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Özellikle mobil iletişim tekno-
lojileri, giyilebilir elektronikler, 
biyosensörler, IOT ve robotlar sa-
yesinde sağlıkta büyük bir dönü-
şüme hep birlikte şahit oluyoruz. 

Teknolojinin hızlı gelişimi; veriye dayanan ve 
teknolojiyi odağına alan; öngörücü, önleyici, 
kişiselleşmiş ve katılımcı sağlık çözüm ve sis-
temlerinin gelişmesine daha fazla imkân sağ-
lıyor. Dijital Sağlık ve Biyoinformatik Derneği 
tarafından düzenlenen Dijitalist Kongresi 
geçtiğimiz ay gerçekleştirildi.
Kongreye katılan Sanayi ve Teknoloji Bakanı 
Mustafa Varank, buradaki konuşmasında, 
yeni teknolojiler ve bu teknolojilerin hızla 
yaygınlaşmasının, tedavi yöntemlerine de 
benzersiz yenilikler getirdiğine dikkat çekti. 
Bakan Varank, “Avrupa Birliği Ufuk Avrupa ve 
Dijital Avrupa programları önemli finansman 
imkânları sunuyor. Alanındaki en iyi araştır-
macı ve kurumlarla iş birliği yaparak; gele-
ceğin teknolojilerine yön verecek projelerde 
sizler de yer alabilirsiniz. Lütfen buralara baş-
vurun” diyerek araştırmacı ve girişimcilere 
çağrıda bulundu.
Bakan Varank’ın sağlık sektörüne geniş yer 
ayırdığı konuşmasının satır başları şöyle:
GELECEĞE YÖNELİK ÇALIŞMALAR…
Yapay zekâ ve öğrenen makineler, sağlık pro-
fesyonellerinin hastalıkları önleme, teşhis, 
tedavi ve tedavi sonrası hizmetlerinde en 
büyük yardımcıları konumuna hızla ilerliyor. 
Online verilen sağlık hizmetlerinin sağladı-
ğı avantaj artık herkesin malumu. Böylesine 
başdöndürücü bir teknolojik dönüşümün 
etkisiyle hızla değişen sağlık sektöründe ye-
niliklere uyum sağlayabilmek için, biz de ge-
leceğe yönelik çalışmalar yürütüyoruz.
SAĞLIK EKOSİSTEMİ
Sağlık alanında dijital dönüşüm doğası ge-
reği disiplinler ve sektörler arası iş birliği 
gerektiren, çok yönlü bir konu. Bu doğrultu-
da akademisyenlerimizle, uzmanlarımızla, 
girişimcilerimizle ve STK temsilcilerimizle 

sık sık bir araya geliyoruz. 2002’den itibaren 
kurduğumuz sağlık altyapısı sayesinde sos-
yal devlet olmanın en güzel örneğini ortaya 
koyduk. Bir taraftan şehir hastaneleri ile en 
yenilikçi yapıları inşa ederken, diğer taraftan 
dünyanın belki de en nitelikli sağlık çalışanla-
rını yetiştirerek ülkemize kazandırdık. Sağlık 
çalışanlarımızın hayat standartlarını yüksel-
tecek adımlar attık. Tüm bu atılımlar sayesin-
de teknolojisi ve insanı kucaklayan yapısıyla 
dünyada örnek gösterilen bir sağlık ekosiste-
mini inşa ettik. 
AR-GE VE İNOVASYON
Küresel rekabet gücümüzü artıracak, tek-
nolojik bağımsızlığımızı güçlendirecek bir 
Ar-Ge ve inovasyon ekosistemi oluşturmaya 
odaklanmış durumdayız. Böylece sağlık ürün 
ve teknolojilerinin geliştirilmesinde de Türki-
ye’yi öncü ülkelerden birisi yapmak istiyoruz. 
Bu bilinçle, Milli Teknoloji Hamlesi vizyonuyla 
hazırladığımız 2023 Sanayi ve Teknoloji Stra-
tejimizde sağlık sektörünü odak sektörler 
arasına dahil ettik. Kurduğumuz teknopark-
lar, kuluçka merkezleri ve girişim sermayesi 
fonları ile girişimcilerimize her türlü imkânı 
sağlıyoruz. Stratejik ürünlerin milli imkânlarla 
üretilmesi için başlattığımız Teknoloji Odaklı 
Sanayi Hamlesi Programıyla sağlık sektörünü 
de destekliyoruz. TÜBİTAK, Kalkınma Ajansla-
rı ve KOSGEB aracılığıyla sağlık bilimleri ala-
nında akademinin, sanayinin, kamunun Ar-
Ge projelerine ve sağlık yatırımlarına destek 
oluyoruz. Yine özellikle araştırmacılarımızın 
uluslararası fon imkanlarından daha etkin bi-
çimde faydalanmalarını teşvik ediyoruz.
ULUSAL YAPAY ZEKA STRATEJİSİ
Büyük boyutlarda veri setine sahip sağlık sek-
töründe arka planda çalışan yapay zekâ al-
goritmaları; bu verilerin artık gerçek zamanlı 
operasyonel olarak kullanılmasına imkân 
sağlıyor. Öyle ki, büyük veri ve yapay zeka 
sağlıkta adeta sessiz bir devrime imza atmaya 
başladı. Türkiye olarak ekonomimizin küresel 
rekabet gücünü artırmak için tüm sektörler-

de veriye dayalı yenilikçiliği geliştirmemiz 
gerektiğinin farkındaydık. Bu doğrultuda, ve-
riden değer üretmek için Ulusal Yapay Zekâ 
Stratejimizi oluşturduk.
YOL HARİTASI
Sağlık ekosisteminin tüm paydaşlarıyla Akıl-
lı Yaşam ve Sağlık Ürün ve Teknolojileri Yol 
Haritamızı hazırladık. Yol haritamızla, kritik 
ve stratejik olarak belirlediğimiz ilaç, tıbbi ci-
haz ve sağlık bilişimi alanlarında yerli ve milli 
üretime ivme kazandıracağız. Özellikle en 
yüksek harcama kalemini oluşturan kronik 
hastalıkların önlenmesi, tedavisi ve takibi için 
kullanılan çözümlere odaklanacağız. Makul 
maliyetli, erişilebilir ve sürdürülebilir çözüm-
ler sunan yeni teknolojilerin geliştirilmesi ve 
entegrasyonu için yapılacak yatırımları artı-
racağız.
TEKNOFEST
30 Ağustos’ta başlayacak TEKNOFEST’te, “Bil-
gisayarlı Görüyle Hastalık Tespiti”, “Medikal 
Teknolojiler”, “Biyoinformatik Alanında Yapay 
Zekâ Destekli Analiz Metotları Geliştirilmesi” 
olmak üzere üç farklı kategoride daha yarış-
ma düzenliyoruz. Bakanlık olarak işte böyle 
genç araştırmacılardan tecrübeli bilim insan-
larına kadar bütün paydaşlara yönelik faali-
yetlerimiz, desteklerimiz var. Bunların arasın-
da mühendislik ve sosyal bilimlerin yanında, 
aşı-ilaç geliştirme, tıbbi görüntüleme, salgın 
hastalıklar, biyoteknoloji gibi farklı alanlarda 
çalışan araştırmacılar da var. Biz her alanda 
bilimi ve teknolojiyi desteklemeye devam 
edeceğiz.
KAPAK KONUĞUMUZ: RÜŞTÜ ÜZÜMCÜ
Bu sayımızın kapak konuğu; Üzümcü Hasta-
ne Ekipmanları Metal İşleme San. ve Tic. A.Ş 
Yönetim Kurulu Başkanı Rüştü Üzümcü oldu. 
Ankara/Gölbaşı’nda yer alan fabrikalarında 
toplamda 30.000 metrekare kapalı alanda 
üretim gerçekleştiren Rüştü Üzümcü ile güzel 
bir sohbet gerçekleştirdik.
Yeni bir sayıda buluşmak dileğiyle,
Esen Kalın…
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Yapay zeka sağlık alanında önem-
li işler yapacak gibi gözüküyor. 
Geçtiğimiz ay bu konu ile ilgili 
önemli bir toplantı yapıldı. EY 
(Ernst & Young) Türkiye tarafın-

dan her yıl geleneksel olarak gerçekleştiri-
len Health Talks toplantısının bu yıl sekizin-
cisinde yapay zeka konusu enine boyuna 
ele alındı. Toplantıya, EY Amerika Sağlık ve 
Yaşam Bilimleri Sektörü Lideri Dr. Arda Ural 
ile EY Türkiye Sağlık ve Yaşam Bilimleri Sek-
tör Lideri T. Ufuk Eren başta olmak üzere, 
yerel ve uluslararası sağlık hizmeti, ilaç ve 
medikal teknoloji şirketlerinden üst düzey 
yöneticiler katıldı.
EY Türkiye Sağlık ve Yaşam Bilimleri Sektör 
Lideri T. Ufuk Eren toplantıda yapay zeka-
nın sağlık sektöründe neler yapabileceğini 
anlattı. Sayın Eren’in anlattıkları gerçekleşir-
se yapay zeka sağlık alanında önemli işlere 
imza atacak diyebiliriz. “Sağlık sektöründe 
yapay zekâ hayat kurtarıyor ve daha fazla 
hayat kurtarması için de büyük potansi-
yele sahip” diyen Eren, “2023’te yapılan bir 
araştırmaya göre, Avrupa’da tıbbi hataların 
%30’u iletişim eksikliğinden kaynaklanıyor 
ve bu da hayati tehlikelere yol açan sonuç-
lar doğurabiliyor. Yapay zekâ, sağlık hizmet-
lerini iyileştirmek için doğru zamanda ve 
doğru bağlamda bilgi sağlayarak bu hataları 
önleyebilir ve hasta sonuçlarını iyileştirerek 
hayat kurtarabilir” açıklamasında bulunarak 
önemli bir konuya dikkat çekti.
SAĞLIK VERİ VARLIKLARI
Ufuk Eren’in anlattıklarına göre; yapay zekâ 
sağlık profesyonellerinin daha fazla bakım 
hizmeti sağlamasına imkân tanıyabilir. Sağ-
lık sağlayıcıları notları yazmak yerine hasta-
larla daha fazla zaman geçirerek meslekleri-
ni daha verimli uygulayabilir. Ayrıca, sağlık 
ve sosyal bakım aktivitelerinin %36’sının ya-

pay zekâ ile otomatize edilebileceği tahmin 
ediliyor. Bu üretkenlik artışı, 2030 yılında 
OECD ülkelerinde 3,5 milyon olarak öngörü-
len sağlık profesyoneli açığını ciddi şekilde 
azaltabilir. Yapay zekâ; yapılan işin, sağlık 
personeli ve hastalar arasındaki etkileşimin 
ve sağlık çıktılarının kalitesini artırabilir. Bun-
ların yanı sıra, yapay zekâ dijital sağlık altya-
pısını siber tehditlerden korumaya yardımcı 
olabilir. Ayrıca yapay zekâ yardımıyla, sağlık 
sektörü şu anda karar verme sürecinde kul-
lanılmayan sağlık veri varlıklarının %97’sini 
değer elde etmek için kullanabilir hale ge-
tirebilir.
KAPAK KONUĞUMUZ SİNEM TORUN
Dergimizin bu sayıdaki kapak konuğu İs-
tanbul Medikal ve Sağlık Ürünleri Tic. A.Ş 
Yönetim Kurulu Başkanı Sinem Torun oldu. 
Sağlık sektörünün yönünü kadınların de-
ğiştirdiğini ifade eden Sayın Torun, “Sağlık 
sektöründe biz kadınlar sahadan yönetime 
kadar her yerdeyiz” diyor. İstanbul Medi-
kal’in çalışanlarının büyük çoğunluğunu ka-
dınlar oluşturuyor. Kadın yönetici olarak her 
zaman kadınların yanında ve destekçisi olan 
Sinem Torun ile yaptığımız röportajı ilgiyle 
okuyacağınızı umarım.
Medtronic Türkiye, Batı Asya ve Levant Böl-
ge Başkanı Ayhan Öztürk de dergimize bir 
röportaj verdi. “Yapay zekâdan bağlantılı 
bakıma ve ötesine kadar sağlık teknolojileri 
daha fazla insan için daha iyi sağlığa giden 
bir köprü kuruyor” diyen Sayın Öztürk, daha 
iyi bir gelecek için sağlık teknolojilerinin kilit 
bir rol oynadığını söyledi.
Bir diğer röportajımızı ise Veteriner Radyolo-
ji Merkezi’nin kurucu ortağı ve Genel Müdü-
rü Murat Kayıran ile yaptık. Güneydoğu Me-
dikalciler Derneği Başkanı Ahmet Bulut ile 
de bir söyleşi gerçekleştirdik. Şanlıurfa’nın 
yatırım konusunda önemli avantajlar sunan 

6. Teşvik Bölgesi kapsamında yer aldığını be-
lirten Bulut, bu avantajlardan faydalanmak 
isteyen girişimcileri özellikle tıbbi teknoloji 
ve cihaz konusunda Şanlıurfa’ya gelip yatı-
rım yapmalarını öneriyor.
ESTETİK NEWS ÖZEL BÖLÜMÜ
Bu sayıda özel bölümümüz Estetik News’de 
de güzellik sektöründen haberlerimiz ve 
reklamlarımız var. Sektörün önde gelen iki 
firması Burgeon ve Mezoklinik bünyesinde-
ki ürünler ile sektörde adlarından söz ettiri-
yorlar. 
Uluslararası Estetik Plastik Cerrahi Derne-
ği’nin yayınladığı verilerine göre, 2022’de 
dünyada 14,9 milyonun üzerinde estetik 
cerrahi işlem gerçekleştirilmiş. Liposuction, 
meme protezi, göz kapağı ameliyatı, karın 
germe ise ilk sıralara yerleşti. Ülkemizde de 
estetik konusu gün geçtikçe önem kazanı-
yor. Özellikle sağlık turizminde estetik işlem-
ler ön sıralarda yer alıyor. Saç ekimi başta 
olmak üzeri birçok uygulama için yurt dışın-
dan ülkemize gelen hasta sayısı her geçen 
gün artıyor. Saç ekim merkezleri arasında Dr. 
Servet Terziler ile Ataköy’de Op. Dr. Cüneyt 
Şelli tarafından hizmete giren açılan Estesie 
Clinic dikkat çekiyor. Estesie Clinic’de, estetik 
dermatoloji, medikal estetik, diş tedavileri, 
saç ekimi ve wellness hizmetleri veriliyor.
Şubat ayında iki güzide derneğimizin genel 
kurulu vardı. Marmara Tıbbi Cihaz Üretici ve 
Tedarikçileri Derneği (MASSİAD) Başkanı C. 
Sadrettin Dai, yapılan Olağan Genel Kurul’da 
yeniden başkanlığa seçildi. Araştırmacı Tıp 
Teknolojileri Derneği (ARTED) 15. Olağan 
Genel Kurul’unda ise Başkanlığa Serhan 
Acar seçildi. Sadrettin Dai ve Serhan Acar’ı 
tebrik eder başarılar dilerim.

Yeni bir sayıda buluşmak dileğiyle,
Esen Kalın…

YAPAY ZEKÂNIN SAĞLIK HİZMETLERİNİ 
İYİLEŞTİRMEDEKİ ROLÜ

@medikalnews @medikalnews MedikalNews@Medikal_News

       yusufkurkcuoglu





24
DÜNYA ÇAPINDAKİ UZMANLAR, 

İSTANBUL’DAKİ DISTINCT PRO 
2024 ZİRVESİNDE TİP 1 DİYABET 

YÖNETİMİNİ KONUŞTULAR 

22
MULTİKAN, YENİLİKÇİ ROBOTİK SÜREÇ 
OTOMASYONU ŞİRKETİ ROBUSTA’YA 

YATIRIM YAPARAK TEKNOLOJİ VE 
İNOVASYONA YATIRIMINI SÜRDÜRÜYOR

02 BAŞYAZI
Yusuf KÜRKÇÜOĞLU
YAPAY ZEKÂNIN SAĞLIK HİZMETLERİNİ 
İYİLEŞTİRMEDEKİ ROLÜ

14 HASTANE
1875 YATAKLI GAZİANTEP ŞEHİR 
HASTANESİ’NİN RESMİ AÇILIŞI YAPILDI

26 AKTÜEL
BİR RİSK BELİRTECİ OLARAK TROPONİN: 
ARADIĞINIZ YANITI KANDA BULABİLİRSİNİZ

30 AKTÜEL
B. BRAUN MEDİKAL TEKNİK SERVİS OFİSİ, 
İSTANBUL LOKASYONUNDAKİ YENİ 
ADRESİNDE HİZMET VERMEYE BAŞLADI

32 KİŞİSEL GELİŞİM
Gürkan KÖROĞLU
OLUMLU DÜŞÜNME

33 AKTÜEL
MLP CARE BÜNYESİNDEKİ HASTANELERİN 
ENERJİ İHTİYACI GÜNEŞ ENERJİSİ 
SANTRALLERİ İLE SAĞLANACAK

36 AKTÜEL
STRATIS GROUP, TIBBİ CİHAZ ALANINDA 
TÜRKİYE’NİN VE BÖLGENİN KULLANILMAYAN 
POTANSİYELİNİ ORTAYA ÇIKARACAK

38 MAKALE
Mehmet ATASEVER
KAMU İHALELERİNDE YAKLAŞIK MALİYET

40 MAKALE
Dr. Güner YAMAN
TIBBİ CİHAZ KLİNİK ARAŞTIRMALARI

42 ESTETİK
2024 YILINDA ESTETİK VE SAĞLIKLI YAŞAM 
DAHA HOLİSTİK BİR AÇI İLE İLERLEYECEK 

44 ESTETİK
DÜNYADA 15 MİLYONA YAKIN ESTETİK İŞLEM 
GERÇEKLEŞTİRİLDİ

47 ESTETİK
GÜZELLİĞİNİZLE BÜTÜNLEŞEN ESTETİK 
DOKUNUŞLAR…

48 MAKALE
Aylin ALTUNTAŞ
ZİHİN SAĞLIĞI

51 AKTÜEL
NADİR HASTALIKLAR FEDERASYONU 
KURULDU

52 İLAÇ
ABDİ İBRAHİM VAKFI, DOWN SENDROMLU 
ÇOCUKLAR İÇİN ‘CESUR KULAÇLAR’ YÜZME 
KURSUNU HAYATA GEÇİRDİ

53 YASAL BAKIŞ
Av. Muhittin Ertuğrul ERTÜRK
DİAGNOSTİK RADYOLOJİ, NÜKLEER TIP VE 
RADYOTERAPİ GRUBU TIBBİ CİHAZLARIN 
KALİTE UYGUNLUK VE KALİTE KONTROL 
TESTLERİ HAKKINDA YÖNETMELİKTE 
DEĞİŞİKLİK YAPILMASINA DAİR YÖNETMELİK

“SAĞLIK SEKTÖRÜNDE BİZ KADINLAR 
SAHADAN YÖNETİME KADAR HER 
YERDEYİZ. SEKTÖRÜN YÖNÜNÜ ARTIK 
BİZ DEĞİŞTİRİYORUZ.”
İstanbul Medikal ve Sağlık Ürünleri Tic. A.Ş Yönetim 
Kurulu Başkanı Sinem Torun: Yönetimde kadınların 
olması yaratıcılığı arttırıyor. Özellikle bizim sektörde 
kadın dokunuşları daha güzel oluyor. Kadınların 
duygusal bakış açıları, detaycılıkları, inatları çok 
işe yarıyor. Sağlık sektörünün yönünü kadınlar 
değiştiriyor artık.

ARTED’İN YENİ YÖNETİM KURULU 
BELİRLENDİ
Araştırmacı Tıp Teknolojileri Derneği (ARTED) 15. 
Olağan Genel Kurul toplantısı gerçekleştirildi. 
Genel Kurul’da ARTED’in yeni dönem yönetim 
ve denetleme kurulları üyeleri belirlendi. Serhan 
Acar, ARTED Yönetim Kurulu Başkanı seçildi.

“DAHA İYİ BİR GELECEK İÇİN SAĞLIK 
TEKNOLOJİLERİ KİLİT BİR ROL 
OYNUYOR”
Medtronic Türkiye, Batı Asya ve Levant Bölge 
Başkanı Ayhan Öztürk: Artan ve yaşlanan nüfusla 
birlikte sağlık sistemleri pek çok zorlukla başa 
çıkmak zorunda. Öte yandan gelecek için önemli 
bir kaynağımız var: Sağlık teknolojileri… Yapay 
zekâdan bağlantılı bakıma ve ötesine kadar sağlık 
teknolojileri daha fazla insan için daha iyi sağlığa 
giden bir köprü kuruyor.
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yarıyor. Sağlık sektörünün yönünü yarıyor. Sağlık sektörünün yönünü 
kadınlar değiştiriyor artık.”kadınlar değiştiriyor artık.”

İstanbul Medikal ve Sağlık Ürünleri Tic. A.Ş Yönetim Kurulu Başkanı Sinem Torun:İstanbul Medikal ve Sağlık Ürünleri Tic. A.Ş Yönetim Kurulu Başkanı Sinem Torun:

“Sağlık sektöründe biz kadınlar sahadan “Sağlık sektöründe biz kadınlar sahadan 
yönetime kadar her yerdeyiz. yönetime kadar her yerdeyiz. 
Sektörün yönünü artık biz değiştiriyoruz.”Sektörün yönünü artık biz değiştiriyoruz.”



Istanbul Medikal ve Sağlık Ürünleri Tic. 
A.Ş Yönetim Kurulu Başkanı Sinem Torun 
ile çalışmaları hakkında bir söyleşi ger-
çekleştirdik:
İstanbul Medikal’den ve faaliyet 

alanlarından bahseder misiniz?
İstanbul Medikal ve Sağlık Ürünleri Ticaret 
A.Ş. 2002 yılında sağlık sektöründe faali-
yet göstermeye başladı. Faaliyete başladığı 
günden bu yana yani 22 yıldır yara alanında 
çalışmaktayız. Yara ürünlerinin yanı sıra ürün 
yelpazemizi de her geçen yıl genişleterek 
listeye sarf malzemeler, koruyucu ürünler, 
ameliyathane malzemeleri ve biyosidal 
ürünler ekledik. Hadımköy’deki 10.600 met-
rekarelik fabrika binamızda ithalatlarımızın 
yanı sıra ayrıca üretim de yapmaktayız. 22 
yıldır adım adım tüm hayallerimizi somutlaş-
tırıp hayata geçirmek için yüksek bir enerji 
ile çalışmaya devam ediyoruz.
İstanbul Medikal A.Ş’nin kurucusu Sinem 
Torun kimdir?
1979 yılında Yılmaz soyadı ile Bandırma’da 
doğdum. İlköğretim ve Liseyi bu sahil şeh-
rinde tamamladım. Üniversite eğitimim sı-
rasıyla şöyle ilerledi. İlk olarak Selçuk Üniver-
sitesi İktisadi ve İdari Bilimler Fakültesinden 

mezun oldum daha sonra ikinci 
üniversite olarak Kadir Has Üniver-
sitesi İletişim Fakültesi’ni bitirdim. 
Ardından İstanbul Üniversitesi Eği-
tim Fakültesi’nde bunların üzerine 
Pedagojik Formasyon eğitimimi ta-
mamladım. Tüm bu farklı eğitimle-
rimden olan kazanımlarımı cebime 
koyup sağlık sektöründe çalışmaya 
başladım. Cebimdekileri de yeri 
geldikçe çıkarıp işime harmanla-
dım. İş hayatımda cesaretli, kararlı 
ve ısrarcıyımdır. Başarıya odaklı-
yımdır ve başarana kadar asla pes 
etmem. Zaten başarı, yeteneğinle 
azminle senin neyi becerebildiğin-
dir. Başarısızlıklarımda ise en büyük 
motivasyonum inadımdır. O duygu 
beni tekrar yerden kaldırır ve daha 
güçlü ayakta tutarak tekrar başla-
mama yardımcı olur. Değişime ve 
yeni koşullara uyum sağlama yete-
neğim sayesinde baskı altında da 
çabalayan bir kadın girişimciyim 
de diyebiliriz.
Girişimci bir kadın olmaya, 
ticaretteki kadınlar arasında yer 
almaya nasıl karar verdiniz, bu 
konuda yol göstericileriniz oldu 
mu?
Ben cesaretli ve sabırsız bir kadı-
nımdır. Risk almayı severim, biraz 
da başıma buyruğumdur. Herşeye 
ilk aklımda karar veririm ve karşı ta-
rafın bundan çok sonradan haberi 
olur. Bir şekilde ikna ederim ve uy-
gularım. Pek söz dinlemediğim için 
deneme yanılma, düşe kalka tec-
rübe ettim birçok deneyimi. 2002 
yılında da çalıştığım bir ecza depo-
sundan ayrılmamla kendime şirket 
kurmam arasında enine boyuna 

düşünülmüş, kurgulanmış bir durum yok. 
İlham veren romantik bir kuruluş hikayem 
de yok. Sadece hep acelem var. Çok istedim 
ve bu yola hevesle baş koydum. Ben ticaretle 
uğraşan bir ailede büyüdüm. Babam basiret-
li bir iş adamıydı ve çok çalışkandı. Sohbet-
lerimizde bana hep iş kadınlığını empoze 
ederdi. Kendisi bunu göremedi ama ileride 
ticaret yapacağımı biliyordu. Ben 13 yaşım-
da babamı kaybettiğimde bir şirketin hisse-
darıydım. Babamdan kalan şirketi ağabeyim 
yönetiyordu ama ben ondan gizli matbaaya 
gidip kendime kartvizit bastırmıştım. Hâlâ 
saklıyorum ve her gördüğümde beni gü-
lümsetiyor o yaştaki işkadını rolüm. Ardın-
dan yıllar sonra da bir sanayici ile evlenince 
eşimin de bu alanda gelişmeme faydası çok 
oldu. Aynı şekilde babamın tüm özellikleri, 
gücü, ticari yeteneği eşimde de vardı. Yani 
iki usta hocanın kaba tabirle tornasından 
geçtim ben. Çok maruz kaldım iş hayatına 
ve ticaret hayatının zorluklarına. Ama aynı 
zamanda da iş tatminlerine, başarmanın 
hazzına da şahit oldum. Ailenin ticaretle 
uğraşması sizde altyapı olarak daha dene-
yimli, daha tecrübeli bir temel oluşturuyor. 

Mukayese yeteneğinizi geliştiriyor. Benden 
başka bir şey olmazdı zaten. Masa başı ya da 
rutin işte çalışamazdım. Mutlaka hareketlilik 
olmalı, çözülmesi gereken konular olmalı, 
zorluklar olmalı, bu zorluklardan çıkış yolları 
bulunmalı, pratik fikirler ortaya çıkarılmalı, 
yenilikler olmalı, değişkenlikler olmalı. Bu 
çeşitlilikten, çokluktan besleniyorum ben.
Kadın girişimci ve yönetici olarak 
peki kadınların işgücüne katılımı ve 
yönetimde yer almaları ile ilgili neler 
söylemek istersiniz?
Kadınların soyut becerileri her zaman yeni-
likler ve marifetler doğurur. Kadın birlik, be-
raberlik ve düzenin temel yapısıdır. Artık biz 
kadınlar sahadan yönetime kadar her yer-
deyiz. Bize çok inanıyorum. Kadın güçlüyse 
dünyayı sırtlar, her ortamı değiştirir. Kadın-
ların eğitim seviyesi yükseldikçe de işgücü-
ne katılım oranı da yükseliyor. Kadınların iş 
hayatında sadece görünür olması yeterli 
değil. Artık kararları da vermeliler. Çok uzun 
zamandır maalesef kadınlar emek veriyor, 
erkekler karar veriyordu. Artık bunu eşitle-
mek gerekiyor. Yönetimde kadınların olması 
yaratıcılığı arttırıyor. Özellikle bizim sektörde 
kadın dokunuşları daha güzel oluyor. Kadın-
ların duygusal bakış açıları, detaycılıkları, 
inatları çok işe yarıyor. Sağlık sektörünün 
yönünü kadınlar değiştiriyor artık. Kadın-
lar daha vizyoner bir bakış açısı geliştiriyor. 
Kadınların enerjisinden daha fazla güç alın-
malıdır her zaman bunu savunuyorum. Ka-
dın yöneticilerin sergiledikleri yönetim tarzı 
her zaman fark yaratır. Toplumsal kalkınma 
için kadınlar çok çok önem arz ediyor. Eko-
nomik olarak güçlenen kadın kalkınmada da 
önemli rol oynar. Teşviklerle kadın girişimci-
liğin güçlendirilmesi gerektiğine her zaman 
yürekten inanıyorum.
Sağlık sektörünün yönünü kadınlar de-
ğiştiriyor dediniz. Peki sektördeki erkek-
ler, kadınları rakip olarak görüyor mu?
Bu çok değişken bir durum tabi ki genelle-
mek yanlış olur. Bazıları son derece destek-
leyici ve işbirlikçiyken, bazıları da bu durum-
dan oldukça rahatsız olabiliyorlar. 22 yıldır 
sektördeyim çok farklı yapılara rastladım. 
Sağlık, kadınların en yoğun olduğu sektör-
lerden biridir fakat özellikle yöneticilik anla-
mında oran düşük bence. Oysa ki Kadın yö-
netici sosyalleştirir, uzlaştırır ve en önemlisi 
ahlaki değer seviyesini yükseltir. Sağlık dahil 
tüm bilimlerin kadına ihtiyacı vardır. Kadının 
ve erkeğin herhangi bir alanda yapabilirlik-
leri birbirinden farklı değildir. Zaten sağlıklı 
toplum da yönetimde eşitlikle mümkündür.
İş yaşamında kadın olmanın erkeklere 
oranla avantaj ve dezavantajları nelerdir?
Avantajları kadınların sorumluluk duygula-
rı çok yüksektir ve aynı zamanda duygusal 
zekalarını daha fazla kullanırlar. Duygular 
devreye girince yapılan işler çok içten olu-
yor. Kadınların bu muhteşem yetenekleri işi 
sanata çeviriyor. Renkli elbiseleri, renkli kişi-
likleri aynı zamanda renkli fikirleri de barın-
dırıyor. Kadının işteki esnekliği, sempatikliği 
herkese iyi gelir. Bunun yanı sıra kadınların 
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“Kadınların soyut becerileri her zaman yenilikler ve marifetler doğurur. Kadın birlik, beraberlik ve düzenin temel 
yapısıdır. Artık biz kadınlar sahadan yönetime kadar her yerdeyiz.”
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mukavemet yetileri, pes etmeme özellikleri 
başarıyı getirir. İşler kadının bereketiyle bü-
yür. Fakat en modern yapılarda bile gerçek 
bir kadın olabilmek için bir kalıba girmek ge-
rekiyor. Kadınlara empoze edilen şeyler çok 
fazla. Toplum tarafından çizilen bu sınırların 
dışına çıkınca da toplumsal sınırları aşan, 
hadsiz bir kadın oluyorsunuz. Erkeksi alan-
larda sevimli, sempatik bir kadın, yeterlilik 
ve ağırlıktan yoksun olarak algılanabiliyor. 
Bu nedenle bir kadının önerdiği bir fikir hiç 
dikkate alınmazken bir erkek çalışanın aynı 
yola çıkan farklı bir söylemle dile getirdiği 
aynı fikir rağbet görüp övgüler alabiliyor. Ka-
dın iş yaşamı haricinde özel hayat, çocuk, ev 
idaresi gibi konulardan dolayı da erkeklere 
oranla daha fazla bölünüyor. Hem aile hem 
iş hayatı ile ilgili beklentilere cevap verebil-
mek birçok kadını zorluyor ve bu hiç kolay 
olmuyor. Ayrıca kadınlar iş hayatında zarar 
da görebiliyor, mobbinge maruz kalabiliyor. 
Kararlar alınırken söz sahibi olamayabiliyor. 
İşyerlerinde cinsiyetçi bir dil kullanılabili-
yor, eşit işe eşit ücret uygulanmayabiliyor. 
En önemlisi liderlik sıfatlarını da ekibi kadın 

çalışanlar oluştursa da erkekler alıyor. Oysa 
ki liderliğin cinsiyeti olmaz. Mesleğin kadını, 
erkeği olmaz. Bu durumda erkekler daha 
fazla sorumluluk almalı ve cinsiyet eşitliğini 
sahiplenmeli. Özellikle genç erkekler iş haya-
tına böyle başlamalı. Yeni kararların alındığı 
yerlerde kadına yer vermeli. Eşit temsil temel 
bir insan hakkıdır. Eğer bunları sağlayamı-
yorsak bu da bu toplumun ayıbıdır. Eşitlik ve 
çeşitlilik iyidir ve başarı getirir. Tek tip insan-
dan bir ordu kurmanın kime ne faydası olur 
ki. Her insanın yeteneği ve kişiliği farklı ola-
cak ki bunların işbirliğinden güzel bir sonuç 
çıksın. Biz kadınların bu farkındalığı yaratıp 
bu meydan okuma çabalarımız sayesinde 
güç ve liderliği zorla elde ettiğimiz ise bir 
gerçektir.
İş dünyasında erkeklerin kadınlarla ilgili 
önyargıları nelerdir sizce?
Örneğin ilk önyargı kadınlar çok para harcar, 
parayı yönetemez, ticaretten anlamaz ön-
yargısıdır. Sonra kadınların gerçeklik duygu-
ları zayıf, hayallere ve mucizelere inanıyorlar 
önyargısıdır. Toplumsal ezberlenmiş bilinçli 
bilinçsiz bir sürü önyargılar işte. Toplumda 
bazı rollerin çok net altı çizildiği için örneğin 
pandemide iş yaşamındaki kadın-erkek eşit-
sizliğinin de arası çok açılmıştır. Çünkü uzak-
tan eğitim, çocukların evde olması gerçeği 
kadının iş yaşamını etkilemiştir. Aslında ka-
dın kendine biçilen bu rollerden, önyargılar-
dan kurtulsa herkesin önü açılacak. Çünkü 
kadın hayattır, medeniyettir, yaratıcı güçtür. 
Yapısal özellikleriyle erkeklerden farklı düşü-
nürler, iyileştirirler. Eşit, özgür, güvenli bir ha-
yat; cinsiyet eşitsizliğinin olmadığı bir dünya 
isteniyor sadece.
Kadın liderler peki iş dünyasındaki 
hemcinsleri için neler yapmalı?
Öncelikle İş yaşamında müttefiklik çok 
önemlidir. Kadın liderler fırsat buldukça bir 
araya gelip birbirlerini desteklemeliler ve 
tecrübelerini birbirlerine aktarmalılar. Bu-
nun yanısıra kadın personellerine bilgi ve 
tecrübelerini aktarıp, onların da güçlenme-
lerini sağlamalılar. Çekinen hemcinslerine 
yol gösterici olmalılar. Kadınlarda erkeklerde 
olmayan çok roller var. İş hayatında başarılı 
bir kadın olmanın yanında bir eş, bir anne ol-
mak ve bu roller arasında iyi denge kurmak 
şarttır. Bunun hepimizi zorladığı bir gerçektir 
ama birçok şeyi bir arada yapabilme yetene-
ği kadının doğasında var ve bir şekilde halle-
der. Kadınlar dayanıklı ve esnektirler. Güçlü 
yanlarını güçlendirirler, sorumluluk almayı 
bilirler, yeni şeyler denemekten korkmazlar. 
Ben ayakları üzerinde durabilen ve çalışabi-
len başarılı her kadına hayranım ve hepsi çok 
değerliler. Hepsi tüm zorluklarla karşı karşıya 
kalmalarına rağmen güçlü ve etkili figürler 
olmaya devam ediyorlar.
Sizin şirketinizde Kadın çalışan 
oranı nedir? Kadınlar için siz neler 
yapıyorsunuz?
Bizim çalışanlarımızın büyük çoğunluğunu 
kadınlar oluşturuyor. Kadın yönetici olarak 
her zaman kadınların yanındayım ve des-
tekçisiyim. Birbirimize sahip çıkmamız ge-

rekiyor kadın kadının yurdudur, umududur. 
Kızkardeşlik her zaman kazandırır diyorum. 
Kadınların özeni bizim şirketin başarısını art-
tırıyor. Kadın çalışanlarımızın varlığı hedef 
kitlemizle ilişkimizi olumlu yönde etkiliyor. 
Bizim işimizde hizmet kalitesi ve hasta mem-
nuniyeti ön planda olduğu için ve özellikle 
son yıllarda hastalarımızın %70’i çocuk has-
talar olduğu için kadın istihdamı özellikle 
annelik vasfımızdan dolayı her zaman olum-
lu yönde katkılar yaptı. Ailelerin karşısında 
aynı hisleri paylaşan aynı beklentileri olan 
kişilerin olması hedef kitleye güven verdi. 
Kadın ağırlıklı bir şirket yapımızın olması 
şirkete girildiği andan itibaren belli oluyor 
zaten. Renkli seçimler, masalarda çiçekler, 
her detayda çok fazla özen var bizde. Bir de 
kutlanacak her zaman bir neden buluyoruz 
kendimize. Bunlar için, sağladıkları bu güzel 
ortam için bu vesile ile tüm kadın çalışanla-
rıma, iş arkadaşlarıma ve bize saygıda, sevgi-
de, nezakette, incelikte kusur etmeyen tüm 
erkek çalışanlarıma çok teşekkür ediyorum.
Kadın Girişimcilere bir tavsiyeniz olur 
mu?
İlk olarak erkek girişimcilere bir tavsiyem 
olur. Kadın istihdamı ülkenin gelişmişlik dü-
zeyini gösteren ölçütlerdendir. Kadınlara he-
pimizin gelişimi için şans verin, destek olun. 
Kadınların iş hayatında sadece görünür ol-
maları yeterli değil. Karar alınan masalarda 
kadınlar da olmalı. Adil bir çalışma ortamı 
yaratmak çalışanın şirkete bağlılığını arttı-
rır. Bu nedenle kendi şirketinizin iyiliği için 
lütfen bu konuya değer verin. Kadının top-
lumdaki rolüne karşı kalıplaşmış fikirlerden 
uzaklaşın. Önyargılarınızdan ve ayrımcılıktan 
vazgeçin. Ne verirseniz onu alırsınız. Lütfen 
çaba sarfedin. Hiçbir adım küçük veya an-
lamsız değildir.
Kadın girişimciler ise korkmasınlar, vazgeç-
mesinler. Girişimin yaşı ve zamanı yoktur. 
Hiçbir zaman pes etmesinler başarı kolay 
elde edilmiyor. Hedef belirlesinler ve istik-
rarlı olsunlar. Başarıya ve hedeflere ulaş-
mak bir günün işi değil. Gerçekçi hedefle, 
verimli, kararlı, devamlı ve planlı çalışmak 
şart. Dürüst ve çalışkan olan herkes zamanı 
geldiğinde başarıyı elde eder. Daha yüksek 
sesle konuşsunlar. Talepkar olsunlar. İcat çı-
karsınlar. Direnmek için bir neden bulup ona 
tutunsunlar. Bir kadının kafasına koyduğunu 
yapmasına kimse engel olamaz eğer kendi 
korkuları yoksa. Herkesin kendi yolculuğu 
farklıdır. Her hata tolere edilebilir denemek-
ten ve hata yapmaktan endişelenmesinler. 
Kendilerine güvensinler ve her pozisyona 
aday olsunlar. Bıkmadan, pes etmeden, 
usanmadan, bölünmeden hayallerine sahip 
çıksınlar ve her işi değil de en iyi bildikleri 
ve sevdikleri işi yapsınlar. Sevgisiz bir işe her 
gün aynı motivasyonla gitmek uzun vade-
de sürdürülebilir değildir. İşlerinin arkasın-
da sessizce durmasınlar, görünür olsunlar. 
Cinsiyetleri değil kabiliyetleri onları başarılı 
kılacaktır. Görünürlük arttıkça iş hayatında 
kadın varlığı da normalleşecektir. Ellerinin 
hamuruyla lütfen erkek işine karışsınlar.

“Bizim çalışanlarımızın büyük çoğunluğunu kadınlar oluşturuyor. Kadın yönetici olarak her zaman kadınların 
yanındayım ve destekçisiyim. Birbirimize sahip çıkmamız gerekiyor kadın kadının yurdudur, umududur.”
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Araştırmacı Tıp Teknolojileri 
Derneği (ARTED) seçimli Ola-
ğan 15. Genel Kurul toplantısı 
şubat ayında, İstanbul’da ya-
pıldı. Genel Kurul’da, derne-

ğin yeni dönem yönetim kurulu ve denet-
leme kurulu üyeleri belirlendi. Serhan Acar, 
ARTED Yönetim Kurulu Başkanı seçildi.
Yeni dönemde, Gürdal Şahin ve Ali Aksoy 
ARTED Yönetim Kurulu Başkan Yardımcılığı 
görevine seçilirken; Ayhan Öztürk, Yelda 
Ulu Colin, Ceylan Yokuş, Nilüfer Özkan, Ece-
han Ekiz Güvenç, Cem Durukan ve Umut 
Gökalp yönetim kurulunda yer aldı. 
“İnsan yaşamına değer katıyoruz”
ARTED Yönetim Kurulu Başkanı Serhan 
Acar, Genel Kurul’da yaptığı konuşmada, 
sağlık ekosistemi içerisinde tıbbi teknolo-
jilerin ve üyeleri ile birlikte ARTED’in değer 
yaratma noktasında kilit bir rolü olduğunu 
ifade etti. Acar, “Bizler sadece ürün ve tek-
noloji tedarikçisi değil aynı zamanda sağlık 
sisteminin ve bu sistemin bileşenlerinin de 
önemli bir paydaşıyız. Pandemi dönemin-
de dahi sunduğumuz desteklere herhangi 
bir kesinti olmaksızın devam ettik. Eğitim 
nosyonumuz ve sağlık çalışanları, hastaları, 
sağlık hizmeti sağlayıcısı kurumları, karar 
vericileri destekleyen çalışmalarımız ile in-
san yaşamına, ekosisteme değer katıyoruz. 
ARTED olarak üyelerimiz ile birlikte Türki-

ye’de sağlığı, sağlığa erişimi daha iyi hale 
getirmek ve yeni teknolojileri dahil etmek 
üzere çalışıyoruz. Bundan sonrası için de 
ülkemizin sağlık ihtiyaçları doğrultusunda 
çalışmaya tüm gücümüzle devam edece-
ğiz.” dedi.
ARTED Denetleme Kurulu ise Erhan Kemal 
Eray, Bülent Gezer, Umut Meriç, Vecihe 
Özek, Seda Üzün Doyduk ve Kıvılcım Erdo-
ğan isimlerinden oluştu. 
ARTED
Araştırmacı Tıp Teknolojileri Üreticileri Der-
neği (ARTED), hastaların uzun ve sağlıklı 
bir hayat sürmelerini sağlamak için sağlık 
sorunları ve sakatlıkların tanısı, tedavisi, 
izlenmesi, yönetimi ve hafifleterek gideril-
mesi amacıyla kullanılan medikal ürünler, 
teknolojiler, ilgili hizmetler ve tedavileri 
(Medikal Teknoloji) geliştiren, üreten ve 
pazarlayan üye kuruluşlarını temsil etmek-
tedir.

ARTED’in yeni yönetim kurulu belirlendi
Araştırmacı Tıp Teknolojileri Derneği (ARTED) 15. Olağan Genel Kurul toplantısı gerçekleştirildi. Genel Kurul’da ARTED’in 
yeni dönem yönetim ve denetleme kurulları üyeleri belirlendi. Serhan Acar, ARTED Yönetim Kurulu Başkanı seçildi.



MAGNETOM Free.Star

Herkes için MR.
siemens-healthineers.com/magnetom-free-star

MAGNETOM Free.Star, MR görüntülemede yüksek değerli 
sağlık hizmetine, küresel çapta erişimi dönüştüren basit bir 
yaklaşım getiriyor. 

Yapay zekâ teknolojileri ile dijital olarak güçlendirilmiş bir 
çözüm olan MAGNETOM Free.Star, devrim niteliğindeki 
High-V MR platformumuzu temel almaktadır. 

Geleneksel MR’larla ilişkili maliyet ve zorluklara doğrudan 
yanıt veren MAGNETOM Free.Star ile en kompakt, helyumsuz 
ve kullanımı kolay MR’ımızı sunuyoruz. Bu inovatif MR, yüksek 
değerli diagnostik sağlık hizmetinde yeni bir çağ başlatıyor.
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“Daha iyi bir gelecek için sağlık 
teknolojileri kilit bir rol oynuyor”

Medtronic Türkiye, Batı Asya ve Levant Bölge Başkanı Ayhan Öztürk:

Artan ve yaşlanan nüfusla birlik-
te sağlık sistemleri pek çok zor-
lukla başa çıkmak zorunda. Öte 
yandan gelecek için önemli bir 
kaynağımız var: Sağlık teknolo-

jileri… Yapay zekâdan bağlantılı bakıma ve 
ötesine kadar sağlık teknolojileri daha fazla 
insan için daha iyi sağlığa giden bir köprü 
kuruyor. Medtronic Türkiye, Batı Asya ve Le-
vant Bölge Başkanı Ayhan Öztürk ile sağlı-
ğın geleceğini ve dönüştürücü teknolojileri 
konuştuk.
Sağlık sistemlerini zorlayıcı faktörler 
nelerdir?
Sınırlı gezegen ve insan kaynağına sahip-
ken artan ve yaşlanan bir nüfusun sağlık 
ihtiyaçlarını karşılamak için pek çok zor-
lukla başa çıkmak zorundayız. Artan nüfus, 
sağlığa erişim noktasında eşitsizlikleri de-
rinleştiriyor. Öte yandan yaşlanan nüfus ile 
daha uzun süreli olarak kronik hastalıklar ve 
diğer hastalıklar ile baş etmek zorundayız. 
Bu, inanılmaz bir maliyet, insan kaynağı ve 
zaman baskısı yaratıyor. Tüm bu zorlukları 
yönetebilmeye ve sağlık profesyonellerinin 
hastalarına daha fazla odaklanmasına ihti-
yacımız var. Bu kapsamda; klinik iş akışla-
rını doğru ve hızlı veri ile optimize ederek 
zaman zaman tükenmişliğin eşiğine gelen 
sağlık profesyonellerini destekleyebilmeli-
yiz.
Bir başka zorluk, sağlığa erişim; pandemi 
dönemi sağlığa erişimin artırılmasının aynı 
zamanda halk sağlığı açısından da ne ka-
dar önemli olduğunu gösterdi. Öte yandan 
ilaç ve teşhis hatalarından cerrahi hatala-
ra kadar hasta güvenliği, sağlık sistemleri 
için her zaman önemli bir zorluk olmuştur. 
Örneğin hastane kaynaklı enfeksiyonlar 

(HAI’ler), sağlık sistemleri 
için önemli bir yük olmaya 
devam ediyor. Sağlık hiz-
meti sağlayıcıları, müm-
kün olan en iyi hasta bakı-
mını sağlamaya çalışırken 
birtakım zorluklarla karşı 
karşıya kalıyor. Teknolojiye 
ve kanıta dayalı çözümlere 
erişim, etkili karar alma-
yı teşvik edebilir, kaliteyi 
artırabilir ve bakım süreci 
boyunca finansal ve hasta 
sonuçlarını iyileştirebilir. 
Sağlık teknolojileri, tüm 
bu zorlukların çözümünde 
ortak bir payda olarak kar-
şımıza çıkıyor.
Peki geleceğin sağlık 
teknolojilerinde bizi 

neler bekliyor?
Sağlık teknolojileri, sağlık hizmetleri ekosis-
teminin iyileştirilmesinde ve toplumun ge-
nel refahına katkıda bulunulmasında etkili 
oluyor. Bu alandaki gelişmeler daha isabetli 
teşhisi, hastalıkların erken tanısını ve daha 
etkili tedavileri destekliyor. Bu yenilikler 
yalnızca hasta sonuçlarını iyileştirmekle 
kalmıyor, aynı zamanda sağlık harcamala-
rının azaltılmasına da yardımcı oluyor. Böy-
lelikle sağlık sistemlerinin üzerindeki yükü 
hafifletiyor. Sağlığın geleceğini dönüştüren 
teknolojileri şu şekilde sıralayabiliriz:
Yapay Zekâ (AI): AI algoritmaları, insan-
lardan daha hızlı ve doğru bir şekilde tıbbi 
verileri analiz edebilir, böylece daha hızlı 
teşhisler ve kişiselleştirilmiş tedavi planları 
sağlanabilir. Makine öğrenme modelleri, 
hastalık ilerlemesini tahmin edebilir ve yük-
sek riskli hastaları tanımlayabilir, böylece 
proaktif müdahalelere olanak tanır. Doğal 
dil işleme (NLP), tıbbi kayıtlardan bilgi çı-
karımını daha verimli hale getirebilir, klinik 
karar alma sürecini iyileştirebilir.
Bağlantılı Bakım: Tele sağlık ve uzaktan 
izleme araçları, hastaların herhangi bir 
yerden sağlık hizmetlerine erişmesini sağ-
layabilir, yüz yüze ziyaretlere olan ihtiya-
cı azaltabilir ve özellikle uzak bölgelerde 
yaşayanlar için sağlık hizmetlerine erişimi 
artırabilir. Uzaktan hasta izleme sistemleri, 
sağlık hizmeti sağlayıcılarının hastaların 
vital bulgularını ve semptomlarını uzaktan 
izlemelerine olanak tanıyabilir, erken mü-
dahaleyi kolaylaştırabilir ve hastane tekrar 
yatış oranlarını azaltabilir.
Robotik Cerrahi: Robotik cerrahi sistemle-
ri, cerrahlara daha hassas kontrol ve daha 
iyi erişim sağlayarak cerrahi prosedürlerin 

etkinliğini ve güvenliğini artırabilir. Uzaktan 
cerrahi sistemleri, uzak bölgelerdeki has-
talara erişimi artırabilir ve cerrahi uygula-
maların daha geniş bir kitleye sunulmasını 
sağlayabilir.
Sağlık Veri Analitiği: Büyük veri analitiği, 
nüfus sağlığındaki trendleri tanımlamaya 
yardımcı olabilir, kamu sağlığı yetkililerinin 
bilinçli kararlar almasını ve kaynakları daha 
etkin bir şekilde kullanmasını sağlayabilir. 
Tahmin analitiği, sağlık talebini, yoğunlu-
ğu önceden tahmin edebilir ve müdahale 
fırsatlarını tanımlayabilir, kaynak tahsisini 
optimize etmeye ve hasta sonuçlarını iyi-
leştirmeye yardımcı olabilir.
Sağlık teknolojileri konusunda 
Medtronic’in vizyonu nedir, siz neler 
yapıyorsunuz?
Medtronic olarak, insan vücuduna değer 
veren sağlık teknolojileri yaratmaya odak-
lanıyoruz. Bu nedenle, araştırma, geliştirme 
ve sorumlu yapay zekâ uygulamaları ko-
nusunda insan odaklı bir yaklaşım benim-
siyoruz. Buna örnek olarak bedenimizde 
biriken verileri kullanarak gelecekteki duru-
mumuzu belirleyen ve erken uyarı sağlayan 
teknolojiler geliştiriyoruz. Bu teknolojilere 
öğrenen cihazlar diyebiliriz. Örneğin, sü-
rekli glukoz ölçümü yapan CGM sensörleri 
gibi. Bu sensörler, vücudumuzdan sürekli 
anlık veri alıyor ve kan şekerimizdeki trend-
lere göre gelecekteki durumumuzu tahmin 
ediyor, buna göre uyarılar sağlıyor. Bu uya-
rılara nasıl yanıt verdiğimiz büyük önem ta-
şımakta. Yapay zekâ destekli çözümlerimiz, 
sağlık teknolojisinin dijital dönüşümünün 
hızlanmasına imkân veriyor. Teknolojileri-
miz ile klinik sonuçların doğruluğunu artır-
ma, müdahaleci bakış açılarını teşvik etme, 
eğitim ve öğretim faaliyetlerini destekleme, 
hastalara ve hasta bakımına öncelik verme 
ve sağlık hizmetlerine erişimi artırma gibi 
bir misyonu bulunuyor. Medtronic, en son 
robotik cerrahi alanına giriş yaptı. Robotik 
cerrahide Medtronic’in çok ciddi öngörü-
sü var. Dünyada robotik cerrahi ile yapılan 
ameliyatlar henüz %1’in altında. Yani her 
100 ameliyatın 1’i bile değil, bu sayının 10-
15-20’ye katlanması mümkün. Dolayısıyla 
robotik cerrahilerin hayatımızda daha fazla 
yer almasını, daha ulaşılabilir, daha erişi-
lebilir olmasını sağlamak istiyoruz. Türki-
ye’deki hekimler oldukça deneyimli dünya 
ile entegre, teknolojiyi kullanmayı biliyor, 
bu konuda da önemli bir tecrübeye sahip-
ler. Hekimlerimizin deneyimlerini robotik 
cerrahinin yetenekleri ile birleştirmek bizim 
önceliklerimiz arasında.
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330 bin metrekare alan üzerine 
inşa edilen 1875 yatak kapasiteli 
Gaziantep Şehir Hastanesi Cum-
hurbaşkanı Recep Tayyip Erdo-
ğan tarafından hizmete açıldı. 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, Gaziantep Şehir 
Hastanesi ve Bağlantı Yolları Açılış Töreni’n-
de yaptığı konuşmada, “Deprem şehirleri-
mizi, altyapısıyla, üstyapısıyla, şehir mer-
kezi ve kırsalıyla tamamen ayağa kaldırana 
kadar durup dinlenmeyeceğiz” dedi.
Resmî açılışını yaptıkları Gaziantep Şehir 
Hastanesi’nin, şehre, bölgeye, ülkeye ha-
yırlı olmasını dileyen Cumhurbaşkanı Erdo-
ğan, kapalı alanı 680 bin metrekareyi bulan 
Şehir Hastanesi’nin, 265’i yoğun bakım ve 
30’u diyaliz olmak üzere toplam 1.875 ya-
tak kapasitesi, 64 ameliyathanesi ve 335 
polikliniği, teşhis ve tedavi merkezleri ya-
nında, 4 bin 500 araçlık otoparkıyla hizmet 
vereceğini kaydetti. Cumhurbaşkanı Er-
doğan, bugünkü törenle ayrıca hastaneye 
güvenli, konforlu ve hızlı ulaşımı sağlaya-
cak bağlantı kavşağını da resmen hizmete 
açtıklarını ifade etti. Gazianteplilerin de, 
ileri tıp teknolojilerine ve gelişmiş imkân-
lara sahip hastaneyle, artık üst düzey sağlık 
hizmetinden faydalanacaklarını belirten 
Cumhurbaşkanı Erdoğan, “Hastanemizin 
resmî açılışıyla birlikte, inşallah birimleri-
nin bir kısmındaki donanım ve personel 
eksikleri tamamen giderilerek, randevu ve 
hizmetler konusundaki sıkıntılar ortadan 
kalkacaktır. Sağlık Bakanlığımızın, kısa sü-
rede tüm bu meseleyi çözeceğine inanıyo-
rum” dedi.
“Gaziantep’te sağlık yatırımları devam 
edecek”
Sağlık Bakanı Dr. Fahrettin Koca da açılışta 

bir konuşma yaptı. Cumhurbaşkanı Recep 
Tayyip Erdoğan’ın önderliğinde sağlıkta 
2003’ten bu yana milletçe kat ettikleri me-
safenin herkesin malumu olduğunu dile 
getiren Koca, “Bu gelişme Türkiye Yüzyılı 
vizyonuyla şimdi bir ivme daha kazanmış-
tır. 2003’ten bu yana aralarında dünyanın 
en büyük sağlık kampüslerinin de bulun-
duğu 761 hastane, 119 ADSM, 2 bin 778 
birinci basamak sağlık tesisi hizmete açıldı. 
Gaziantep’te bugüne kadar 2003’ten bu 
yana yaklaşık 22 milyarlık sağlık yatırımı ya-
pıldı. 27’si hastane olmak üzere 110 sağlık 
tesisi hizmete açıldı. Sağlık çalışanı sayısı 8 
katına çıktı. Nurdağı ve Oğuzeli Devlet has-
tanelerini önümüzdeki 3 ay içinde hizmete 
açacağız. İnşaatı devam eden 400 yatak 
Nizip Devlet Hastanemizi, 300 yataklı 25 
Aralık Devlet Hastanesi ek binası ve 300 ya-

taklı Gaziantep kadın ve çocuk Hastalıkları 
Hastanesini de hızla tamamlayarak sizlerin 
hizmetine sunacağız” dedi.
“Sağlıkta yapılan en büyük yenilik, 
atılan en ileri adımdır”
Bakan Koca, Gaziantep merkezi ve ilçele-
rindeki birinci basamak sağlık tesisi pro-
jelerine yenilerini eklemeye devam ettik-
lerini belirterek, şunları kaydetti: “2023 yılı 
yatırım programına alınan 500 yataklı Şe-
hitkamil Devlet Hastanesi ile İslahiye Ağız 
ve Diş Sağlığı Merkezi başta olmak üzere 
önümüzdeki dönem yeni sağlık yatırımla-
rını tamamlama kararlılığı içindeyiz. Şehir 
hastaneleri Cumhuriyetimizin 100 yılı bo-
yunca sağlıkta yapılan en büyük yenilik, 
atılan en ileri adımdır. Şehir hastanelerimiz 
Cumhurbaşkanımızın ‘hayalim’ dediği tüm 
uzmanlıklarla tüm imkanların bir araya ge-
tirildiği sağlık üstleridir. Bugün bunların en 
yenisi burada açılmaktadır. Hatay, Malatya, 
Van şehir hastanelerinin yapımıyla büyük 
şehirlerimizin her biri şehir hastanesine 
kavuşmuş olacak. Türkiye’nin ve bölgenin 
en büyük sağlık kampüslerinden olan Ga-
ziantep Şehir Hastanesi 1875 yatak kapa-
sitesine ve 680 bin metrekare kapalı alana 
sahiptir. Bünyesinde 636 yataklı Bölge Eği-
tim Araştırma Hastanesi, 170 yataklı Onko-
loji Hastanesi, 205 yataklı Kalp ve Damar 
Hastalıkları Hastanesi, 498 yataklı Kadın 
Doğum ve Çocuk Hastalıkları Hastanesi, 
150 yataklı Fizik Tedavi ve Rehabilitasyon 
Hastanesi, 100 yataklı Yüksek Güvenlikli 
Adli Psikiyatri Hastanesi, 48 yataklı Akıl ve 
Ruh Sağlığı Hastalıkları Hastanesi bulun-
maktadır.
Gaziantep’in fazlasıyla hak ettiği bu eserde 
emeği olan herkese teşekkür ediyorum. 
Şehir hastanemiz hayırlı, uğurlu olsun.”

1875 yataklı Gaziantep Şehir 
Hastanesi’nin resmi açılışı yapıldı
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Marmara Tıbbi Cihaz Üretici ve 
Tedarikçileri Derneği (MAS-
SİAD) Olağan Genel Kurul 
Toplantısı Tüyap Palas Otel’de 
yapıldı. Yapılan seçimde Baş-

kanlığa yeniden C. Sadrettin Dai seçildi. 
Genel Kurul’a; TÜMDEF Başkanı Kemal Yaz, 
EGEDER Başkanı Onur Akgün, FÜDER Başka-
nı Y.Hakan Er ile İMDER Başkanı Doğan Ay da 
katıldı.
Divan Heyeti Başkanlığını Kazım Eryaşar, Yar-
dımcılığını V. Cengiz Balçık, katipliği Ayşegül 
Cantürk’ün yaptığı genel kurulda alınan bir 
kararla MASSİAD Yüksek İstişare Konseyi de 
kuruldu. Yeni yönetim için C.Sadrettin Dai 
tarafından tek liste çıktı. C.Sadrettin Dai’nin, 
Yönetim Kurulu, Denetim Kurulu ve Disiplin 
Kurulu, Delege listeleri, çalışma raporu, büt-
çe çalışması oybirliği ile kabul edildi. Ayrıca, 
Genel Kurul’da; derneğe bir mülk alınması 
için yönetime yetki verildi.
“Sektörümüzün geldiği nokta 
sevindiricidir”
Genel Kurul’da bir konuşma yapan TÜM-
DEF Başkanı Kemal Yaz, “Sektörümüzün ve 
STK’larımızın bugün geldiği nokta sevindi-
ricidir” dedi. Sektörün sorunları noktasında 
bürokrasi ile her zaman işbirliği içerisinde ol-
duklarını hatırlatan Yaz şunları söyledi: “Çok 
acil Tıbbi Cihaz Kanunu’nun çıkması lazım. 

Bununla ilgili çalışmaların hızlanması gereki-
yor. TÜMDEF olarak bu konuyla ilgili STK’lara 
bir yazı gönderdik. Artık kurumsal bir yapı 
ile tıbbi cihaz sektörünü oluşturmalıyız.” 
AR-Ge’ye ayrılan payın çok düşük olduğuna 
dikkati çeken Kemal Yaz, “Ar-Ge’sini yapıp 
ürettiğimiz çok az ürün var. Sektör olarak 
kalifiye eleman bulmada zorluklar yaşıyoruz. 
Ülkemize büyük bir katkı sağlayan tıbbi ci-
haz sektörünün kalifiye eleman bulamama-
sı istemediğimiz bir durum. Sektörümüzün 
geleceği için sendikamız SEİS ile birlikte ha-
reket ediyoruz” dedi. Yaz, piyasa denetim ve 
gözetim mekanizmasının tam anlamıyla işle-
mesi gerektiğini de sözlerine ekledi.
Yüksek İstişare Konseyi kuruldu
Seçim sonrası Genel Kurula hitap eden MAS-
SİAD Başkanı C. Sadrettin Dai, MASSİAD üye-
lerine teşekkür etti. MASSİAD’ın kurumsal 
kimliğini geliştirmek ve üye profilini artır-
mak için gayret gösterdiklerini ifade eden 
Sadrettin Dai, “Şu anda 205 üyemiz bulun-
makta. Son 2 yılda derneğimize 45 şeni üye 
kaydettik. Bu üye profili ile MASSİAD olarak 9 
bini aykın tıbbi cihaz çalışanını temsil etmek-
teyiz” dedi. Ödeme sorununun sektörünün 
birinci gündem maddesi olmaktan çıktığına 
değinen Dai ödemelerin kısmi de olsa düze-
ne girdiğini söyledi.
Oluşturulan Yüksek İstişare Konseyi’nin öne-

mine değinen Sadrettin Dai, “Medikal sek-
törünün genel gidişi ve sorunlarını gözden 
geçirmek ve uzun vadeli tedbirlere ışık tut-
mak, Dernek amaçlarına en uygun şekilde 
ulaşabilmek maksadı ile hazırlanacak strate-
jileri değerlendirmek ve tavsiyelerde bulun-
mak üzere Derneğimiz bünyesinde mevcut 
ve önceki başkanlarının katılımı ile Yüksek 
İstişare Konseyi oluşturulmuştur genel ku-
rulumuzda. Bu konseyin sektörümüzün adı-
na yararlı işlere imza atacağına inanıyorum” 
diye konuştu. MDR kapsamında sektörde 
farklılık oluşturulduğu ile ilgili de bilgi veren 
Dai, Türkiye İlaç ve Tıbbi Cihaz Kurumu ile 
birlikte ‘360 Derece Estetik Medikal’ konulu 
geniş katılımlı bir Çalıstay yapacaklarını söz-
lerine ekledi.
Yeni Yönetim Kurulu
Yönetim Kurulu asil üyeler şu isimlerden 
oluştu: Celal Sadrettin Dai, Tolga Oruçoğlu, 
Ayşe Esmeray Deniz, Mustafa Şaban Adanır, 
Ufuk Özkaya, Saldıray Uygur, Remzi Çakmak.
Yedek üyeler: Janset Hilal Tezcan, Ezgi Me-
miş, Neval Karagöz, Hüseyin Burak Gültekin, 
Kemal Onur Cunedioğlu, Beyza Seyitoğlu, 
Nihan Şeyda Göncü Delikurt.
Denetim Kurulu: F. Esengül Tutunmaz Demir, 
Ali İhsan Şerbetçi, Kerem Oktay.
Disiplin Kurulu: Semra Ümit Erol, Ayşegül 
Cantürk, Cem Gürbüzer.

MASSİAD Başkanlığına yeniden 
C. Sadrettin Dai seçildi

Marmara Tıbbi Cihaz Üretici ve Tedarikçileri Derneği (MASSİAD) Başkanı C. Sadrettin Dai, yapılan Olağan 
Genel Kurul’da güven tazeledi.



İnsan hayatına adanmış çalışmalarımızda hep el ele 
yürüdüğümüz hekimlerimize ve tüm sağlık çalışanlarımıza 
gösterdikleri büyük özveri için minnet duyuyoruz.

Şükran ve saygılarımızla...
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Tıbbi teknoloji alanındaki inovasyon-
larıyla sağlığın gelişimine yön veren 
Siemens Healthineers’ın ülkemizde-
ki temsilcisi Siemens Healthineers 
Türkiye, sağlık teknolojileriyle her 

gün ülkemizde on binlerce kişinin yaşamına 
dokunuyor. Sağlık kurumlarına, profesyonel-
lere ve hastalara değer yaratan şirket, pazara 
yapay zekâ, hassas ve kişiselleştirilmiş tıp ve 
dijital çözümlerle sağlık verilerinin kullanı-
mı alanlarında çözümler sunuyor. İnsanlığın 
sağlıkla yaşamasına katkıda bulunan görün-
tüleme çözümlerine ek olarak, hayvan sağlı-
ğına yönelik hizmetleriyle de sektöre öncülük 
eden Siemens Healthineers Türkiye, bugün 
itibarıyla birçok veteriner kliniğinde başarıyla 
kullanılan görüntüleme cihazlarıyla, hayvan 
sağlığında da doğru teşhis ve etkili tedavi 
planları oluşturulmasına katkı sağlıyor. Ayrı-
ca, eğitim amaçlı olarak geliştirilen Cinematic 
Rendering teknolojisi ile veteriner hekimlere 
eğitimlerinde destek veriyor. Şirketin ülke-
mizde veteriner görüntüleme alanında MR 
ve bilgisayarlı tomografi sistemleriyle hizmet 
verdiği merkezlerden biri ise, Türkiye’nin tek 
bağımsız veteriner görüntüleme ve tanı mer-
kezi olan Veteriner Radyoloji Merkezi. Sade-
ce klinisyen veteriner hekimlerine istemleri 
doğrultusunda gerçekleştirilen veteriner MR 
ve BT incelemeleri sonucunda doğru ve ek-
siksiz tanı raporu hizmeti veren bağımsız bir 
kuruluş olan Veteriner Radyoloji Merkezi’nin 
faaliyetlerini merkezin kurucu ortağı ve Genel 
Müdürü Murat Kayıran’dan dinledik.
Veteriner hekimliği alanına spesifik bir 
ileri görüntüleme ve tanı merkezinin 
kurulma amacı neydi?
Gelişen teknolojiyle birlikte veteriner hekim-
liği alanında kullanılan tanı yöntemlerindeki 

güncellemelerin ülkemizde birçok disipline 
entegre edildiği ancak “Radyolojik İleri Gö-
rüntüleme ve Tanı Tekniklerinin” klinik pra-
tiğe kazandırılmasında ciddi eksiklerle kar-
şılaşıldığı veteriner hekimlerimiz tarafından 
bizlere aktarılan ve uzun yıllardır bildiğimiz 
bir gerçekti. Bu süreçte can dostlarımız has-
talandığında ihtiyaç duyulan tanı ve tedavi 
planlaması çoğunlukla beşeri görüntüleme 
ve tanı merkezlerinden alınan inceleme so-
nuçları doğrultusunda yapılmaktaydı.  Mesle-
ki kariyerimin 20 yılı aşkın sürecinde radyoloji 
cihazları ve radyolojik görüntüleme alanında 
dünyanın ve Türkiye’nin önde gelen şirketle-
rinde çok farklı görevlerde bulundum. Ülke-
miz başta olmak üzere farklı ülkelerde 100’ün 
üzerinde radyoloji ünitesi kurulum sürecinde 
çalışan ya da yönetici olarak görev aldım. 
Özellikle son yıllarda klinisyen veteriner heki-
mi arkadaşlarımdan ve çeşitli üniversitelerin 
veteriner fakültelerinden MR/BT alımlarıyla il-
gili yoğun talepler gelmeye başlamıştı. Ancak 
yatırım maliyetleri, işletme ve operasyonel 
giderlerin yüksek olması gibi nedenlerden 
kaynaklı bu hizmetlerin bir özel klinik bün-
yesinde verilmesi fizibiliteyle uyuşmuyor ve 
olumlu sonuçlanamıyordu. Bu fikre odaklan-
mamı sağlayan ve hızlandıran asıl etken ise iki 
oğlumuzun dışında ailemizin 3. çocuğu olan 
kedimiz Çakıl’a FIP (Feline Infectious Perito-
nitis) tanısı koyulması ve hastalığın organla-
rında yarattığı tahribatın saptanabilmesi için 
veteriner hekimimizin radyolojik ileri görün-
tüleme istemesiydi. Bütünleşmiş klinik bir sü-
reci olan Radyolojik görüntüleme hizmeti, tıp 
alanında olduğu gibi Veteriner Hekimliği ala-
nında da hastalıkların tanı ve tedavisinde çok 
önemli bir yer tutmakta olup her veteriner 
hekiminin bu hizmetlere kolay ve güvenilir 

biçimde ulaşması gerektiğinin farkına vardık. 
Bu bağlamda bağımsız, etik ve deontolojik 
yaklaşımla Veteriner Hekimlerimizin çözüm 
ortağı olarak her veteriner kliniğinin güvenle 
hastalarını gönderebileceği, hasta yakınını, 
hasta sağlığını ve konforunu önemseyen, 
radyoloji alanı haricinde veteriner hekimleri 
ve klinikleri tarafından verilen hizmetleri kap-
sama alanı dışında bırakarak gerçek anlamda 
bağımsız ve özel görüntüleme merkezi yapı-
sıyla sektördeki büyük bir boşluğu doldura-
bileceğimizi ön gördük. İlk kez 2020 yılında 
böyle bir merkezin sektöre kazandırılması 
fikri ortaya çıktı ve 2021 yılında Türkiye’nin 
ilk bağımsız özel Veteriner Radyoloji Merkezi 
olarak veteriner hekimlerimize ve can dostla-
rımıza hizmet vermeye başladık. Bu anlamda 
hizmet verdiğimiz veteriner hekimlerimizin 
gören gözüyüz diyebilirim.
Merkezinizde gerçekleştirdiğiniz MR 
görüntüleme yönteminden bahsedebilir 
misiniz? 
Manyetik Rezonans (MR) cihazları radyolo-
ji hatta tıp alanında en hızlı, en çok gelişme 
gösteren cihazların başında geliyor. Bizler de 
bu gelişmeleri dünyayla birlikte eş zamanlı 
olarak yakından takip etmekte ve merkezleri-
mizde veteriner sağlığı alanında uyguluyoruz. 
Mükemmel yumuşak doku kontrastı sayesin-
de detaylı doku incelemesi sağlaması bakı-
mından MR cihazları, klinik kullanıma girdiği 
1980’li yılların sonlarından itibaren, uygulama 
alanı her geçen gün artan ve birçok hastalı-
ğın tanı ve takibinde ilk sırada tercih edilen 
görüntüleme yöntemidir. Radyoloji bilimi ve 
cihaz üreticileri dünyada şu an görüntü işle-
me teknolojileri, yapay zeka, derin öğrenme 
ve ileri seviye bilgi işleme konuları üzerinde 
tartışıyor, cihaz üreticileri bu yeniliklerin lans-
manlarını yapıyor ve kullanıcılarının hizmeti-
ne sunuyor. Merkezlerimizde kullandığımız 
cihazların bu tarz yenilik ve geliştirmelere açık 
olmasına, hayvan sağlığında kullanımı için 
optimize edilebilir olmasına dikkat ediyoruz. 
Cihaz parkurumuza son giren Siemens            
Healthineers MAGNETOM Free.Star MR cihazı 
tam da bu noktada ihtiyaçlarımızı maksimum 
düzeyde karşılayan bir sistem oldu. Merke-
zimizde 3 Tesla ve 7 Tesla MR yazılım tekno-
lojileriyle donatılan, yeni nesil süper iletken 
magnet teknolojisyle güçlendirilen, High-Va-
lue yapıya sahip bir MR sistemine sahip, Deep 
Learning tabanlı yapay zekâ rekonstrüksiyon 
teknolojisi ile çalışan cihazımız Deep Resolve 
sayesinde yüksek SNR ve yüksek imaj rezo-
lüsyonu yakalayarak çok kısa sürede çekimler 
yapabilmekteyiz. Ayrıca MR sistemimin 51 
kanallı olması, yoğun eleman sayısına sahip 
anatomik bölgelere uygun yeni nesil coiller 
ile görüntü kalitemizi en iyi seviyeye çıkart-
makta ve klinik görüntülemelerimiz için üst 
düzey performans sağlamaktadır. Kranial MR 

Veteriner Radyoloji Merkezi kurucu ortağı ve Genel Müdürü Murat Kayıran:
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çekim süremiz daha önce 15-20 dakika iken 
şimdi görüntüden taviz vermeden sadece 
3.5 dk’ ya kadar inmiştir. Bu da hastalarımızın 
anestezi altında geçirdiği süreyi minimuma 
indirmekte ve hayati risk oranını oldukça 
azaltmaktadır.
Kullandığınız görüntüleme sistemlerinde-
ki yapay zeka size ne gibi katkılar sunu-
yor? Bir örnekle açıklayabilir misiniz?
Aslında hasta çekim skalası çok geniş bir 
merkeziz. Hastalarımızdan biri 600 gr’lık kedi 
olabilirken diğer hastamız 100 kiloluk bir as-
lan ya da maymun olabiliyor. Normalde farklı 
ağırlık ve anatomiklere sahip hastalarımız için 
özel çekim protokolleri oluşturmamız gerek-
mektedir. Hastalarımız anestezi altındayken 
optimum sürede maksimum görüntü kalite-
sine erişmek ilk önceliğimiz. Yapay zeka bize 
bu anda büyük kolaylık ve destek sağlamakta. 
Ayrıca yine yapay zeka sayesinde MR cihazla-
rımızda görüntü kalitesinden taviz vermeden 
oldukça kısa sürede çekimler yapabiliyor, BT 
cihazlarımızda minimum radyasyonla saniye-
ler içerisinde çekimler gerçekleştirebiliyoruz.
Cinematic Rendering Teknolojisi size nasıl 
yardımcı oluyor? Öneminden bahseder 
misiniz?
Bizzat kullanmaktan ve görüntü işlemekten 
keyif aldığım oldukça üst düzey bir rendering 
teknolojisi.  Bu yazılım sayesinde karmaşık 
anatomiyi 3 Boyutlu ve daha iyi (fotogerçek-
çi) görselleştirerek veteriner hekimlerimize 
çekim sonrası anatomik yapıların ve patolo-
jilerinin konumsal özelliklerini oldukça net 
bir lokalizasyonla gösterebiliyoruz. Veteriner 
hekimlerimizin bizlere yapmış olduğu geri 
bildirimlerin çoğu, özellikle tümöral bir olu-
şumun fotogerçekçi olarak 3 boyutlu gör-
selleştirilmesi sayesinde, operasyon öncesi 
çevre dokulara invazyonunu net bir şekilde 
izlendiği, preoperatif cerrahi planlamanın bu 
görüntüler üzerinden yapılarak minimal inva-
ziv cerrahi tekniklerin  tercih edilirliğinin arttı-
ğı ve sonuçta gerek operasyon sürelerinin son 
derece kısalması gerekse hastalarda nekahat 
döneminin oldukça kısa sürede sonlandığı 
bilgisi verilmektedir. Bu görüntüler ayrıca 
veteriner hekimlerimizin hem meslektaşlar 
ile konsültasyon yapmasını kolaylaştırmakta 
hem de hasta yakınına daha sağlıklı ve doğru 
bilgilendirme yapması açısından büyük önem 
taşıyor. Buradan sizin aracılığınızla, 2024 veya 
2025 yılı içerisinde VRM olarak hizmet verdi-
ğimiz İstanbul Üniversitesi Cerrahpaşa Veteri-
ner Fakültesi Radyoloji Anabilim Dalında dün-
yanın ilk dijital Cinematic Hayvan Anatomisi 
kütüphanesini kurma arzusu içerisinde oldu-

ğumuz da belirtmek isterim.
Kullanıldığınız diğer ileri görüntüleme 
yöntemi olan BT sisteminiz hakkında bilgi 
verebilir misiniz?
Sevimli dostlarımızın, tomografi çekimlerini 
Siemens Healthineers 128 kesitli bilgisayarlı 
tomografi cihazıyla yapıyoruz. Geniş gantri 
açıklığı ve FOV görüntüleme alanı sayesinde 
iri canlıların tüm organ ve dokularını tek ta-
ramada saniyeler içerisinde üstelik çok düşük 
dozda (%60) yapabilmekteyiz. Bunula birlikte 
küçük canlıların da en ince detaylarını yine 
bu cihazın gelişmiş dedektör teknolojisi sa-
yesinde standart 0.6 mm (Sub-milimetre) (Re-
konstrüksiyon ile 0.03 mm) kesit kalınlığında 
çekimler yaparak daha önce belirlenemeyen 
detayları görüntülüyoruz. Ataşehir merkezi-
mizde kullandığımız bu cihazımız Türkiye’nin 
ilk Veteriner Hekimliği alanına spesifik kulla-
nılan 128 kesitli bilgisayarlı tomografisi ciha-
zıdır, ilk diyorum çünkü İstanbul Üniversitesi 
Cerrahpaşa Veteriner Fakültesi Radyoloji Ana-
bilim Dalı’nda verdiğimiz radyoloji hizmeti-
miz kapsamında 128 kesit (Rekonstrüksiyon 
ile 384 Kesit) Siemens BT cihazı kullanacağız. 
Bu cihaz Türkiye’nin ilk veteriner hekimliği 
alanına spesifik kullanılan kardiyak yazılım ve 
donanımına sahip cihazı olma özelliğini de 
taşıyor. Bu cihazlar sayesinde hastalarımızın 
anestezi altında geçirdiği süreyi saniyelerle kı-
sıtlı tutarak düşük dozda yüksek çözünürlüklü 
oldukça ince kesitlerde taramalar gerçekleşti-
rebiliyoruz.
Yaşadığınız Zorluklar Nelerdir?
VRM olarak beşeri tıp alanında yapılan tüm 
uygulamaları eş zamanlı olarak veteriner 
sağlığı alanına yansıtmak için var gücümüzle 
çalışıyoruz. Bu uygulamaları hayvan sağlığına 
yansıtmak için yoğun mesai sarf ediyoruz. 
Elinizdeki görüntüleme enstrümanlarını ne 
kadar iyi tanırsanız ve çekimler için ne kadar 
iyi optimize ederseniz, veteriner hekimlerini 
ne kadar iyi anlarsanız, çekimini yapacağınız 
canlının anatomisine, fizyolojisine ne kadar 
çok hâkim olursanız o derece kaliteli ve hede-
fe odaklı çekimler yapabilir, akabinde uzman-
lar tarafından doğru ve eksiksiz tanı raporu 
yazabilirsiniz. Hasta portföyümüz sadece 
kedi ve köpeklerden oluşmadığı için merkezi-
mize getirilen her tür ve ırk hasta, bizim ayrı 
bir zorluk ve aynı zamanda ayrı bir deneyim. 
Hafızam beni yanıltmıyorsa, bugüne kadar 
merkezimiz bünyesinde caretta caretta, aslan, 
armadillo, gri langur maymunu, ıguana, dev 
su faresi, ördek, hamster ve habeş yer boy-
nuzgagası gibi çok farklı ırk canlılara çekimler 
yaptık ve raporla sonuçlandırdık. Hatta röpor-

tajı yaptığımız şu saatlerde radyoloji ünitesin-
de bir boğa yılanına çekim gerçekleştirilmek-
te. Çekim yapmak işin kolay tarafı, bu kadar 
birbirinden farklı tür ve ırk canlının anesteziye 
alınması, damar yolunun açılması ve rapor-
lanması işin asıl zor olan tarafları. Ancak şunu 
da belirtmeden geçmeyeceğim; canlının 
anatomisini, fizyolojisini, hastalıklarını varsa 
genetiksel geçişli kalıtsal hastalıklarını öğren-
mek ekibimiz ve bünyemizde bulunan Uz-
man Veteriner Hekimlerimiz için keyif alınan 
süreçler olarak görülmekte... İhtiyaçlarını ve 
şikayetini anlatamayan bir canlının şikayeti-
ni bulmaya çalışan Veteriner hekiminin tanı 
koymasına veya tedavi uygulamasına eksiksiz 
ve kusursuz referans olmak. Bunu kısıtlı süre 
içerisinde doğru ve eksiksiz biçimde Veteriner 
hekimine ulaştırmak… Bunun için merkezi-
mizde Ekip protokolü uygulamaktayız; doğru 
anamnez, doğru endikasyon, doğru çekim, 
doğru rapor. Çünkü ileri görüntüleme bir ekip 
işidir. VRM Ailesi olarak açıldığımız günden 
bugüne sürekli kendimizi geliştirmek, en iyi 
bildiğimiz işi en iyi standartlarda Veteriner he-
kimlerimizin ve can dostlarımızın hizmetine 
sunmaya çalışmak karşılaştığımız en keyifli, 
en gurur verici zorluk.
Hedeflerinizden ve gelecek için planları-
nızdan bahsedebilir misiniz?
Büyümeyi, büyütmeyi hedeflediğimiz Veteri-
ner İleri Görüntüleme alanında “Yeni bir ba-
kış açısı, yeni bir yorum, doğru tanı” sloganı 
ile çıktığımız bu yolda geçen süreçte büyük 
mesafe kat ettik. Binlerce sevimli dostumu-
zun, çekimini yaptık, binlerce görüntüsünü 
kesit kesit inceledik. Kurulduğumuz günden 
bugüne kadar her çekimden yeni bir şey öğ-
rendik, bu öğrendiklerimizi ve yaptıklarımızı 
paylaştık. Veteriner Hekimliği İleri Görüntü-
leme alanının gelişmesi amacıyla VRM Aka-
demi’yi kurduk. VRM Akademi bünyesinde 
bugüne kadar alanlarında uzman konuşma-
cıların yer aldığı Veteriner hekimlerimize özel 
30’un üzerinde ücretsiz ve sertifikalı Radyoloji 
Spesifik Eğitimler verdik. Bu eğitim faaliyetle-
rimizi üzerine katkı sağlayarak sürdüreceğiz. 
VRM olarak kuruluşumuzun 3. senesinde ve 
Cumhuriyetimizin ikinci yüzyılında merkez 
sayımızı 3’e çıkartıyoruz. Halihazırda hizmet 
verdiğimiz İstanbul Ataşehir ve İstanbul Üni-
versitesi-Cerrahpaşa Veteriner Fakültesi dışın-
da son olarak çok yakında İzmir’de veteriner 
hekimlerimizin ve can dostlarımızın hizme-
tinde olacağız. Bunların yanı sıra yatırım ve 
büyüme hedeflerimiz kapsamında ilerleyen 
süreçte farklı şehirlerde VRM güven ve kalite-
siyle hizmet vereceğiz. Gelecek planlarımıza 
sadece birden fazla şehirde hizmet vermek 
olarak bakmıyoruz. Bunu zaten yapıyoruz, ya-
pacağız. Önemli olan bunu en iyi standartlar-
da ve kalitede sürdürebilmek. Bizim isteğimiz, 
bugün beşeri tıpta gelinen noktayı veteriner 
sağlığına eş zamanlı aktarmak. Yaptığımız 
işler gösteriyor ki, kıymetli dostlarımızın da 
bizlerde olduğu gibi tanı sürecinde ciddi bir 
referansa, doğru ve güvenilir hizmete ihtiyacı 
olduğu. Onların yaşam kalitesini artıracak sü-
reçlerin bir parçası olmak ve hayatlarına do-
kunabilmek bizler için oldukça büyük önem 
taşıyor. Her hastamızı önemsiyor, en iyi stan-
dartlarda hizmet almalarını istiyoruz. Geldiği-
miz noktada veteriner hekimliği ileri görün-
tüleme alanında dünyadan çok çok ilerideyiz 
çünkü beşeri tıp alanından tecrübeliyiz.
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Hatay Eğitim ve Araştırma Has-
tanesi ile İskenderun Devlet 
Hastanesi’nin resmi açılışı 
Cumhurbaşkanı Recep Tayyip 
Erdoğan’ın katıldığı bir törenle 

gerçekleştirildi.
Cumhurbaşkanı Erdoğan açılış töreninde 
yaptığı konuşmada, “Amacımız, müm-
kün olan en kısa sürede, Hatay başta ol-
mak üzere tüm depremzede şehirlerimizi 
yeniden ayağa kaldırmaktır. Depremin 
illerimizde ve vatandaşlarımızın gönül 
dünyasına açtığı yaraları süratle sarmanın 
derdindeyiz” dedi.
Hatay’a 550 yataklı Eğitim ve Araştırma 
Hastanesi
Cumhurbaşkanı Erdoğan, “Bugün Ha-
tay’daki iki önemli sağlık yatırımını hizme-
te açmanın bahtiyarlığını yaşıyoruz. Hatay 
Eğitim ve Araştırma Hastanesi 39’u diyaliz, 
68’i acil yatağı olmak üzere 550 yatak kapa-
sitesine sahiptir. Hastanemiz 129 bin met-
rekare arsa alanı 65 bin 350 metrekare ka-
palı alanı ve bir helikopter pistiyle hizmet 
verecektir” dedi. Hastanede 12 ameliyat-
hane, 76 poliklinik, 2 anjiyografi, 2 MR ve 
13 röntgen cihazı bulunduğunu belirten 
Cumhurbaşkanı Erdoğan, diyaliz ünitesin-
den yanık merkezine, tam kapsamlı labo-
ratuvardan fizik tedavi ve rehabilitasyon 
ünitesine, anjiyo ve onkoloji ünitesinden 
inme ve kalp merkezine pek çok özellikli 
hizmetin sunulduğu hastanenin Hatay’a 
hayırlı olmasını diledi.
İskenderun’a 200 yataklı Devlet 
Hastanesi
İskenderun Devlet Hastanesinin de resmen 
devreye alındığını söyleyen Cumhurbaş-
kanı Erdoğan, bu hastanenin 31’i yoğun 
bakım yatağı olmak üzere 200 yatak kapa-
sitesine sahip olduğunu ifade etti. Arsa ala-
nı 30 bin metrekareyi, kapalı alanı 17 bin 

metrekareyi bulan İskenderun Devlet Has-
tanesinin 7 ameliyathane, 42 poliklinikle 
ilçeye hizmet vereceğini aktaran Cumhur-
başkanı Erdoğan, ileri tıp teknolojilerine ve 
gelişmiş imkânlara sahip bu hastanenin de 
İskenderunlularla birlikte tüm Hatay halkı-
na hayırlı olmasını temenni etti.
Sağlık tesislerinin Hatay’a kazandırılmasın-
da emeği geçenlere teşekkürlerini ileten 
Cumhurbaşkanı Erdoğan, açılışı yapılan 
hastanelerden hizmet alan ve alacak olan 
vatandaşlara acil şifalar, görev yapan sağlık 
personeline de başarılar diledi.
Hatay’daki hastanelere 12 milyar TL 
yatırım yapıldı
Sağlık Bakanı Dr. Fahrettin Koca da ko-
nuşmasında, “Hatay Eğitim ve Araştırma 
Hastanesi ile İskenderun Devlet Hastanesi 
kaybettiğimiz canların hatırasına saygının 
birer eseridir” dedi. Bakan Koca, depremin 
en büyük yıkıma yol açtığı Hatay’da sağlık 
hizmetlerini ilk andan itibaren sürdürmeye 
gayret ettiklerinin altını çizdi. Koca, konuş-
masını şöyle sürdürdü: “Bölgenin sağlık 
hizmet ihtiyacını karşılayacak hastaneleri-
mizi hızla devreye aldık. Hükümetlerimiz 
döneminde Hatay merkez ve ilçelerine ya-
pılan hastanelerimiz için bugüne kadar 12 
milyar TL yatırım yapıldı. Depremin ardın-

dan iki ayda yapımını tamamlayıp açılışını 
yaptığımız 300 yataklı Defne Devlet Hasta-
nemiz tam kapasiteyle hizmetine devam 
ediyor. 100 yataklı Arsuz Devlet Hastanesi-
ni, 30 yataklı Belen Devlet Hastanesini, 100 
yataklı Hassa Devlet Hastanesini depremin 
hemen ardından Hataylı kardeşlerimizin 
hizmetine sunduk. Hatay’da görevli 1548’i 
hekim ve uzman hekim olmak üzere 14 
bin sağlık çalışanımıza ek olarak 2 bin 385’i 
hekim ve uzman hekim olmak üzere 14 
bin 803 yeni sağlık çalışanı daha görevlen-
dirdik. Sağlık çalışanı sayısı öncekine göre 
yaklaşık iki katına çıkmış oldu.”
Hatay’a sağlık hizmetlerinde yeni 
müjdeler
Erzin’de 100 yataklı, Altınözü’nde 120 ya-
taklı, Payas’ta ise 100 yataklı devlet hasta-
nelerini de 3 ay içinde hizmete açacakla-
rının müjdesini veren Koca, 1000 yataklı 
Hatay Şehir Hastanesinin proje çalışmala-
rının da bitmek üzere olduğunu duyurdu. 
Bugün ise depremden sonra bir yıl gibi 
kısa bir sürede tamamladıkları 65 bin met-
rekare kapalı alana sahip Hatay Eğitim ve 
Araştırma Hastanesi ile 30 bin metrekare 
kapalı alana sahip 200 yataklı İskenderun 
Devlet Hastanesini hizmete açtıklarını ak-
taran Koca, şehir hastanesi hariç hizmete 
açtıkları hastanelerle 6 Şubat öncesindeki 
yatak kapasitesinin üzerine çıktıklarını söy-
ledi.

Hatay Eğitim ve Araştırma Hastanesi ile İskenderun 
Devlet Hastanesi’ni Cumhurbaşkanı Erdoğan hizmete açtı
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Multikan, yenilikçi robotik süreç otomasyonu şirketi Robusta’ya 
yatırım yaparak teknoloji ve inovasyona yatırımını sürdürüyor

Gentek Medikal, küresel iklim 
krizinin yaşadığımız gezegeni 
hasta ettiğine dikkat çekmek 
amacıyla başlattığı “Gezege-
nimizin Nesi Var?” sosyal so-

rumluluk projesi kapsamında sağlık profes-
yonellerini, gezegenimizi iyileştirmek için 
ağaçlandırılması gereken alanlara ecoD-
rone’larla tohum topları bırakmaya davet 
ediyor. Hedef 25 bin tohum topu! Küresel 
iklim krizi, yaşadığımız gezegeni hasta edi-
yor. İklim krizinin yarattığı koşullar dünya 
genelinde ormanların bozulmasına ve kay-
bolmasına neden oluyor. Gentek Medikal, 
sağlık profesyonellerinin seçimleri doğrul-
tusunda, sağlık sektöründe yürüttüğü ça-
lışmalara paralel olarak doğayı iyileştirmek 
için #gezegenimizinnesivar sloganıyla bir 
sosyal sorumluluk projesi başlattı. Proje 
kapsamında ilk olarak zarar gören ormanla-
rın ağaçlandırmasına katkı sağlamak ama-
cıyla Eskişehir Çukurören’de 10 bin fidanlık 
bir Gentek Medikal ormanı oluşturuldu.
İyileşme sırası gezegenimizde…
Küresel iklim krizinin, yaşadığımız gezegeni 
“hasta ettiğine” vurgu yapılan proje hakkın-
da bilgi veren Gentek Medikal Genel Müdü-
rü Z. Lale Özpekel Beşevli, “projenin ikinci 
aşamasında gezegenimizi iyileştirmek için 
birlikte bir yolculuğa çıkıyor, ağaçlandırıl-
ması gereken alanlara ecoDrone’larla to-

hum topları bırakıyo-
ruz. Hedefimiz 25 bin 
tohum topu! Toprak-
la buluşturduğumuz 
her bir tohum topu-
nu kırsal bölgeler-
de yaşayan ve iklim 
krizinin etkileri ile 
sosyal ve ekonomik 
zorluklar yaşayan 
kadınlar hazırlıyor; 
bu sayede sürdürü-
lebilir bir gelir kay-
nağı elde ediyorlar” 
dedi. İlk tohum top-
larını Cumhuriyeti-
mizin 100’üncü yılı 
ve 40’ıncı yıllarını 
kutlarken Gentek Medikal çalışanları, aile-
leri ve iş ortakları adına, Muğla’da doğa ile 
buluşturduklarına dikkat çeken Özpekel, 
2024 yılına girerken de değerli sağlık pro-
fesyonellerine tohum topları hediye edip, 
onlar adına yeni yılda doğanın iyileşmesine 
katkıda bulunduklarını ifade etti.
Şimdi sıra sizde! 
Gentek Medikal ve ecording iş birliğinde 
gerçekleştirilen proje, Türkiye’de küresel 
iklim değişiminin çevresel, ekonomik ve 
sosyal etkileri ile mücadele için gerekli 
çözümleri sunarken, toplumsal bilinç ve 

farkındalığa da hizmet etmeyi 
amaçlıyor. Tohum hareketine ka-
tılmak için Gentek Medikal’in web 
sitesinde yer alan kampanya linki 
aracılığıyla başvuru yapmak yeterli 
olurken; link üzerinden yönlen-
dirmelerle katılımcılar diledikleri 
tohum türünü seçiyor ve tohum 
toplarının doğa ile buluşmasına 
destek veriyorlar. Ayrıca, bu to-
humların doğadaki yolculuklarını 
online olarak takip etme fırsatını 
yakalıyorlar. Gezegenimizi iyileş-
tirmek için: https://gentek.com.
tr/hakkimizda/gezegenimizin-ne-
si-var/

“Gezegenimizin iyileşmek için bize ihtiyacı var…”

Türkiye’nin önde gelen sağlık 
ürünleri tedarikçisi Multikan, tek-
noloji ve inovasyona olan bağlı-
lığını, robotik süreç otomasyonu 
(RPA) alanında faaliyet gösteren 

Robusta’ya yatırım yaparak bir kez daha 
gösterdi. 30 yılı aşkın süredir sağlık sektö-
ründe hizmet veren Multikan, bu stratejik 
hamle ile iş süreçlerini dijitalleştirmeyi ve 
operasyonel verimliliğini artırmayı hedefli-
yor. Robusta, kuruluşların iş süreçlerini yazı-
lım geliştirme bilgisi gerektirmeden otoma-
tize etmelerine olanak tanıyan yenilikçi bir 
teknoloji şirketidir. Gelişmiş mühendislik ve 
kullanıcı odaklı yaklaşımlarıyla dikkat çeken 

Robusta, no code RPA 
Platformu ile her büyük-
lükteki kuruluşun dijital 
dönüşümünü destekle-
yen çözümler sunuyor.
Multikan’ın Yönetim 
Kurulu Başkanı, yaptığı 
açıklamada, “Robus-
ta’nın vizyoner yaklaşı-
mı ve etkili çözümleri, 
Multikan’ın inovasyon 

ve teknoloji odaklı büyüme stratejisine tam 
olarak uyuyor. Bu yatırım, şirketimizin bü-
yüme potansiyelini artıracak ve geleceğe 
daha güçlü adımlar atmamızı sağlayacak” 
dedi. Teknoloji sektöründeki hızlı değişim 
ve yenilikler, Multikan’ın yatırım strateji-
lerinin önemli bir parçası olmaya devam 
ediyor. Robusta ile yapılan bu iş birliği, Mul-
tikan’ın sağlık profesyonellerine sunduğu 
hizmetleri daha da geliştirecek ve müşteri-
lerine daha hızlı, pratik ve esnek çözümler 
sunmasını sağlayacak. Multikan, bu yatırı-
mın yanı sıra, teknoloji sektöründeki diğer 
yatırım faaliyetlerine de devam edeceğini 

belirtti. Şirket, bu adımlarla sürdürülebilir 
büyümesini desteklemeyi ve sektördeki li-
der konumunu güçlendirmeyi hedefliyor.
Multikan: Multikan, 30 yılı aşkın süredir Tür-
kiye’de sağlık ürünleri tedarik eden öncü bir 
şirkettir. Sürdürülebilirlik ve verimlilik odaklı 
yaklaşımıyla, sağlık sektöründe yenilikçi çö-
zümler sunmaktadır.
Robusta: Robusta, iş süreçlerinin otomasyo-
nunu sağlayan ve Robotik Süreç Otomas-
yonu (RPA) alanında faaliyet gösteren bir 
teknoloji şirketidir. Kullanıcı odaklı ve yeni-
likçi yaklaşımlarıyla, kuruluşların dijital dö-
nüşüm süreçlerine katkıda bulunmaktadır.
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Dünyanın önde gelen sağ-

lık teknoloji şirketlerinden 

Medtronic tarafından dü-

zenlenen DISTINCT PRO 

2024 Zirvesi, yenilikçi içe-

rik sunarak ve bilgi alışverişini teşvik ede-

rek seçkin bir sağlık profesyonelleri grubu-

nu bir araya getirdi. Medtronic’in diyabet 

konusundaki zengin geçmişiyle ve gücüy-

le birleşen bu zirve, diyabet yönetiminin 

geleceğini keşfetmek için çok önemli bir 

platform oldu.

25 ülkeden sağlık profesyonelleri katıldı

27-28 Ocak tarihlerinde gerçekleşen ve iki 

gün süren programa, 25 ülkeden 100’den 

fazla sağlık profesyoneli katıldı. Alanında 

uzman 22 konuşmacı öğretim üyesinin 

yer aldığı etkinlikte, Tip 1 Diyabet (T1D) 

için son teknolojiler ele alındı. Program, 

egzersiz, oruç tutma ve gebelik gibi be-

lirli senaryolarda otomatik insülin verme 

sistemlerine yönelik master class- ustalık 

sınıflarını içerdi.

Çalıştaylarda, klinik veri oluşturmak için 

GALAXY gibi gelişmiş platformlar ve diya-

betli bireylerin uzaktan izlenmesi için Care 

Connect gibi platformlar ele alındı. Ayrıca, 

üç bilgilendirici ana sunumda, MiniMed 

780G algoritmasının benzersiz özellikle-

ri, hibrit kapalı döngü terapisinin Birleşik 

Krallık’ta yeni bir bakım standardı olarak 

kurulması ve diyabet teknolojisinin umut 

verici geleceği tartışıldı.

“Müşterilerimizi, bölgedeki karar 

vericilerle bir araya getirmek hayati 

öneme sahip”

Medtronic Avrupa, Ortadoğu ve Afrika Böl-

ge Başkanı Majid Kaddoumi, toplantının 

önemini şu cümlelerle vurguladı: “Bu tür 

etkinlikler, müşteri beklentilerini karşılama 

ve onları bölgesel karar vericilerle bir ara-

ya getirme açısından hayati öneme sahip. 

Yapılan faaliyetlerin müşteri ihtiyaçlarıyla 

uyumlu olduğundan emin olmak bizim 

için çok kritik. Bu tarz toplantılar stratejimi-

zi ve yaptıklarımızın önemini vurgularken, 

bizi de çeşitli pazar trendlerinden haberdar 

tutuyor. Bu sene de 100’den fazla ülkeden 

katılımcılar, küresel trendlere dair görüş-

lerini sundu. Doktorlar ile kurduğumuz 

iletişim, en iyi uygulamaların öğrenilme-

sini ve benimsenmesini teşvik ediyor. Bu 

durum, hasta bakımına fayda sağlıyor ve                    

Medtronic’in stratejisinin beklentileri karşı-

ladığından emin olmasını sağlıyor.”

Zirve, işbirlikçi öğrenme ortamını 

teşvik etti

Geçen sene düzenlenen etkinliğin başarısı-

nı temel alan DISTINCT-PRO 2024, diyabet 

bakımında en parlak zihinlerden bazılarını 

ağırladı ve farklı nüfus grupları arasında Tip 

1 diyabeti yönetme konusundaki uzman-

lıklarını paylaştı. Zirve, işbirlikçi öğrenme 

ortamını teşvik etti ve katılımcıların yeni 

bakış açıları kazanmalarını ve kliniklerine 

yenilikçi yaklaşımlar getirmelerini sağla-

dı. DISTINCT-PRO programı, Medtronic’in 

tıbbi cihaz endüstrisinde mükemmeliyete 

ve yeniliğe olan bağlılığını vurguluyor ve 

küresel sağlık standartlarını artırmaya olan 

adanmışlığını teyit ediyor.

Dünya çapındaki uzmanlar, İstanbul’daki 
DISTINCT PRO 2024 Zirvesinde Tip 1 
diyabet yönetimini konuştular 

Medtronic tarafından düzenlenen DISTINCT-PRO 2024 Zirvesi, diyabet yönetimi alanında, dünya çapındaki 
uzmanları İstanbul’da buluşturdu. Bu öncü etkinlik, sağlık profesyonellerinin ileri diyabet yönetimi stratejilerini 
keşfetmeleri, görüş alışverişinde bulunmaları ve benzersiz bir şekilde küresel uzmanlarla etkileşimde 
bulunmaları için interaktif bir platform sağladı.





BİR RİSK BELİRTECİ OLARAK TROPONİN:
ARADIĞINIZ YANITI KANDA BULABİLİRSİNİZ

Profesör Dr. Winfried März

Profesör Dr. Winfried März ile potansiyel riskleri erken 
aşamada belirlemek ve seçici yaklaşımla tedavi etmek 
için biyobelirteçlerin, özellikle Troponin I’nın hedefe 
yönelik kullanımı hakkında konuştuk.

Graz Tıp Fakültesi Tıbbi Laboratuvar ve Tanısal Kimya 
Laboratuvarı’nda profesör olarak görev yapan Dr. März, 
aynı zamanda Heidelberg Üniversitesi Mannheim 
Tıp Fakültesinin bilimsel araştırmacılarından biri 
ve Mannheim’da bulunan Synlab Akademisinin 
Direktörüdür.

Almanya’da beklenen yaşam süresi son birkaç on yılda artmıştır 
ve bunun nedenlerinden biri, kardiyovasküler hastalıkların tanı ve 
tedavisinde kaydedilen ilerlemelerdir.1

Öte yandan, kalp hastalıkları Almanya’da bir numaralı ölüm 
nedeni olmaya devam etmektedir. Almanya’da yaklaşık altı milyon 
kişide koroner kalp hastalığı (KKH) vardır. KKH, koroner arterlerin 
duvarlarında yağ birikimi olmasından ve inflamatuar süreçlerden 
kaynaklanır. Bu durum, damarların kademeli olarak daralmasına 
yol açar ve kalp kasına gelen oksijen miktarını etkiler. En kötü 
durumda, damar duvarındaki birikinti parçalanır ve kalp kasının 
geniş alanlarına giden oksijen desteğinin tamamen kesildiği bir 
kalp krizi tablosuna yol açar.

Birçok kişi kendisinde KKH olduğunun farkında değildir ve 
semptomlar ancak damarlar ciddi ölçüde daraldığı zaman ortaya 
çıkar. Kalp krizleri genellikle kan pıhtılarının koroner bir damarı 
aniden kapatmasıyla “birdenbire” ortaya çıkar.

Bu nedenle, KKH riskinin değerlendirilmesi ve hedefe yönelik 
önleyici stratejiler, kalp krizlerinin önlenmesine önemli ölçüde katkı 
sağlayabilir.

Bu sinsi tehdit, laboratuvar testleriyle tespit edilebilir. Son yıllarda 
yapılan büyük popülasyon çalışmaları LDL kolesterol, diyabet ve 
sigara içme alışkanlığı gibi konvansiyonel risk belirteçlerine ek 
olarak Troponin I’nın da bu bağlamda özellikle değerli olduğunu 
göstermiştir.2, 3

Abbott’un Yüksek Duyarlılıklı Troponin-I testinin hastaların mevcut 
sağlık kontrollerine eklenmesi, kalp krizi veya diğer kardiyak 
olaylara ilişkin riskin, aylar, hatta yıllar öncesinden tespit edilmesini 
mümkün kılmaktadır.4

1. KARDİYOVASKÜLER BOZUKLUKLARDA HASTAYA 
MODERN YAKLAŞIM: GENEL OLARAK RİSK 
GRUPLAMASININ ÖNEMİ NEDİR?

Risk gruplaması için, öncelikle klinik açıdan sağlıklı hastalar ile 
daha önce kardiyovasküler olay gelişmiş olanlar arasında ayrım 
yapılmalıdır.

Klinik açıdan sağlıklı grupta risk gruplamasının önemi, öncelikle 
yüksek risk taşıyanların belirlenmesinde ve yaşam tarzı değişiklikleri 
gibi uygun risk azaltıcı önleme tedbirlerinin başlatılmasında 
yatmaktadır. Bu değişikliklerin yeterli olmaması durumunda, 
çoklu veya belirgin risk faktörleri olan sağlıklı kişilerin ilaç tedavisi 
almaları da yararlı olabilir. Elbette, lipid düzeylerinin düşürülmesi, 
kan basıncının azaltılması ve kan şekerinin optimum kontrol 
altına alınması en önemli faktörlerdir. Özellikle lipid düzeylerinin 
düşürülmesi söz konusu olduğunda, yüksek riskli olguların 

tedaviden orantılı ölçünün de ötesinde bir yarar gördükleri 
bilinmektedir. Düşük risk taşıyan kişilere tedavi uygulanması pek 
mantıklı bir yaklaşım değildir. Erken önlemenin yararları, sağlıklı 
yaşam yılları bağlamındaki kazanımla yaşamın sonuna doğru 
giderek daha belirgin hale gelmektedir. Önleme stratejilerine erken 
bir dönemde başlanıp, karşılığı daha sonra alınır.

Daha önce kardiyovasküler olay gelişmiş olan hastalarda, 
aterosklerozun progresyonunu ve sonraki olayları (kalp krizi ve 
inme) önlemek için risk faktörlerine yönelik yoğun bir tedavi 
uygulanmalıdır. Bugüne kadar, tüm hastaların yüksek risk altında 
olduğu varsayıldığından, sekonder korumada önemli bir konu olan 
risk gruplaması oldukça ihmal edilmiştir.

Ancak bu alandaki deneyimler, bazı koroner hastalık olgularının 
hızla stabilize olduğunu ve başka bir olay yaşanmadığını 
göstermektedir. Öte yandan, hızlı progresyon görülen ve sürekli 
yeni olayların geliştiği hastalar da vardır. Bu nedenle “sekonder 
koruma” bağlamında çok yüksek riskli hastaların belirlenmesi de 
ayrıca önemlidir. Troponin I gibi modern biyobelirteçler ile risk 
gruplaması, mevcut olanakları genişletebilir ve destekleyebilir.

Özellikle “sekonder koruma” söz konusu olduğunda, rezidüel riski 
ele alan yeni maliyet-yoğun terapötik seçenekler için yapılan 
risk gruplaması sağlık ekonomisi açısından yararlıdır. Örneğin, 
lipid düzeylerini düşürmek için yeni ve oldukça etkili olan PCSK9 
inhibitörlerinin kullanımı günümüzde hasta başına yılda yaklaşık 
8.500 avroya mal olmakta ve bu nedenle Almanya’daki yaklaşık 
6 milyon koroner hastalık olgusu için sekonder korumada daha 
geniş bir kullanım finanse edilememektedir.5, 6 Hedefli bir risk 
değerlendirmesi, tedavilerin en çok yarar görecek olan hastalarda 
akılcı bir şekilde kullanılmasını sağlar.

Kardiyovasküler korunma stratejisi, hastaların bireysel risk 
durumuna bağlıdır. Yüksek risk altındaki kişiler mümkün olan en iyi 
terapötik seçeneklerle tedavi edilmelidir.

2. TROPONİN DEĞERLERİNE DAYALI RİSK GRUPLAMASI 
HEKİMLERİN HASTALARINA YAKLAŞIMI VE TEDAVİDE NE 
GİBİ YARARLAR SAĞLAYABİLİR?

Troponinlerin yalnızca akut miyokard enfarktüsü (AMI) tanısında 
merkezi belirteçler olmakla kalmayıp aynı zamanda klinik 
açıdan sağlıklı kişilerde kardiyak risk gruplaması için de uygun 
oldukları kanıtlanmıştır. Troponin değerinde “subklinik” bir artış, 
asemptomatik hastalarda “tespit edilmemiş miyokard hasarı”nın 
olası varlığına işaret eder ve bu durum daha ileri düzeyde inceleme 
gerektirir.

Koroner hastalığı olan kişilerde hastalık progresyonu riski, 



Troponinler sayesinde etkili bir şekilde tespit edilebilir. Enfarktüs 
olayından sonra Troponin değerinin hızla normalleşmesi, klinik 
progresyon riskinin düşük olduğu anlamına gelir. Akut kalp 
krizinden sonra Troponin düzeyi uzun süre yüksek kalan hastalar 
yüksek risk altındadır. Ancak, sekonder korumada risk gruplaması 
yalnızca Troponin ölçümüne dayalı olmamalı ve bu değer, geniş 
bir risk yönetimi sistemine entegre edilmelidir. Klinik bilgiler, 
anjiyografik görüntüler, koroner kalp hastalığının şiddeti, miyokard 
fonksiyonu, EKG ve natriüretik peptid (BNP) değeri diğer önemli 
parametreler arasında yer alır ve CRP de son derece anlamlıdır.

Primer korumada, örneğin DETECT çalışmasında, yüksek 
Troponin düzeyinin artmış kardiyovasküler risk ile ilişkili olduğu 
gösterilmiştir7. Bilinen risk skorlarıyla birlikte kullanıldığında, 
Troponin ölçümü de yararlıdır. Örneğin ESC skoru 1 ile 5 arasında 
veya Framingham skoru yüzde 10 ile 20 arasında olan ortalama 
bir risk tahmin ediliyorsa, Troponin değerinin sunduğu bilgi risk 
kategorilerinde daha iyi bir sınıflandırma yapmayı sağlayabilir. 
Şüpheli değerler daha ileri tanısal süreçleri tetiklemelidir (kalsiyum 
skoruyla koroner BT, stres EKG veya ekokardiyografi). 

Troponin, 50 yaş üstü erkekler ve 55 yaş üstü kadınlar için yüksek 
riskli olguların belirlenmesinde iyi bir göstergedir. Troponin 
değerinin daha genç yaşlarda ölçülmesi de yararlı olabilir ve bireysel 
riski değerlendirmek amacıyla erken dönemde kullanılabilir.

3. EPİDEMİYOLOJİK ÇALIŞMALARDA CİNSİYETE ÖZGÜ 
EŞİKLERE DAYALI FARKLI BİR RİSK DEĞERLENDİRMESİ 
YAPILABİLECEĞİ GÖRÜLMÜŞTÜR. BU DÜŞÜK/ORTA/
YÜKSEK RİSK GRUPLARI NE GİBİ TEDAVİ SONUÇLARIYLA 
İLİŞKİLENDİRİLMEKTEDİR?

Çoğu tedavi seçeneği erkekler ve kadınlar için aynıdır. Kadınlar ve 
erkekler arasındaki fark, farklı eşikler kullanılmasıyla halihazırda 
dikkate alınan bir faktördür. Sonuçlar kalp sağlığının iyi bir 
yansımasını sağlamaktadır ve bu bakımdan tedavinin yoğunluğu 
Troponin değerine ve yaşı da içeren genel klinik riske bağlıdır.

4. FARKLI RİSK GRUPLARINDA TROPONİN DÜZEYİNE 
DAYALI İLK RİSK DEĞERLENDİRMESİ YAPILDIKTAN 
SONRA TROPONİN ÖLÇÜMLERİ HANGİ SIKLIKTA 
TEKRARLANMALIDIR?

Ölçümün hangi sıklıkta yapılacağı Troponin değerine bağlıdır. 
Yüksek risk kategorisinde kısa süre (4-8 hafta) içinde, orta riskli 
grupta altı ay içinde ve düşük risk durumunda iki yıl içinde 
yapılmalıdır. Yüksek risk grubunda, acil olarak daha fazla netleştirme 
yapılmasına da ihtiyaç duyulabilir.

5. RİSK GRUPLAMASINDA TROPONİN I’NIN DİĞER 
BİYOBELİRTEÇLERE KIYASLA NE GİBİ AVANTAJLARI 
VARDIR?

Troponin I’nın kardiyak özgüllüğü son derece yüksektir ve Troponin 
T’ye kıyasla böbrek fonksiyonundan daha az etkilenir. Natriüretik 
peptidler ve sistatin C ile birlikte Troponinler, gelecekteki 
kardiyovasküler olaylar için en yüksek prediktif değeri sunmaktadır8. 
Bu durum LURIC (Ludwigshafen Risk ve Kardiyovasküler Sağlık) 
çalışmasında gözlemlenmiştir. Troponin, bu çalışmadan geliştirilen 
Coropredict® biyobelirteç risk skorunda da önemli bir faktördür. 
Troponin, NT-proBNP ve sistatin C şeklindeki üç biyobelirteç, klasik 
biyobelirteçler olan LDL, HDL, trigliserid ve glukozdan daha iyi 
bir prediktif değer sunmaktadır. Framingham gibi klinik skorlarla 
yapılan risk gruplaması da bu tür biyobelirteçlerle geliştirilebilir.

6. TROPONİN, DÜZENLİ SAĞLIK KONTROLLERİNİN BİR 
PARÇASI OLMALI MI?

Evet.

Troponin, düzenli kalp sağlığı kontrollerinin bir parçası olmalıdır. 
Yüksek riskli hastalarda, tedavi takibi için bu değer vakit 
kaybetmeden (4-8 hafta içinde) tekrar ölçülmelidir. Kardiyovasküler 
riskin düşük olduğu durumlarda, 2 yılda bir ölçülmesi mantıklı 
görünmektedir. 

7. HANGİ BİYOBELİRTEÇ KOMBİNASYONU HASTA BAKIMINI 
VE TEDAVİYİ DAHA DA İYİLEŞTİREBİLİR?

Troponin ve natriüretik peptidler kardiyak riski tahmin etmek için 
kullanılabilir, sistatin C ise böbrek fonksiyonunun değerlendirildiği 
çalışmalarda yüksek bir değer göstermektedir ve aynı zamanda 
gelecekteki kardiyovasküler olayların son derece iyi bir 
göstergesidir. HbA1c ve D vitamini karbonhidrat metabolizmasını 
ve genel yaşam tarzını yansıtır. CRP ve galektin-3, farklı organlarda 
kronik inflamasyon ve fibröz için belirteç olarak kullanılabilir. 
Kotinin ölçümünü içeren laboratuvar değerleriyle, sigara içenlerin 
tespit edilmesi de mümkündür.

Bu belirteçler birlikte kullanıldığında, hastalar laboratuvar 
parametreleriyle nispeten kapsamlı bir şekilde karakterize edilebilir. 
Bu bilgilere dayanarak, hasta ve tedaviyi yürüten hekim, birlikte 
hareket ederek kişiye özgü bir tedavi başlatabilir veya mevcut 
tedavide uyarlamalar yapabilir.

Troponin düzeyine ek olarak, diğer önemli risk parametreleri 
arasında böbrek fonksiyonunu tahmin etmek için kullanılan sistatin 
C, natriüretik peptidler, C-reaktif protein (CRP), galektin-3 ve uzun 
dönem glukoz parametresi olan HbA1c ile D vitamini yer almaktadır.

CORELABORATORY.ABBOTT
© 2021 Abbott. Tüm hakları saklıdır. Atıfta bulunulan 
tüm markalar Abbott şirketler grubuna veya ilgili hak 
sahiplerine ait markalardır. 
Tüm fotoğraflar yalnızca gösterim amacıyla sunulmuş-
tur. Bu tür fotoğraflarda gösterilen kişiler model olabilir. 
ADD-121526

Coropredict® bir dizi modern biyobelirteçten oluşan bir risk skorudur. Coropredict® skoru geliştirilirken, 
hastanın vasküler riskini en etkili şekilde tahmin eden biyobelirteçler 200’den fazla biyobelirteç arasın-
dan seçilmiştir. Test, hastanın kardiyovasküler riskini yaş, cinsiyet, kardiyovasküler hastalık öyküsü ve 
HbA1c, kotinin, NTpro-BNP (veya BNP), troponin I, sistatin C, galektin-3, C-reaktif protein ve D vitamini 
gibi laboratuvar parametrelerine dayalı olarak hesaplar ve yaşam tarzı modifikasyonu, ilaç tedavisinin 
başlatılması veya mevcut bir tedavide değişiklik yapılması gibi adımlardan yarar görecek, risk altın-
daki olguları erken ve spesifik olarak belirlemeye olanak tanır. Sonuç olarak, hastalarda uzun dönem 
komplikasyonlar ve ciddi kardiyovasküler olaylar daha kolay ve güvenilir bir şekilde önlenebilir.



AKTÜEL

MEDİKAL NEWS / MART-2024
28

Sağlıklı Yaşam Eczacılığı Derneği 
(SAYED) İstanbul’da kuruldu. Sağ-
lıklı Yaşam Eczacılığı perspektifiy-
le projeler üretme ve uygulama 
odaklı bir yaklaşımla, geniş halk 

kitlelerinin sağlıklı yaşam kalitesini artır-
maya katkıda bulunmak amacıyla kurulan 
derneğin Başkanlığı’na Ecz. Kamber Çal se-
çilirken yönetim şu isimlerden oluştu: Ecz. 
Veysel Demirci (Başkan Yardımcısı), Ecz. Yu-
suf Kürkçüoğlu (Genel Sekreter), Serkan Po-
lat (Sayman), Ecz. Mehmet Kaya (Üye), Ecz. 
Lütfullah Demirci (Üye), Ecz. Halid Bilal Çal 
(Üye). Sağlıklı yaşam eczacılığı derneğinin 
kuruluş kokteylinde konuşan başkan Kam-
ber Çal vizyon ve hedeflerine dair açıklama-
larda bulundu.
“SAĞLIKLI YAŞAM KALİTESİNİ ARTIR-
MAK İSTİYORUZ”
“Eczacılığın bütüncül ve fonksiyonel temelli 
önleyici sağlık hizmetlerindeki rolünü hare-
kete geçirerek, bilimsel ve yenilikçi yakla-
şımlarla insanların yaşam kalitesini artırma-

yı amaçlamaktayız” diyen Dernek Başkanı 
Ecz. Kamber Çal, “Sağlıklı yaşam eczacılı-
ğının bu vizyonu doğrultusunda, herkesin 
sağlıklı bir yaşam sürdürebilmesi için bilgi, 
farkındalık ve kaynaklara erişimini kolaylaş-
tırmayı, bu alanda ulusal ve uluslararası dü-
zeyde öncü bir rol üstlenmeyi hedefliyoruz. 
Sağlıklı Yaşam Eczacılığı perspektifiyle proje 
üretme ve uygulama odaklı bir yaklaşımla, 
geniş halk kitlelerinin sağlıklı yaşam kalite-
sini artırmaya katkıda bulunmak ve buna 
öncülük etmek istiyoruz” diye konuştu.
“SAĞLIK OKURYAZARLIĞI 
GELİŞTİRİLMELİ”
Ecz. Çal sözlerini şöyle sürdürdü: “Bireylerin 
sağlık okuryazarlığını geliştirmek, sağlıklı 
yaşam bilincini kökleştirmek ve sürdürü-
lebilir bir sağlıklı yaşam kültürünün toplu-
mun tüm katmanlarına yayılmasına katkıda 
bulunma amacındayız. Toplumun her bire-
yinin fiziksel, ruhsal ve sosyal anlamda tam 
bir iyilik hali içinde yaşamasını destekleye-
rek, sağlıklı bireylerden oluşan sağlıklı top-

lulukların inşasında sorumluluk almak ana 
hedefimiz olacaktır.”
MOTTO’MUZ, “SAĞLIĞINI 
KAYBETMEDEN KORU, KAYBEDİNCE 
KAZAN’’
Sağlıklı Yaşam Eczacılığı Derneği’nin mot-
to’sunu kısaca 4K ile ifade ettiklerini belir-
ten Başkan Yardımcısı Ecz. Veysel Demirci 
ise şu ifadelerde bulundu; 4K’nın açılımı 
‘Sağlığını Kaybetmeden Koru, Kaybedince 
Kazan’ ilkesidir. Sağlıklı yaşam konusunda-
ki temel bakış açımız, kaybetmeden önce 
sağlığın korunması ve sadece semptomları 
baskılamak yerine, bireyin beden-zihin-ruh 
bütünlüğünü ayrılmaz bir bileşen olarak ele 
alarak kaybedilen sağlığın yeniden kazanıl-
ması prensibini destekleyen bütüncül bir 
yaklaşımdır.”

Sağlıklı Yaşam Eczacılığı Derneği Kuruldu
Geniş halk kitlelerinin sağlıklı yaşam kalitesini artırmaya katkıda bulunmak amacıyla kurulan Sağlıklı 
Yaşam Eczacılığı Derneği’nin Başkanlığı’na Ecz. Kamber Çal seçildi.

Ecz. Kamber Çal



İYİ HUYLU PROSTAT BÜYÜMESİNDE

 Prof. Dr. Mustafa Sofİkerİm
Acıbadem Ataşehir Hastanesi 

Üroloji Bölümü

Üroloji Uzmanı Prof. Dr. Mustafa Sofikerim, REZUM Su 
Buharı Tedavisiyle iyi huylu prostat büyümelerinde genel 
anesteziye gerek olmadan 10 dakikalık bir işlemle 
büyümüş prostat dokusunun küçültülebildiğini aktardı. 
Acıbadem Ataşehir Hastanesi Üroloji Bölümü’nden
Prof. Dr. Mustafa Sofikerim, İyi Huylu Prostat
Büyümesinde güncel tedavi yöntemi REZUM Su Buharı 
Tedavisi hakkında açıklamalarda bulundu. 
Sağlıklı bir prostat ceviz büyüklüğünde ve yaklaşık 20
gramdır. İyi huylu prostat büyümesi mesane ile üretra 
denen idrar kanalının üst kısmında yerleşmiş olan 
prostat bezinin büyümesidir. Prostat büyümesi; sık idrara 
çıkma, idrar yaparken yanma, kesik kesik idrar yapma, 
idrarını tam boşaltamama, gece sık sık idrara çıkma ve 
zaman zaman idrar kaçırma gibi şikayetlere sebebiyet 
vermektedir. Hastanın yaşam kalitesini olumsuz yönde 
etkileyen bu şikayetler sosyal hayatta da zorluklara 
sebep olur.
Ameliyat olmaktan çekinen ve ilaç kullanmak
istemeyen hastalara çözüm
Günümüzde iyi huylu prostat büyümesinde ameliyatsız 
yöntem olarak Rezum sıcak su buharı tedavisi
uygulanmaktadır. Birkaç damla steril su; radyofrekans 
enerjisiyle su buharına dönüştürülerek tıkanıklığa sebep 
olan prostat dokusuna uygulanır ve buradaki hücrelerin 
ölmesi sağlanır. Bu hücrelerin ölmesiyle prostat dokusu 

küçülür ve idrar yolu önündeki engel kalkmış olur. İyi 
huylu prostat büyümesi hastalığı olan ancak ilaç 
tedavisine rağmen yarar görmeyen yada yıllarca prostat 
ilacı kullanmak istemeyen her yaştaki hastaya 
uygulanabilir. Ayrıca,  hem ilerleyen yaş hem de ek
hastalıkları nedeni ile genel anestezi ya da spinal anestezi 
alamayan ve sondayla yaşamak zorunda olan hastalara 
bu tedavi  yöntemi güvenle uygulanabilmekte ve bu 
hastalar için umut ışığı olmaktadır.
Cerrahi uygulamalarla cinsel yaşamın olumsuz 
etkilemesini istemeyen hastalar başta olmak üzere 
birçok hasta prostat sıcak su buharı tedavi 
uygulamasından yararlanabilir.
Hızlı ve etkili bir yöntem olan  Rezum sıcak su buharı 
tedavisi, hastalara birçok avantaj sağlamaktadır. Tedavi, 
bir cerrahi yöntem olmadığı için iyi huylu prostat 
büyümesi ameliyatlarının sebep olabileceği boşalma ve 
ereksiyonla ilgili yan etkilere karşı hastaları korumaktadır. 
Hastaların geneli işlemin ardından hastanede kalmaya 
gerek olmadan birkaç saat sonra taburcu 
edilebilmektedir.
REZUM İyi Huylu Prostat Büyümesi için uzun vadede iyi 
sonuçlar veren güvenli ve etkili bir tedavidir.
2017 yılından itibaren dünyanın gelişmiş ülkelerinde 
uygulanmakta olan prostat sıcak su buharı tedavi 
uygulaması, dünya genelinde 35.000’den fazla hastaya 
güvenle gerçekleştirilmiş ve hastalar başarı ile tedavi 
olmuştur. 5 yıllık sonuçlara göre hastaların Rezum Su 
Buharı Tedavisi sonrasında tekrar tedavi ihtiyacı %4,4 
gibi düşük bir orandadır. 

AMELİYATSIZ TEDAVİ YÖNTEMİ
REZUM SU BUHARI
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B. Braun Medikal Teknik Servis 
ofisi, İstanbul lokasyonundaki 
yeni adresinde hizmet vermeye 
başladı. Bağcılar’da hizmete gi-
ren B. Braun Türkiye Teknik Ser-

visi; “Aesculap”, “Hospital Care” ve “Avitum” 
bölümleri olmak üzere uzman mühendis 
ve teknisyen kadrosu ile kalibrasyon, ba-
kım ve onarım hizmetleri vermekte. Global 
kalite standartlarında sağlanan teknik ser-
vis hizmetleri ile müşteri memnuniyetini 
ön planda tutarak, son teknolojiyi kaliteli 
servis ile buluşturmak temel misyonları; B. 
Braun Aesculap markasını da içerecek şe-
kilde pazarda aktif olarak kullanılan tüm B. 
Braun markalı ürünlerin tamamına teknik 
servis hizmetleri sağlanması ise vizyonları 
olarak kabul edilmekte. Türk Standartla-
rı Enstitüsü (TSE) tarafından yapılan yıllık 
denetimler sonucu, TS 12426 ve TS 13011 
standartlarını sağlayan şirketlere verilen 
“Yetkili Servisler TSE Hizmet Yeterlilik Bel-
gesi”ne sahip olan B. Braun Medikal Türki-
ye Teknik Servisi, global yetkilendirmiş tek 
kuruluş olma özelliği taşımakta. İstanbul 
Merkez ofisi olmak üzere, Ankara ve İzmir 
bölgelerinde de aynı standartlara sahip 
teknik servis şubeleri yer almakta.
Teknik Servis Aesculap Bölümü’nde, 
ameliyatlarda aktif olarak kullanılan cerra-
hi aletlere, güç sistemlerine (cerrahi motor-
lar), endovizyon sistemlerine (laparoskopi, 
nöroendoskopi, vats, kbb ve artroskopi) 
ve robotik destekli cerrahi mikroskoplara 
bakım ve onarım hizmetleri verilmekte. Al-
manya’nın Melsungen şehrinde yer alan B. 
Braun AG ve Tuttlingen şehrinde yer alan 
Aesculap AG tarafından verilen sertifikalar 
ile bu cihazların ve cerrahi el aletlerinin ba-
kım ve onarımları yüksek teknolojik cihaz-
lar kullanılarak deneyimli teknik personel-
ler tarafından gerçekleştirilmekte. Özellikle 
cerrahi el aletlerinin bakım ve onarımları-
nın gerçekleştirilmesi için teknik persone-
lin bilgi birikiminin yanı sıra ileri derecede 

ustalık gerektiren el becerisine de sahip 
olması gerekmekte. Bu sayede yapılan ba-
kım ve onarımlar ile kalitenin standardizas-
yonu ve profesyonel değer koruma servisi 
sayesinde cihazların uzun ömrünü garanti 
ederek optimal işlevselliğinin korunması 
sağlanmakta.
Teknik Servis Hospital Care Bölümü’nde 
hastanelerin yoğun bakım ağırlıklı olmak 
üzere tüm bölümlerinde aktif olarak İnfüz-
yon tedavisi alanında kullanılan cihazların 
bakım ve onarım hizmetleri sağlanmakta. 
Hastane tarafından verilen sağlık hizmet-
lerinin kesintisiz ve sürekli olarak devam 
ettirilebilmesi için teknik servis hizmetinin 
hızlı ve kaliteli olması oldukça önem arz et-
mekte. Bunun yanında, bu cihazlar hasta ile 
direkt temas halinde olduğu için cihazların 
son derece güvenli bir şekilde çalışması ha-
yati önem taşımakta. Kullanımda güvenilir-
liğin önemine vurgu yaparak hastalar için 
risk oluşturabilecek en ufak bir sapmanın 
önüne geçmek için cihazların doğru kulla-
nımı ile ilgili eğitimler satış ekibi tarafından 
hastanelere verilmekte. B.Braun Türkiye 
Teknik Servis atölyelerine gelen arızalı 
veya bakım ihtiyacı olan cihazlar, gerekli 
standartlar ve prosedürler doğrultusunda 
kontrol edilmekte. Bu doğrultuda bakım 
ve onarım işlemleri gerçekleştirilmekte ve 
son kontroller-kalibrasyonlar ile de cihazın 
güvenli bir şekilde kullanılacağı B. Braun 
tarafından garanti altına alınmakta.
Teknik Servis Avitum Bölümü’nde hasta-
nelere ve diyaliz merkezlerine sahada aktif 
olarak hemodiyaliz, akut diyaliz ve aferez 
cihazlarının kurulum-bakım ve onarım hiz-
metlerini sunmakta. Onarım gerektiği du-
rumlarda yerinde hizmet verilmesi dışında, 
arıza oluşmasının önüne geçmek amacıyla 
“koruyucu periyodik bakım” kapsamında 
rutin ziyaretler gerçekleştirilmekte ve bu 
cihazların güvenli ve stabil bir şekilde ça-
lışması sağlanmakta. Ayrıca yapılan detaylı 
incelemeler ile ileride oluşabilecek arıza-

ların önüne geçilmesi ve cihazların kulla-
nım ömrünün uzatılması hedeflenmekte. 
Böylece hastalar tarafından alınan diyaliz 
seanslarının aksamaması ve güvenli bir şe-
kilde tamamlanması sağlanmakta.
B.Braun AG tarafından yetkilendirilmiş 
ve uluslararası geçerliliği olan eğitmenlik 
sertifikalarına sahip teknik servis kadrosu, 
teknik servis hizmet kalitesini ve güveni-
lirliğini en üst seviyede tutarak uzmanlığı 
paylaşmakta. B. Braun için Uzmanlığı Pay-
laşmak, kullanıcılar ve iş ortakları ile yapıcı 
diyaloglarda bulunarak, devamlı ve etkili 
çözümler sunmak anlamına gelmekte. Tek-
nik servis kadrosuna yönelik eğitimler yıl 
içerisinde planlanmakta ve teknolojideki 
inovatif gelişmeler yakından takip edile-
rek, sertifikalı mühendis ve teknisyenlerin 
teknik bilgi ve becerilerinin sürekli gelişimi 
desteklenmekte.
B. Braun Türkiye İstanbul Teknik Servis 
İletişim Bilgileri:
15 Temmuz Mah. Bahar Cad. TOYA Next 
No: 3-5T Bağcılar/İstanbul
teknik.servis@bbraun.com

B. Braun Medikal Teknik Servis ofisi, İstanbul 
lokasyonundaki yeni adresinde hizmet vermeye başladı
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Olumlu düşün, pozitif düşün, 
negatif düşüncelerden uzak 
dur, çekim yasasına göre po-
zitif düşünmemiz gereklidir 
gibi birçok popüler cümleler 

duymuşsunuzdur.
Bu yazımda olumlu düşünmenin üzerine 
bilgiler paylaşmaya çalışacağım.
İnsan yaratılış gereği bilinç altında hayat-
ta kalmaya dayalı bir program ile doğar 
dersek çok hatalı olmaz. Bu hayatta kalma 
programı tehlikelere karşı alarmda olmayı 
tetikler.
Hayatımızda karşılaştığımız zorlayıcı du-
rumlarda bu tetikte olma durumu otomatik 
olarak tehlikeleri görebilme kabiliyetimizi 
sağlayabilmek için bizi olumsuz düşünme-
ye meyilli bir hale sevk etmektedir.
İster istemez bilinç altı yazılımımız bizi 
korumak için olumsuz düşünme şemasını 
aktif eder.
Olumsuz düşünelim ki karşılaşacağımız 
tehlike seçeneklerini görebilelim.
Tabi ki olumsuz düşünmemizin tek sebebi 
bu değildir fakat bu yazımda bahsetmek 
istediğim olumsuz düşünmemizin sebep-
lerinden daha çok olumlu düşünmenin 
bize katkıları üzerine olacaktır. Fakat bun-
dan daha önce olumsuz düşünürsek neler 
olur ona biraz bakalım.
Daha önceki yazılarımda bilinç ve bilinç 
dışı kavramlarından bahsetmiştim. Bilinci-

mizde olumsuz düşünceler geçirdiğimizde 
bilinç altımızda çoğu zaman bu olumsuz 
düşüncelerimizin gerçekleşmesine hizmet 
etmeye başlar.
Örneğin bir şeyin tamamlanamayacağını 
düşünürsek bilinçaltımız o işin tamamlan-
mamasına hizmet etmeye başlayacaktır. 
Biz farkında olmadan bilinçsiz olarak bilinç 
dışımız bize hizmet ettiğini düşünerek o 
şeyin tamamlanmaması için elinden ge-
leni yapacaktır ve büyük ihtimal başarılı 
olacaktır.
Olumsuz düşünmeye başladığımızda kar-
şımıza çıkan ihtimalleri görmemeye başla-
yacağız, fırsatları göremeyeceğiz. Olumsuz 
düşünmeye başladığımızda motivasyonu-
muz düşecektir.
Olumsuz düşünmeye başladığımızda ça-
balamadan ve mücadeleden uzaklaşaca-
ğız. Olumsuz düşünmeye başladığımızda 
enerjimiz azalacaktır.

Peki olumlu düşünürsek ne olur? 
Olumlu düşünmeye başladığımızda iç 
motivasyonumuz aktif olur, pozitif bakış 
açısı ile fırsatları görmeye daha açık hale 
geliriz. Olumlu düşünmeye başladığımızda 
istediğimize ulaşma yolunda ümidimiz ve 
hevesimiz olacaktır. Olumlu düşünmeye 
başladığımızda 
Karşımıza ne türlü olumsuzluk çıkarsa çık-
sın karşımıza çıkacak olumsuzluklarda ya 
olumlu bir yön ya da olumsuzlukları nasıl 
değiştirebileceğimiz motivasyonu sağlar.
Olumlu düşünme bırakmamayı, vazgeç-
memeyi sağlar. Olumlu düşündüğümüzde 
istediklerimizi elde etme şansımız yüksek 
fakat olumsuz düşündüğümüzde ise şan-
sımız neredeyse hiç seviyelerinde olacaktır.
Bir de olumlu ya da olumsuz düşünelim bir 
bütün olan evrendeki her şey bu düşünce 
seçimimizi destekleyecektir. Evren canlı ve 
cansız tüm varlığıyla bize hizmet etmekte-
dir.
Biz olumlu ya da olumsuz düşünmemiz 
doğrultusunda hizmet yönünü belirler. 

Olumsuz düşündüğümüzde hedefimize 
ulaşma yolunda engeller, kazalar, kayıplar 
gibi birçok unsurlar karşımıza çıkacaktır. 
Tüm bunlar bizim olumsuz düşünmemize 
hizmet için var olacaklardır.
Peki olumlu düşünme becerisini nasıl art-
tıracağız. Olumlu düşünceyi arttırmak için 
belli bir teknikler vardır. Bu teknikleri kul-
lanarak olumlu düşünme pratiğimizi geliş-
tirebiliriz.
Öncelikle olumlu düşünmeye engel olan 
unsurları ortadan kaldırmamız gerekir. Bu 
unsurlardan en önemlisi gelecek kaygısını 
bırakmak ve geçmişe takılı kalmamayı bı-
rakmak. Bu pratiği kazanmak için her gün 
uygulamamız gerekir. Bu iki durum bizim 
olumsuz düşünce modun da kalmamı-
za sebep olur. Bunun önüne geçmek için 
anda kalmayı günlük pratik haline getir-
memiz gerekir. İkinci yol ise başımıza gelen 
her olayın olumlu yönlerini görmeye çalış-
ma ve olanı kabul etmedir. Başımıza gelen 
her olayı tevekkül ile kabul etmektir.
Eğer başımıza gelen olaylara direnç gös-
terir ve kabul etmeme eğiliminde olursak 
bu bizi olumsuz düşünceye iter. Fakat biz 
başımıza gelen her şeyi olduğu gibi kabul 
edersek olumsuz düşünme olasılığını çok 
azaltırız. Üçüncü yol ise olumsuz düşün-
menin bize ne fayda ve ne zarar getirece-
ğini düşünürsek bu pratik de bize karşı-
laştığımız olaylarda olumluyu seçmemize 
yardımcı olacaktır.
Unutmayın olumlu düşünürseniz bir ümit 
vardır ama olumsuz düşünürseniz hiçbir 
şansınız kalmayacaktır.

OLUMLU DÜŞÜNME 
Olumlu düşünürseniz bir ümit vardır ama olumsuz düşünürseniz hiçbir şansınız kalmayacaktır.
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MLP Care ve Enerjisa Enerji, 
YEO Teknoloji’nin çözüm 
ortağı olarak katkı sunaca-
ğı Güneş Enerjisi Santrali 
(GES) projeleri için bir ara-

ya geliyor. Sağlık sektörü için öncü olacak 
bu iş birliği ile Türkiye’nin 4 ilinde 7 farklı 
noktada güneş enerjisi santralleri kurula-
cak. Santrallerde üretilen elektrik ile MLP 
Care bünyesindeki hastanelerin enerji ih-
tiyacı temiz kaynaklardan karşılanacak ve 
yıllık 73 bin ton karbon salımının da önü-
ne geçilecek. Proje; Çankırı, Yozgat, Sivas 
ve Gaziantep illerindeki 7 farklı noktada 
Güneş Enerjisi Santrali (GES) projelerinin 
kurulması ve işletilmesini kapsıyor. GES’le-
rin kurulu gücü yaklaşık 75 MWp olacak 
ve MLP Care’in Türkiye’de hizmet veren 27 
Medical Park ve Liv Hospital şubelerinin 
enerji ihtiyacının yüzde 90’ından fazlasını 
karşılayacak.
Enerjisa Enerji’nin İşimin Enerjisi çatı-
sı altında geliştirdiği yenilenebilir enerji 
uygulamalarına bir yenisini eklediği bu 

proje, MLP Care’in Türkiye sağlık hizmet-
leri alanında önemli bir kapasiteyi temsil 
etmesi açısından da sektörünün öncü 
sürdürülebilirlik projelerinden biri olacak. 
YEO Teknoloji de arazilerin bulunması, izin 
süreçlerinin yürütülmesi, detay mühendis-
lik çalışmalarının yapılması ve santrallerin 
inşası konularında projenin çözüm ortağı 
olarak yer alacak. Enerji Performans Mode-
li (ESCO) ile gerçekleşecek proje, sağlık ve 
enerji sektörünün önemli oyuncularını bir 
araya getiriyor. Sürdürülebilirlik konusunu 
merkezine alan bu üç şirket, yaptıkları ça-
lışmalar ile Türkiye’nin yenilenebilir enerji 
dönüşümüne ve dolayısıyla karbon sıfır 
hedefine koşmasına destek oluyor. 
Performansa dayalı iş modeli anlayışıyla 
kurulacak olan GES’ler ile 7 lokasyonda 
yıllık ortalama 112,401 GWh temiz enerji 
üretilerek, yıllık 73 bin tonun üzerinde kar-
bon salımı engellenecek. Farklı lokasyon-
lardaki GES’ler sayesinde yıllık yaklaşık 37 
bin 468 hanenin elektrik tüketimine denk 
gelen enerji üretimi, herkes için daha iyi bir 

gelecek yaratmak için çevreci bir şekilde 
sağlanacak. 
Enerjisa Enerji’nin ‘İşimin Enerjisi’ çözümle-
ri kapsamında hayata geçecek tesislerin 7 
yıllık sözleşme süresince tüm bakım, ona-
rım ve işletme çalışmaları da Enerjisa Enerji 
tarafından yapılacak. GES’lerde üretimin 
2024 yılında başlaması planlanıyor. 
MLP Care Yönetim Kurulu Başkanı Dr. Mu-
harrem Usta, proje ile ilgili şunları söyledi: 
“Sürdürülebilirlik uzmanlığımız gereği 
bizim için sadece bir çalışma alanı değil, 
iş yapma biçimi. Sağlıklı büyüme, sağlıklı 
toplum, sağlıklı çevre hedeflerimizi sürdü-
rülebilir süreçlerle destekliyoruz. Bu alan-
da öncü çalışmalar yapıyoruz. Kurumsal 
sürdürülebilirlik performansları üst seviye-
de olan şirketlerin dahil olduğu BIST Sür-
dürülebilirlik Endeksi’ndeki ilk hastaneler 
grubuyuz. Ayrıca sürdürülebilirlik raporu 
yayınlayan ilk sağlık hizmet sunucusuyuz. 
GES projesi sürdürülebilirlik çalışmalarımız 
için önemli bir adım olacak. Bizi karbon sıfır 
hedefimize bir adım daha yaklaştıracak. Bu 
proje sadece şirketimiz için değil, ülkemiz 
ve dünyamızın geleceği için de son derece 
önemli. Örnek olması en büyük temenni-
miz.”
Türkiye’nin yenilenebilir enerji dönüşümü 
hedeflerine doğrudan katkı sağladıklarını 
ve en büyük paya sahip şirketlerden biri ol-
manın gururunu taşıdıklarını belirten Ener-
jisa Enerji CEO’su Murat Pınar ise “Enerjisa 
olarak iklim değişikliği ile mücadeleyi iç-
selleştirmiş bir şirketiz. Enerji sektörü, tüm 
dünyadaki karbon salımının direkt ve doğ-
rudan yüzde 80’inin bizzat sorumlusudur. 
Türkiye’nin en büyük enerji sektörü oyun-
cusu olarak sorunun bir parçası isek çözü-
mün de parçası olmalıyız anlayışını tüm 
hareket alanlarımızda benimsiyoruz. Yurt 
içi ve yurt dışındaki hastaneleri ile sağlık 
sektörüne yön veren bir kurum olan MLP 
Care ile Güneş Enerjisi Santrali projesinde 
ortak paydada buluşarak ülkemize ve do-
ğaya değer katacak bir eser bırakmak, sağ-
lık sektörünün de örnek alacağı bir projeye 
imza atmak hepimiz için mutluluk verici. 
Emeği geçen tüm arkadaşlarıma teşek-
kürler ederim” dedi. Projenin çözüm ortağı 
YEO Teknoloji’nin CEO’su Tolunay Yıldız ise, 
“YEO’nun Güneş enerjisi santralleri alanın-
da 1000 MW’ın üzerinde proje geliştirme 
ve anahtar teslim kurulum tecrübesi bu-
lunuyor. YEO’nun bu alanda devam eden 
20 projesinin gücü 200 MW’ı aşıyor. MLP 
Care’in vizyonu ve Enerjisa Enerji’nin ESCO 
modeliyle bu alanda bir ilki hayata geçir-
mekten dolayı mutluyuz” diye konuştu.

MLP Care bünyesindeki hastanelerin enerji 
ihtiyacı güneş enerjisi santralleri ile sağlanacak
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Güneydoğu Medikalciler Derneği 
Başkanı Ahmet Bulut ile bir söy-
leşi gerçekleştirdik:
Güneydoğu Medikalciler Der-
neği ne zaman kuruldu? Faali-

yetlerinizden biraz bahseder misiniz?
12 Temmuz 2018’de kurulan Güneydoğu 
Medikalciler Derneğimiz, Tüm Tıbbi Cihaz 
Üretici ve Tedarikçi Dernekleri Federasyo-
nu’nun (TÜMDEF) bir bileşeni olarak çalışı-
yor. Güneydoğu Medikalciler Derneği olarak, 
sektör adına federasyonumuzun bölgedeki 
gözü, kulağı ve sözü olma rolünü üstlen-
miş bulunmaktayız. Tıbbi cihaz sektöründe 
bölgenin tek STK’sı olan derneğimiz, bölge-
deki sektörel sorunları yerinde görüp tespit 
etmekte, bu sorunları, çözüm önerilerini ve 
firmalarımızın taleplerini federasyonumu-
za ve onun aracılığıyla da ilgili yetkili kamu 
kurum ve kuruluşlara iletmektedir. Temel 
olarak, derneğimiz bölgemizdeki sektörel 
sorunlar ve gelişmeler hakkında bilgilendir-
me, yönlendirme işlevi görüyor. Ayrıca mer-
kez ile bölgemiz arasında köprü işlevi görüp 
interaktif anlamda diyalog ve iletişim zemini 
sunmaktadır. Bununla birlikte, medikal ve 
sağlık grubunu temsilen Şanlıurfa Ticaret ve 

Sanayi Odası’nda da komite olarak çalışıyo-
ruz. Sektörel bazda sanayileşmenin ve tica-
retin ilimizde artması adına gerekli lobi ça-
lışmalarını yürüterek ilimiz ve bölgemizdeki 
firmalarımızın sorunlarını minimalize etmeyi 
amaçlıyoruz. Sorunlarımızı yazılı veya sözlü 
olarak konuyla ilgili yetkili kurumlara iletiyor, 
sürecin takipçisi oluyoruz. Kentsel ve bölge-
sel anlamda gördüğümüz işlevle federasyo-
numuzun yükünü hafifletmiş, böylece ku-
rumsal sürdürülebilirliği sağlamış oluyoruz.
Bölgede üretim yapan medikal firmalar 
var mı?
İlimizde ve bölgemizde üretim yapan firma-
larımız var. Özellikle tek kullanımlık malze-
meler, sargı bezi, spanç, pamuk, sedye, pa-
ravan, hasta yatak ve karyolaları vb. ürünler 
üretiliyor. Bununla birlikte distribütör olan 
firmalarımız da var. Ancak, yeterli olduğu-
nu söyleyemeyiz. Zira, sektörel anlamda 
ilimizde ve bölgemizde medikal malzeme 
yatırımları, üretimi, bu alanda istihdam oranı 
istediğimiz düzeyde değil. Elbette, konuyla 
ilgili çalışmalarımız var. Özellikle Organize 
Sanayi Bölgelerimizde ‘Medikal Ürünleri İh-
tisas Organize Sanayi Bölgesi’nin kurulması 
için çalışmalar yürütüyor, ilgili kurumlarla 
yaptığımız görüşmelerle bir an önce somut 

bir sonuç almak adına çaba ve mücadele 
ediyoruz. İlimizin, yatırım konusunda önemli 
avantajlar sunan 6. Teşvik Bölgesi kapsamın-
da yer aldığını bilhassa hatırlatmak isterim. 
Bu avantajlardan faydalanmak isteyen gi-
rişimcilerimizin özellikle tıbbi teknoloji ve 
cihaz konusunda ilimize ve bölgemize gelip 
yatırım yapmalarını öneriyorum. Hem kendi-
leri kazanacak hem de yatırım, üretim, istih-
dam, ihracat konusunda ilimiz ve bölgemiz 
kazanacak. Tıbbi teknoloji ve cihazların kat-
ma değeri yüksek ürünler olduğunu düşün-
düğümüzde, bu yatırımların önemi ayrıca 
ortaya çıkmaktadır. Bölgemizin ticari ve sa-
nayi yatırımlarına ciddi ihtiyacı vardır. İlimiz 
ve bölgemizde yapılacak yatırımlarda perso-
nel istihdamından makine ve ekipman alımı-
na kadar birçok kalemle ilgili önemli hibe ve 
teşvik destekleri de sunulmaktadır. Böylece, 
burada finans ve mali desteklere ulaşmanın 
kolay olduğunu, yapılan her yatırımın karşı-
lığını üretim ve istihdam olarak çok ciddi bir 
şekilde alındığını söyleyebilirim.
Türkiye’de tıbbi cihaz sektörünün son 
durumu ile ilgili neler söylersiniz?
Literatürde “sağlığın dinamosu” kabul edilen 
tıbbi teknoloji ve cihaz sektörü son 20 yıldır 
Türkiye’de hem kendi öz imkân ve sermaye-

“Şanlıurfa, yatırım konusunda önemli avantajlar sunan 6. Teşvik Bölgesi kapsamında yer alıyor. Bu 
avantajlardan faydalanmak isteyen girişimcilerimizin özellikle tıbbi teknoloji ve cihaz konusunda ilimize ve 
bölgemize gelip yatırım yapmalarını öneriyorum.”

Güneydoğu Medikalciler Derneği Başkanı Ahmet Bulut:Güneydoğu Medikalciler Derneği Başkanı Ahmet Bulut:

“Sektörel temsiliyet konusunda “Sektörel temsiliyet konusunda 
Şanlıurfa’yı bölgenin merkezi haline Şanlıurfa’yı bölgenin merkezi haline 
getireceğiz”getireceğiz”



siyle hem de Sağlık Bakanlığımız tarafından 
yapılan yatırımlar açısından olsun, ciddi yol 
kat etmiştir. Yüksek katma değerli bir sana-
yi kolu haline gelen ve sağlık endüstrisinin 
önemli bir girdisini oluşturan tıbbi teknoloji 
ve cihaz sektörü yüksek büyüme hızı ile ülke 
ekonomisinin dinamik sektörlerinden biridir. 
Ayrıca, nitelikli işgücü istihdamı yaratma po-
tansiyeli bulunan bir sektör olmakla birlikte, 
hastanelerde teşhis ve tedavi hizmetlerinin 
başarısının ve genel verimliliğin artırılma-
sında da tıbbi cihazlar büyük bir önem taşı-
maktadır. Hem sağlık açısından hem de sos-
yoekonomik açıdan böylesi bir öneme sahip 
olan sektörümüz, maalesef, pek gündeme 
gelmemekte, sorunları ve bu sorunlara dair 
çözüm önerileri yeterli düzeyde tartışılma-
maktadır. Elbette bu durum, kabul edeceği-
miz bir durum değildir. 
Anadolu’daki firmaların sorunları neler? 
Bu sorunların çözümü için önerileriniz 
var mı?
Federasyonumuz olan TÜMDEF aracılığıy-
la, yıllardır sektör sorunlarının çözümü için 
mücadeleye devam ediyoruz. Bugün yaşa-
dığımız ve her zaman dile getirdiğimiz en 
temel sorunlarımızdan biri, ödemelerimizin 
zamanında yapılmamasıdır. Diğer bir ifadey-
le, kamu ihalelerini yüklenici firmalarımızın 
hakkı olan ödemeler geç yapılmaktadır. Biz, 
bu konuda azami sürenin 30 güne düşürül-
mesini talep ediyoruz. Mevcut durumda bu 
süre 120 gün olarak işliyor. Tabii ki, birçok 
defa bu süreye de riayet edilmiyor. Ancak 
şu bir gerçek ki, ödemelerin geç yapılması, 
küresel ve ulusal çapta yaşadığımız döviz 
kurlarındaki dalgalanmalar, yüksek enflas-
yon, artan maliyetler, üst üste gelen zamlar 
ve bunlardan kaynaklı fiyat istikrarsızlığı gibi 
nedenlerden dolayı firmalarımızın hakkı 
olan paranın değer kaybı yaşamasına yol açı-
yor, hatta birçok defa zarar ediyoruz. Bunun-
la birlikte, böyle bir süre uygulaması daha 
çok güçlü, finansmana erişim sorunu yaşa-
mayan, nakit ihtiyacı çekmeyen firmaların 
lehine iş görüyor. Çünkü küçük firmalar, bah-
settiğimiz nedenlere bağlı olarak yaşanan 
parasal değer kaybından dolayı ihalelere 
girmek istemiyor ya da giremiyor. Çünkü za-
rar ediyor. Bu durum, aynı zamanda ihalele-
re girme hususunda da demokratik zeminin, 
adil ve fırsat eşitliği ilkesinin zedelenmesine 
yol açabilmektedir. Dolayısıyla, ilgili küçük 
firmalarımızın sürdürülebilirliği ve kalkınma-

sı aleyhine işleyen bir süreçle karşı karşıya 
kalıyoruz. İşte tüm bu sebeplere bağlı olarak 
biz, ihaleleri yükleyici kamu kurumlarının fir-
maların hakkı olan ödemeleri mümkün mer-
tebe erken yapmalarını istiyoruz. Biz bunu, 
sektördeki paydaşlarımız ve firmalarımızla 
yaptığımız görüşmeler sonucunda tespit 
ettik. Nitekim, sektör temsilcilerimizin vade-
lerin çok uzun olduğu, ciddi zararlar edildiği, 
enflasyon karşısında ezildikleri konusunda 
mutabık olduklarını görüyoruz. Buradan, 
“yerli ve milli”likten bahseden devlet ve hü-
kümet yetkililerimizin, iş dünyamızın temsil-
cisi olan kurum ve kuruluşlarımızın konuyla 
ilgili hassasiyet göstermelerini özellikle isti-
yorum. Bugün dünyanın birçok gelişmiş ül-
kesinde sağlık sektörü, en önemli ve en çok 
yatırım yapılan sektör olduğunu görüyoruz. 
Yaşadığımız Covid-19 pandemi sürecinde 
sektörümüzün önemini ayrıca gördük. Sek-
törel sürdürülebilirlik için taleplerimizin din-
lenip karşılık bulmasını istiyoruz.
SUT fiyatları konusunda sıkıntılarınız var 
mı?
Sektörde en büyük sorunlarımızdan biri de, 
kısmen düzelmesine rağmen Sağlık Uygu-
lama Tebliği (SUT) fiyatlarının güncel piyasa 
fiyatlarının çok altında olmasıdır. Özellikle, 
hasta bezinin SUT alt yapısı oluşturularak ve 
gerekirse karekod sistemiyle yeniden me-
dikal firmalara verilmesi temel taleplerimiz-
dendir. Bakın, geçen yıl, tıbbi cihaz satış mer-
kezlerini ayakta tutan hasta bezini ellerinden 
alarak şahsa ödeme yapmaları neticesinde 
birçok tıbbi cihaz satış merkezleri kapanmak 
zorunda kaldı. Zamanla bunun kamuya ya-
rardan çok zarar getirdiğine hepimiz şahit-
lik ettik. Yüzlerce firmanın katma değeri ve 
istihdama katkısı hiç düşünülmeden birkaç 
firmanın yanlışını tümüne mal ederek şahsa 
ödemeye dönmesi, merdiven altı üretilip 
açıkta satılan ve hiçbir tıbbi hassasiyet içer-
meyen hasta bezlere yönelik talebi ciddi 
ölçüde artırmıştır. Çünkü, şahsa ödenen 
hasta bezi ödemesinin cüzi bir miktar olma-
sından dolayı verilen reçete yazılan miktarı 
karşılamıyor, dolayısıyla vatandaş kalitesiz 
beze yöneliyor. Zaten, yaşadığımız yüksek 
enflasyon, döviz kurlarındaki dalgalanmalar, 
özellikle yakıt fiyatlarının yükselmesi girdi 
maliyetleri ile ürün fiyatlarının artmasına ne-
den oluyor. Bunlara ek olarak, bahsettiğim 
SUT fiyatlarının düşük olması ayrıca sektörü 
büyük bir zorluk ve sıkıntı ile karşı karşıya 

bırakıyor. Bununla birlikte, ayakta tedavide 
karşılanan tıbbi malzemelerin SUT güncelle-
mesinin piyasa fiyatları baz alınarak yeniden 
yapılandırılması gerekiyor. Hakeza, SGK ile 
medikal marketler arasındaki sözleşmenin 
yeniden gözden geçirilerek kurulacak iki ta-
raflı bir komisyon gözetiminde daha adil bir 
sözleşme yapılması elzemdir. SGK’nın sözleş-
me yaptığı medikal market firmalarını mu-
hatap alması, bununla ilgili gerekli eğitim 
ve iletişimin sağlanması, medikal marketin 
elinde olan malzemelerin eczaneye de veril-
mesinin önüne geçilmesi gerekiyor. Sektörel 
olarak büyümek, ülke ekonomisine katkıda 
bulunmak adına bu tür taleplerimizin yerine 
getirilmesi, adeta kronikleşmiş sorunlarımı-
zın ivedilikle çözülmesi büyük önem taşıyor.
Güneydoğu Medikalciler Derneği olarak 
2024 yılında neler yapmayı planlıyorsu-
nuz? Sektörden neler bekliyorsunuz?
Beklentiler konusunda da, regülatif bek-
lentiler dediğimiz çerçevede, Avrupa Birliği 
tarafından kabul edilen Tıbbi Cihaz Yönet-
meliği (MDR) ve In vitro Tanı Tıbbi Cihaz Yö-
netmeliği (IVDR) gereğince, başta gelişmiş 
takip ve denetim uygulamaları ile uyum 
mekanizması olmak üzere, ürün nitelikleri 
ve detaylı kalite uygulamaları hususunda 
kapsam genişletme ve yeniden sertifikalan-
dırma değişiklikleri yapılabilir. Dijital dönü-
şüm ve inovatif uygulamalarla tam uyumlu 
bir sürecin işletilmesi büyük önem taşımak-
tadır. Bugün bu çerçevede, uygulanan Ürün 
Takip Sistemi (ÜTS) ile sektörümüz bir düzen 
içerisinde işlemekte, kayıt dışı ürünlerden 
çıkarak ürün hareketliliğini alma, verme, 
bildirime gibi süreçlerdeki tüm kontrollerin 
Türkiye İlaç ve Tıbbi Cihaz Kurumu (TİTCK) 
ile entegre halinde yapılmasını mümkün kıl-
maktadır. ÜTS ile birlikte merdiven altı ürün 
üretimleri minimalize edilmekte, pazarın ka-
liteli ve nitelikli bir seviyeye gelmesi sağlan-
maktadır. Sektörel anlamda dönemin koşul-
larına uygun nitelikli bir hizmet için bu tarz 
uygulamalar elzemdir. Elbette, konuyla ilgili 
kamu-özel iş birliğini de önemsiyor ve olma-
sı gerektiğini düşünüyoruz. Böylece, tıbbi 
cihaz sektörüne gerekli ehemmiyet göste-
rilmiş olur. Tabii ki, bahsettiğimiz beklenti-
ler biraz orta ve uzun vadeli beklentilerdir. 
2024 yılına dair kısa plan ve beklentilerimi-
ze gelirsek, en büyük planımız, elbette, üye 
sayışımızı artırıp sektördeki ilişki ağlarımızı 
geliştirmektir. Ayrıca, 2024 yılının başında 
kurduğumuz Güneydoğu Kooperatifini be-
lirlediğimiz bir alan içerisinde faaliyete geçi-
rip toptan ve perakende alanında çalışacak 
firmalarımızı bir araya getirmeyi planlıyoruz. 
Bu şekilde, ilimizi iktisadi kalkınma ve sek-
törel temsiliyet konusunda bölgenin cazibe 
merkezi haline getirmeye çalışacağız. Ama 
tabii ki, her şeyden önce, enflasyonun düş-
mesi, fiyat stabilinin sağlanması, piyasaların 
ve ekonomik koşulların güvenilir ve istikrarlı 
hale gelmesi de temel beklentilerimiz ara-
sındadır. Şunu unutmamak gerekir ki, en zor 
zamanda sağlık alanının vazgeçilmez sek-
törü ve temsilcileri olarak “tıbbi cihaz hayat 
kurtarır” şiarı ile biz sahada olduk. Bundan 
sonra da olmaya devam edeceğiz.
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Danışmanlık ve ticari hizmetleri 
kapsamında faaliyete geçen 
STRATIS GROUP, pazardaki kri-
tik boşlukları gidermeye stra-
tejik olarak odaklanarak, sağlık 

teknolojisi manzarasını yeniden şekillen-
dirmede itici bir güç olmaya hazırlanıyor. 
Tıbbi cihaz endüstrisinde yeniliği teşvik 
etmek ve sektördeki boşlukları doldurmak 
için kurulan STRATIS GROUP, sürdürülebilir 
büyümeyi teşvik eden bağlantıları ve iş bir-
liklerini kolaylaştırarak tıbbi cihaz üreticile-
ri, biyomedikal mühendislik şirketleri, yeni 
kurulan şirketler ve yatırımcılar arasındaki 
boşluğu doldurmayı hedefliyor. 
Türkiye ve çevre bölgelerdeki tıbbi cihaz-
ların %95’inden fazlasının ithal edilmesi ve 
birçok yerel üreticinin kapsamlı iş planları 
veya finansman stratejilerinden faydalana-
maması nedeniyle zorluk yaşadığına dik-
kat çeken STRATIS GROUP, ürün geliştirme 
ve üretim, finansmana erişim, düzenleyici 
ilişkiler ve ticari uzmanlık konularında ka-
nıtlanmış deneyim sunan üst düzey yöne-
tim kurulunun uzmanlığından yararlana-
rak bu boşlukları kapatmayı amaçlıyor.
Kalıcı çözümlere öncülük edecek
Dr. Souheil El Hakim ve Dr. Doan Baykut 
tarafından kurulan STRATIS GROUP, yalnız-
ca sağlık hizmetlerine erişilebilirliği arttır-
makla kalmayıp, aynı zamanda ekonomik 
büyümeyi de teşvik eden kalıcı çözümlere 
öncülük etmeyi hedefliyor. İşletme ve biyo-
medikal teknolojilerdeki uzmanlığıyla tanı-
nan Dr. Souheil El Hakim, tıbbi alanda yeni 

kurulan şirketlerin ve köklü firmaların karşı-
laştığı zorlukların derinlemesine anlaşılma-
sıyla şekillenen STRATIS GROUP’un devrim 
yaratacak bir şirket olacağını vurgulayarak; 
“Cihaz endüstrisinde şirketler sıklıkla ürün 
geliştirme veya üretim hacimlerine aşırı de-
recede odaklanıyor, ancak bu arada dünya 
çapında hastaları olumlu yönde etkileme-
de önemli bir rol oynayan stratejik ticarileş-
tirme gibi kritik konuları gözden kaçırıyor. 
Ayrıca bazı kuruluşlar, Türkiye’deki bilinen 
zorluklar nedeniyle cesaretlerini kırıyor ve 
bu sorunları çözmekten vazgeçiyor. Ayrıca, 
bazı şirketler Türkiye’deki mevcut zorluk-
lardan dolayı cesaretlerini kaybediyor ve 
bu engellerin aslında kendilerinin büyü-
me beklentileri için bir fırsat olabileceği 
potansiyelini de kavrayamıyor. Biz STRATIS 
GROUP olarak, biyomedikal inovasyon için 
küresel bir merkez haline gelmek amacıyla 
Türkiye’nin ve bölgenin şimdiye kadar kul-
lanılmayan potansiyelini ortaya çıkarmayı 
hedefliyoruz. Bu alanda stratejik öncülük 
yaparak, finansmana ulaşım ve iş birliğini 
teşvik ederek, sağlık hizmetleri çözümle-
rinin yalnızca yerel olarak geliştirilmediği, 
aynı zamanda dünya çapında henüz keşfe-
dilmemiş birçok pazarın benzersiz ihtiyaç-
larını da karşıladığını biliyor ve bir gelecek 
öngörüyoruz” dedi. 
Sağlam iş planları ve finansman 
stratejileri
Tıbbi cihaz sektörünü derinlemesine analiz 
eden seçkin kalp cerrahı Dr. Doan Baykut, 
küresel krizlerin ardından biyomedikal 

araştırma geliştirme ve üretimin yerelleş-
tirilmesinin öneminin altını çizerek; “CO-
VID-19 salgını, kritik cihaz üretiminin ye-
relleştirilmesinin aciliyetini ortaya koydu. 
STRATIS GROUP aracılığıyla, öngörüleme-
yen zorluklar karşısında dayanıklılık sağ-
layarak, şirketleri sağlam iş planları ve fi-
nansman stratejileri geliştirme konusunda 
güçlendirmeyi amaçlıyoruz” diye konuştu.
STRATIS GROUP danışma kurulunun onur-
sal başkanı olarak görev yapan çeviri araş-
tırmalarının liderlerinden Prof. Dr. Banu 
Onaral; “Tıbbi cihaz inovasyonunun günü-
müzdeki karmaşık ortamında hem ürün 
geliştirmeyi hem de ürün geliştirmeyi ele 
alan bütünsel bir yaklaşıma ve stratejik ti-
carileştirmeye ihtiyaç var. STRATIS GROUP, 
bu boşlukları tespit ederek sektörün büyü-
mesine önemli ölçüde katkıda bulunmak 
için iyi bir konuma gelmiştir” dedi.

Stratis Group, tıbbi cihaz alanında Türkiye’nin ve 
bölgenin kullanılmayan potansiyelini ortaya çıkaracak

STRATIS GROUP, Türkiye ve çevre bölgelerde biyomedikal inovasyonu ve ticarileştirmeyi dönüştürmeyi 
amaçlıyor. 

Dr. Souheil El HakimDr. Souheil El Hakim

Dr. Doan BaykutDr. Doan Baykut

Prof. Dr. Banu OnaralProf. Dr. Banu Onaral
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Istanbul Üniversitesi Rektörü, Türkiye 
Hemofili Derneği Başkanı Prof. Dr. Os-
man Bülent Zülfikar Nadir Hastalıklar 
Farkındalık Ayı olan Şubat ayı ve her 
Şubat ayının son gününde kutlanan 

Nadir Hastalıklar Günü kapsamında nadir 
hastalıklara ve nadir hastalıklardan biri 
olan hemofiliye ilişkin önemli bilgiler pay-
laştı. Nadir hastalıklar toplumda 2 binde 
birden az sıklıkla görülen hastalıkları ifade 
ediyor. Sıklığı az olmasına rağmen toplu-
mun yüzde 5 ila 8’inin nadir hastalıklardan 
birine sahip olduğu ve dünya genelinde 
milyonlarca kişinin bu hastalıklardan etki-
lendiği biliniyor. Nadir hastalıkların bir kıs-
mı genetik bir kısmı ise genetik olmayan 
nedenlerden ortaya çıkıyor. Hastalığın çok 
nadir olması toplumda bilinirliğinin az ol-
ması anlamına da geliyor.
Nadir hastalığa sebep olan faktörler
Prof. Dr. Bülent Zülfikar bu hastalıkların 
nedenine dair şu açıklamaları yaptı: “Na-
dir hastalıklar, ağırlıklı olarak genetik fak-
törlerle, hastalığın ailevi bir geçiş yoluyla 
bir sonraki nesilde görünmesi ile ortaya 
çıkıyor. Nadir hastalığın ortaya çıkmasın-
da anne veya babanın hasta olması şart 
değil. İkisinden birinin genlerinde bir bo-
zukluk varsa evlilik sonucu doğan evlat-
larında nadir hastalıklar görülebilir. Diğer 

bir deyişle, anne veya 
baba sadece taşıyıcı 
olabilirken yeni doğan 
yavruları doğrudan doğ-
ruya bu hastalıktan etki-
lenebilir. İkinci sebep ise 
metabolik faktörlerdir. 
Bu metabolik faktörle-
rin bir kısmının genetik 
bir kısmının genetik dışı 
nedenler olabileceğini 
biliyoruz. Genetik dışı 
nedenler arasında, anne-
nin hamileliği esnasında 
olabilen maruziyetler yer 
alıyor. Mesela radyasyon 
maruziyeti, annenin tok-
sik yani zararlı olabilecek 
ilaçları kullanmış olma 
olasılığı veya hamilelik 
esnasında birtakım kim-
yasal faktörler yer alıyor. 
Ayrıca enfeksiyonlar 
da bu hastalığın ortaya 
çıkmasına neden olan 
mutasyonlara yol açabil-
mektedir.”
Prof. Dr. Bülent Zülfikar: 

“Ebeveynler, nadir hastalığa sahip çocukla-
rındaki farklılıkları, diğer evlatlarında veya 
tek çocukları var ise etraflarındaki diğer 
çocuklarda görülmeyen birtakım belirtile-
ri gözlemlediklerinde anlıyorlar. Örneğin 
bebeklerin altıncı veya yedinci ay itibarıyla 
oturmamaları veya onuncu, on birinci veya 
on ikinci aydan itibaren hala yürümemeleri 
gelişimsel bozukluk olarak kabul edilebilir 
ve bu durum aileleri uyarabilir. Bunun ya-
nında parmak sayısı fazlalığı, kafa şekli, 
ayak yapısı gibi morfolojik bozukluklar da 
olabilir. Ülkemizdeki sağlık altyapısı her 
doğan bebeğin kliniklerde hekimler tara-
fından aşılanmalarını zorunlu kıldığı için, 
aile sağlığı uzmanları veya çocuk sağlığı 
ve hastalıkları uzmanları bu farklılıkları ön-
ceden görebilmekteler. Bu sayede, hasta, 
doğru teşhis konulabilmesi ve akabinde 
tedavi edilmesi için deneyimli merkezlere 
yönlendirilebilir. Gerçek teşhis konulduk-
tan sonra da tedavisi yapılabilir” dedi.
Nadir hastalıkların tanı ve tedavisi için 
multidisipliner yaklaşım gerekiyor 
Hastalığa neden olabilecek çok fazla faktör 
olmasından dolayı, doğru teşhisin konma-
sı ve doğru tedavinin uygulanabilmesi için 
multidisipliner ekip yaklaşımı ve bu konu-
da deneyimli referans merkezlerin oluştu-

rulması gerektiğini belirten Prof. Dr. Zülfi-
kar sözlerine şu şekilde devam etti: “Gerek 
ülkemizde gerek gelişmiş diğer ülkelerde 
nadir hastalıklara yönelik merkezler açıl-
maya başlandı. Biz İstanbul Üniversitesi 
olarak da bu nadir hastalığı olan topluluk-
ları, hastaları irtibatlı oldukları paydaşlarını, 
dostlarını rahatsızlık konusunda karşılaş-
tıkları deneyimleri en iyi uygulamaları ve 
zorlukları iyi bilen araştırmacılar, akademis-
yenler ve idari birimleri bir araya getiren bir 
kuruluz. Ülkemizde yedi bine yakın nadir 
hastalık bulunuyor, bu da yaklaşık 6 milyon 
kadar insana tekabül ediyor. Bu hastalıklar-
da tanıya varılsa bile ihtiyaç duyulan tedavi 
için ilaç her yerde üretilmiş olmayabiliyor. 
Bunu aşmak için ülkeler ihtiyaç duyulan 
ilaçları en kısa sürede temin etmek ve has-
taların ilaca ve tedaviye erişimini sağlamak 
için çalışıyor. Ek olarak, bu alanla ilgilenen 
uzmanların nadir hastalıklar alanında kal-
ması ve desteklenmeleri yeni tedavilerin 
geliştirilmesi açısından çok önemli.”
Sivil toplum kuruluşlarına ve politika 
yapıcılara büyük bir rol düşüyor
Son derece nadir olan bu hastalıkların hem 
toplum düzeyinde hem de politika oluş-
turma düzeyinde daha iyi anlaşılması ve 
önceliklendirilmesi gerektiğini vurgulayan 
Prof. Dr. Bülent Zülfikar sözlerini, “Son de-
rece nadir sağlık sorunu olan kişilerin, son 
derece nadir olan alanlardaki araştırmala-
ra yönlendirilmesi hem nadir hastalıklar 
hakkında farkındalığın artması, hem de 
hastaların ihtiyaç duydukları tedavi ve ba-
kıma erişmeleri için elzemdir. Sağlık Bakan-
lığı’nın Otizm, Zihinsel Özel Gereksinimler 
ve Nadir Hastalıklar Dairesi öncülüğünde 
hazırlanan ‘Nadir Hastalıklar Sağlık Strateji 
Belgesi ve Eylem Planı’ dokümanında da 
belirtildiği üzere, “önümüzde 5 yıllık sü-
reçte nadir hastalıkların önlenmesi, tanı, 
tedavi ve araştırma alanları kapsamında 
öncelikli olarak yürütülecek çalışmalar, bu 
çalışmalarda sağlanacak koordinasyon ve 
eylem planlarının uygulanmasının takibi  
çok önemlidir. Şimdiye dek gerçekleştirilen 
uzman sağlık personelinin yetiştirilmesine 
yönelik çabaların artması, tanı, tedavi ve 
araştırma merkezlerinin kurulması, epi-
demiyolojik çalışmalar için veri tabanının 
oluşturulması, yeni tedavilerin geliştiri-
lebilmesine yönelik araştırmalar için ayrı 
finansman sağlanmaya başlanması, yetim 
ilaç üretiminin teşvik edilmesi gibi çalış-
malar çok olumlu gelişmelerdir.” diyerek 
tamamladı.

“Nadir hastalıklarla mücadelede özel sektör 
ve sivil toplum kuruluşları kritik role sahip”

İstanbul Üniversitesi Rektörü, Türkiye Hemofili Derneği Başkanı Prof. Dr. Bülent Zülfikar:
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Kamu İhalelerinde Yaklaşık 
Maliyet; İhale onay belgesi dü-
zenlenmeden önce idarece her 
türlü fiyat araştırması yapılarak, 
Katma Değer Vergisi (KDV) hariç 

olmak üzere hesaplanan ve dayanakları 
ile birlikte bir hesap cetvelinde gösterilen, 
ihale konusu işin/alımın öngörülen bedeli 
olarak tanımlanmaktadır. 
Yaklaşık Maliyet Hesap Cetveli ise İda-
rece yaklaşık maliyetin hesaplanmasında 
hazırlanan yaklaşık maliyet tutarının gös-
terildiği ihale onay belgesinin eki olan bel-
gedir.
4734 sayılı Kamu İhale Kanun’un “Yaklaşık 
maliyet” başlıklı 9’uncu maddesinde yer 
alan hüküm göz önünde bulundurularak 
yaklaşık maliyetin tespit edilmesi gerek-
mektedir. İdarelerce ihale konusu işin en 
uygun fiyatla temin edilebilmesi, o işin be-
delinin doğru tahmin edilmesine bağlıdır. 
Bu nedenle yaklaşık maliyetin gerçek piya-
sa fiyatını yansıtacak şekilde belirlenmesi 
önemlidir.
Yaklaşık Maliyetin Tespiti; 
a) İhale konusu iş için belirlenen yaklaşık 
maliyete göre işin ödeneğinin yeterli olup 
olmadığının tespiti, 
b) İhale usulünün belirlenmesi, 
c) İhale ilan sürelerinin belirlenmesi, 
d) İhalelerde istenilen, isteklilerin teklifleri 
kapsamında idareye sunmaları gereken 
yeterlik kriterlerinin belirlenmesi, 
e) İhalelere yerli isteklilerin katılıp katılma-
yacağına ilişkin düzenlemelerin yapılması, 
f ) İhaleye teklif sunan isteklilerin teklif be-
dellerinin gerçek piyasa fiyatını yansıtıp 
yansıtmadığı hususunda bir değerlendir-
me yapılması, 
g) İhaleye teklif sunan isteklilerin teklif 
bedellerinin aşırı düşük olup olmadığının 
tespit edilmesi, bakımlarından önemlidir.
4734 sayılı Kamu İhale Kanunu hükümleri 

çerçevesinde ihtiyaçların uygun şartlarda 
ve zamanında karşılanmasının en önemli 
etkenlerinden birisi de alım konusu işin 
yaklaşık maliyetinin gerçekçi ve piyasa 
şartlarına uygun olarak belirlenmesidir. 
4734 sayılı Kanuna dayanılarak Kamu İhale 
Kurumu’nca yayımlanan ihale uygulama 
yönetmeliklerinde ve Kamu İhale Genel 
Tebliği’nde yaklaşık maliyetin nasıl tespit 
edileceği ve dikkat edilecek hususlar ay-
rıntılı olarak belirtilmiştir. Hizmet Alımı İha-
leleri Uygulama Yönetmeliği’nin “Yaklaşık 
maliyetin hesaplanmasına esas miktar ve 
fiyatların tespiti” başlıklı 8’inci maddesinde 
de idarelerin, yaklaşık maliyetin hesaplana-
bilmesi için öncelikle ihale konusu hizmeti 
oluşturan iş kalemlerini veya gruplarını ve 
bunlara ilişkin miktarları tespit edecekleri, 
bu amaçla, idare tarafından gerek duyul-
duğunda, mevzuatta belirtilen esas ve 
usuller çerçevesinde miktar araştırması da 
yapılabileceği hükme bağlanmıştır. 
Yaklaşık Maliyetin Gizliliği;
Yaklaşık maliyetin gizliliği 4734 Sayılı Kamu 
İhale Kanunun 9’uncu maddesi kapsamın-
da; “...Yaklaşık maliyete ihale ve ön yeterlik 
ilânlarında yer verilmez, isteklilere veya 
ihale süreci ile resmî ilişkisi olmayan diğer 
kişilere açıklanmaz.” şeklinde tanımlanmış-
tır. Yaklaşık maliyetin gizliliği 4734 Sayılı 
Kamu İhale Kanunun 62’nci maddesinin 
(d) bendi kapsamında ise; “İdarelerce büt-
çesinin programlanmasında, ihalede ise 
isteklilerce verilen tekliflerin karşılaştırıl-
masında kullanılmak üzere tespit edilen 
yaklaşık maliyet isteklilere duyurulmaz.” 
Hükmü yer almaktadır. Yaklaşık maliyetin 
gizliliği kuralı ile isteklilerin kendi şartlarını 
dikkate alarak gerekli çalışmaları yapması 
ve tekliflerini kendi iradeleriyle oluşturma-
sı ve İdarelerin, maliyet tahminlerini mu-
kayese edebilmesi amaçlanmaktadır. İhale 
süreci ile resmi ilişkisi olan kişiler, yaklaşık 

maliyeti tespit etmek ile görevlendirilenler, 
ihale yetkilisi ve İhale komisyonu üyeleri 
yaklaşık maliyeti bilirler.
Yaklaşık Maliyetin Hesaplanmasına 
Esas Miktar ve Fiyatların Tespiti;
İdareler, yaklaşık maliyetin hesaplanabil-
mesi için öncelikle ihale konusu hizmeti 
oluşturan iş kalemlerini veya gruplarını ve 
bunlara ilişkin miktarları tespit ederler. Bu 
amaçla, idare tarafından gerek duyuldu-
ğunda, aşağıda belirtilen esas ve usuller 
çerçevesinde miktar araştırması da yapıla-
bilir. Yaklaşık maliyete ilişkin fiyatların tes-
pitinde; 
a) Kamu kurum ve kuruluşlarınca işin nite-
liğine göre belirlenmiş fiyatlar, 
b) İhaleyi yapan idare veya diğer idarelerce 
gerçekleştirilmiş aynı veya benzer işlerdeki 
fiyatlar, 
c) İlgili odalarca belirlenmiş fiyatlar, 
d) İhale konusu işi oluşturan iş kalemlerine 
veya gruplarına ilişkin olarak piyasadan ya-
pılacak fiyat araştırması kapsamında elde 
edilecek fiyat tekliflerinin aritmetik orta-
laması alınmak suretiyle ya da konusunda 
uzman bilirkişi ve ekspertizlerden soruştu-
rularak oluşturulan fiyatlar, 
e) İhale konusu işe ilişkin olarak Sağlık Uy-
gulama Tebliğinde yer alan fiyatlardan KDV 
veya farklı nitelikteki diğer giderler indiril-
mek suretiyle bulunan fiyatlar, esas alınır. 
 İdareler yaklaşık maliyete ilişkin fiyatların 
tespitinde, yukarıda sayılan (a), (b), (c), (ç) 
ve (d) bentlerinde belirtilen fiyatların birini, 
birkaçını veya tamamını herhangi bir önce-
lik sırası olmaksızın kullanabilirler.
Fiyat araştırması için yapılan çalışmalarda 
fiyat sorulacak kişi ve kuruluşlara yazılan 
yazıda fiyatı tespit edilecek iş grubu veya 
iş kaleminin ayrıntılı özelliklerine yer veri-
lir. Fiyat istenecek kişi ve kuruluşlara aynı 
koşulları taşıyan yazılarla başvurulur ve fi-
yatlar KDV hariç istenir. İstenen özellikleri 
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taşımayan veya gerçek piyasa rayiçlerini 
yansıtmadığı düşünülen fiyat bildirimleri 
ve proforma faturalar değerlendirmeye 
alınmaz ve buna ilişkin gerekçeler yaklaşık 
maliyet hesap cetvelinde gösterilir. 
Özelliği bulunan hizmet alımlarında; önce-
ki yıllarda bitirilmiş benzer nitelikteki işler-
de oluşan fiyatların piyasa fiyatları ile kar-
şılaştırılması suretiyle bulunan fiyatlar veya 
benzer nitelikteki hizmetlerde uzmanlık ve 
deneyimini kanıtlamış kamu ve özel sektör 
kuruluşları ile gerçek kişilerden soruşturu-
larak oluşturulan fiyatlar kullanılabilir. Ya-
pılan her türlü araştırmaya rağmen fiyatın 
tespit edilemediği veya tespit edilen fiyat-
ların rayiçleri yansıtmadığının anlaşıldığı 
durumlarda; idarece resen fiyat belirlenir 
ve gerekçesi yaklaşık maliyet hesap cetve-
linde gösterilir. 
İdareler, gerçek piyasa fiyatlarını yansıtma-
yan ve yaklaşık maliyetin hesaplanmasında 
hatalara sebep olabilecek fiyat bildirimleri-
ni ve proforma faturaları değerlendirmeye 
almaz. İdare geçmiş yıl fiyatlarını dikkate 
alarak bunları TÜFE/ÜFE/Döviz kuru artışı 
gibi resmi hesaplar ile güncelleyebilir ve 
verilen proforma fiyat tekliflerini kontrol 
edebilir. İdare ürüne ait maliyet bileşenle-

rini kullanarak kendisi de yaklaşık maliyet 
fiyatlarını hesaplayabilir. 
İhale konusu işin bir kısmına teklif verilme-
sinin mümkün olduğu hallerde, yaklaşık 
maliyet her bir kısım için ayrı ayrı olmak 
üzere işin tamamı dikkate alınarak hesap-
lanır.
Ön ilan yayımlanmadan önce tahmini alım 
miktarı esas alınarak hesaplanan yaklaşık 
maliyet, ihale veya ön yeterlik ilanı öncesi 
alım miktarı ve diğer hususlar göz önünde 
bulundurularak yeniden hesaplanabilir. 
İhale konusu işte kullanılacak malzeme, 
araç, teçhizat, makine ve ekipman gibi 
unsurların idare tarafından verilmesi du-
rumunda; yaklaşık maliyet, bu unsurların 
bedeli hariç tutularak hesaplanır ve bu 
unsurların listesi yaklaşık maliyet hesap 
cetvelinin ekine konulur.
İhale komisyonu tarafından yaklaşık ma-
liyet teklif fiyatları ile birlikte açıklanır. Pa-
zarlık usulü ile yapılan ihalede ise yaklaşık 
maliyet, son yazılı fiyat teklifleri ile birlikte 
açıklanır. Bu aşamadan önce yaklaşık mali-
yet açıklanamaz ve ilan edilemez. 
Yaklaşık maliyetin idarelerce hesaplanma-
sı esastır. Ancak, işin özelliğinden dolayı, 
idarelerce hazırlanmasının mümkün olma-

ması sebebiyle teknik şartnamenin danış-
manlık hizmeti alınarak hazırlatılması du-
rumunda, bu kapsamda yaklaşık maliyet 
de aynı danışmanlık hizmet sunucusuna 
hesaplatılabilir. 
İhale komisyonu, yaklaşık maliyetin ihale 
tarihine kadar geçen sürede değişikliğe 
uğradığını belirlemesi durumunda; deği-
şikliğin gerekçelerini belirtmek suretiyle 
güncellediği yaklaşık maliyeti dikkate alır. 
Ancak hizmet alımı ihalelerinde yaklaşık 
maliyetin güncellenmesi ayrıca asgari üc-
ret ve diğer işçilik maliyetlerinde ilgili mev-
zuatından kaynaklanan değişiklikler nede-
niyle yaklaşık maliyetin ihale tarihine kadar 
geçen sürede değişikliğe uğradığının belir-
lenmesi durumunda, gerekçesi belirtilmek 
suretiyle ihale komisyonu tarafından, bu 
maliyetler dikkate alınarak yapılır.

Mehmet Atasever

Gelecek nesillere daha yaşana-
bilir bir dünya bırakmak için 
sürdürülebilirlik çalışmalarını, 
iş süreçlerinin merkezine alan 
Abdi İbrahim, bu konuda attığı 

adımlar ve hayata geçirdiği uygulamalarla 
uluslararası bir başarıya daha imza attı. Şir-
ket, dünyanın en güçlü çevre girişimlerim-
den biri olan iklim değişikliğiyle mücadele 
ve doğal kaynakların korunması alanların-
da faaliyet gösteren CDP (Karbon Saydam-

lık Projesi-Carbon Disclosure Project) İklim 
Değişikliği Programı’nda notunu yükselte-
rek, A listesine girdi. 2000 yılında Londra’da 
kurulan ve kâr amacı gütmeyen uluslarara-
sı bir kuruluş olan CDP, iklim değişikliğinin 
etkilerini azaltmak ve doğal kaynakları ko-
rumak amacıyla; devletler, işletmeler, sivil 
toplum kuruluşları ve finansal kuruluşlarla 
iş birliği içinde çalışıyor. Globalde İklim A 
Listesi’nde yer alan 346 şirketten biri olan 
Abdi İbrahim, listeye giren ilk ve tek Türk 
ilaç şirketi olmayı başardı.
Hedef: 2050’de Net Sıfır Emisyon
Abdi İbrahim’in Karbon Saydamlık Pro-
jesi’ndeki başarısını değerlendiren İnsan 
Kaynakları, Kurumsal İletişim ve Sürdü-
rülebilirlik Grup Başkanı Dr. M. Oğuzcan 
Bülbül, şunları söyledi: “2020’den bu yana 
Karbon Saydamlık Projesi (CDP)’ne rapor-
lama yapıyoruz ve daha önceki 3 raporu-
muzda sırasıyla “B-, B, B” notlarını almıştık. 
Sürdürülebilirlik alanında istikrarlı bir şekil-
de yürüttüğümüz çalışmalar neticesinde 
programın en prestijli ve en yüksek dere-
cesini elde ettiğimiz için gururluyuz. Abdi 
İbrahim olarak 112 yıldır hayatı iyileştirme 
misyonu ile hareket ediyor, ekonomik faali-
yetlerimizi sürdürürken, topluma ve içinde 
yaşadığımız dünyaya ‘iyi’ bir iz bırakmayı 
öncelik olarak görüyoruz. Tedarik süreç-
lerinden ürünlerin pazara sunulmasına 

kadar tüm iş yapış modellerinde çevresel 
etkiyi gözeterek yeşil dönüşüme katkı sağ-
lıyoruz. Yürüttüğümüz faaliyetlerde ulu-
sal ve uluslararası gereksinimlere ve iklim 
değişikliği ile mücadeleye ilişkin paydaş 
beklentilerine cevap verecek çözümle-
rin bir parçası olmayı; döngüsel ekonomi 
prensipleri doğrultusunda projeler hayata 
geçirerek sürdürülebilir fayda yaratmayı 
amaçlıyoruz. Paris Anlaşması’nın ‘1.5°C’ 
hedefi doğrultusunda 2030 yılına kadar 
Kapsam 1 ve Kapsam 2 sera gazı emisyon-
larımızı 2020 baz yılına göre yüzde 60, Kap-
sam 3 sera gazı emisyonlarımızı ise yüzde 
45 azaltmayı hedefliyoruz. Geçtiğimiz yıl 
Bilim Temelli Hedefler Girişimi (SBTi) ta-
rafından taahhütleri onaylanan ilk ve tek 
Türk ilaç şirketi unvanını almıştık. 2030’da 
‘karbon nötr Abdi İbrahim’ olma yolunda 
emin adımlarla ilerliyoruz. HEAL2050 stra-
tejimiz kapsamında, bu yıl ayrıca hedef-
lerimizi bir adım öteye taşıyarak, SBTi Net 
Sıfır Standardı’na uyumlu olarak “2050 Net 
Sıfır Emisyon Hedefi” belirlemeyi taahhüt 
ettik. CDP kapsamında, İklim Değişikliği 
Programı’nda A Listesi’nde yer almamız 
da attığımız adımların ve vizyonumuzun 
ödüllendirilmesi açısından mutluluk ve gu-
rur verici. 112 yıldır olduğu gibi hayatı ve 
geleceği iyileştirmeye yönelik çalışmaları-
mıza aynı kararlılıkla devam edeceğiz.”

Abdi İbrahim, Karbon Saydamlık Projesi’nde 
İklim A Listesi’ne giren ilk Türk ilaç şirketi oldu
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Tıbbi cihaz sektörü, ilaç sektörü ile 
birlikte sağlık sektörünün en önem-
li ve anahtar bileşenlerinden biridir. 
Tıbbi cihazlar sağlık hizmetlerinin 
tanı ve tedavisinden sunumuna her 

aşamasında yaygın ölçüde kullanılmaktadır. 
Tıbbi cihaz sektörü oldukça geniş bir ürün 
yelpazesi ve teknolojiyi ihtiva eder. Gelenek-
sel ürünler olan bandaj ve enjektörlerden, 
biyoinformatik, nanoteknoloji ve hücre mü-
hendisliğini de kapsayan çok geniş bir ürün 
skalası. Dolayısıyla ürünlere yönelik teknolo-
jileri de ihtiva etmektedir. Bu ürünler hekim-
ler, diğer sağlık profesyonelleri ve hastalar 
tarafından hastaneler, sağlık üniteleri ve ev-
lerde kullanılmak üzere tasarlanır ve üretilir. 
Sektörde “Ürün yaşam döngüsü ortalama 18 
ila 24 ay kadar kısa olan, başka bir ifadeyle 
inovasyon hızı oldukça yüksek olan tıbbi 
cihaz sektörünün birincil hedefi, hasta so-
nuçlarını iyileştirmek ve sağlıkta verimlilik ve 
kaliteyi artırmaktır. Bu amaçla sektör, bilimsel 
ve teknolojik gelişmelere paralel olarak bü-
yüyen ve buna bağlı olarak üreticilerin ilaç 
sektöründen sonra Ar-Ge alanında en yük-
sek yatırımı yaptığı ikinci sektördür. Dünya 
genelinde yepyeni tıbbi cihaz teknolojilerine 
dayanan tanı ve terapiler geliştirilmekte ve 
bu terapilerin uygulamasına geçilmektedir. 
Robotik cerrahi gibi yenilikçi cerrahi müda-
haleler, üç boyutlu yazıcılar ile yapay organ 
üretilmesi, giyilebilir teknolojiler ile uzaktan 
hasta takibi, DNA nanorobotları ve yapay 
zekâ tarayıcılar, karar destek ve hastalık yöne-
timi sistemleri, kişiselleştirilmiş tedavi, dijital-
leşme, büyük veri (bigdata) ve veri yönetimi 
gibi kavramlar gelecekte tıbbi cihaz ve sağlık 
sektörünün yapıtaşları haline gelecektir.
Dünyada yaklaşık 2.4 trilyon ABD dolarlık bir 
pazarın sağlık teknolojilerine odaklandığı 
söylenebilir. Böylesine büyük bir pazarın için-
de tıbbi cihaz imalat sanayi yaklaşık, 500 bin 
ürün çeşidine ve 300 milyar Dolarlık bir işlem 
hacmine ulaşmış olup katma değeri yüksek 
bir sektör durumundadır. Tıbbi Cihaz Sektö-
rü Senelik ortalama %5,2 büyüyerek 2030’da 
dünya çapında 800 milyar Dolar’a ulaşacağı 
tahmin edilen tıbbi cihaz sektörünün gele-
ceğinde teknolojik gelişmeler ve inovasyon 

temel oluşturmaktadır. Sektörde dünya lider-
liği; yaklaşık % 40’lık pay ile ABD, ikinciliği % 
30’luk pay ile Avrupa Birliği, üçüncülüğü ise 
% 11’lik pay ile Japonya almaktadır. Son yıl-
larda Çin, Hindistan ve Japonya bu sektörde 
büyük mesafe kat etmiştir.
Türk tıbbi cihaz endüstrisi 2.5 milyar dolarlık 
bir pazar hacmine sahip ve 1 milyar dolara 
yaklaşan bir ihracat geliri başarısına ulaşmış 
durumdadır. 11 bin firma ile 50 binden fazla 
istihdam sağlayan endüstri son 5 yılda 3 kat 
büyüme yakalamıştır. Türkiye tıbbi cihaz pa-
zar büyüklüğünün 2026 yılında 25,3 milyar 
TL’ye ulaşması bekleniyor. Firmaların faaliyet-
lerinin devam edebilmesi, tıbbi cihaz tedarik 
ve arzının sürdürülebilirliğinin sağlanması ve 
25.3 milyar dolarlık Pazar büyüklüğünü yaka-
layabilmesi için yeni regülasyonlara uyumla-
rını sağlamalı gerekmektedir. 
Tıbbi cihaz yönetmelikleri ürün güvenliliğine 
yönelik birçok yeni düzenlemeyi içermekte-
dir. Bunların başından ürüne spesifik klinik 
araştırma yapmak piyasaya arz sonrası klinik 
takip zorunluluğu gelmektedir. Ülkemizde 
imalat yapan birçok firmanın klinik araştır-
ma bilgi ve deneyiminin eksik olması yeni 
regülasyonların getirdiği bu zorunlulukların 
uygulanmasında gecikme ve problemlere 
neden olmaktadır
Türk Tıbbi Cihaz Sektörü için kritik olan Mayıs 
2024’de yürürlüğe girecek olan Tıbbi Cihazlar 
Direktifi (MDD) ve Tıbbi Cihazlar Yönetme-
liği’nin (MDR), tıbbi cihazların AB pazarında 
uygunlukla satılması ve kullanılması (AB) 
2017/745 sayılı Tüzük’ün (MDR) uygulanma 
tarihi 27 Mayıs 2024’tür.
Hâlihazırda yürürlükte olan 93/42/AET sa-
yılı Tıbbi Cihaz Direktifi ile yine 90/385/AET 
Vücuda Yerleştirilebilir Aktif Tıbbi Cihazlar 
Direktifi 26 Mayıs 2020 tarihinden itibaren 
yürürlükten kalkmıştır. Ancak bazı istisnalar 
mevcuttu, Onaylanmış kuruluşlar tarafından 
mevcut Direktifler kapsamında düzenlenen 
sertifikalar, genel olarak, üzerlerinde yazan 
geçerlilik tarihine kadar (en fazla 5 yıl) ge-
çerli kalır. Sertifikalar, MDR’ın uygulamaya 
geçmesinden (26 Mayıs 2020) hemen önce 
düzenlenmeleri halinde geçerlilik tarihi 5 
yıl olmayacak olup, bu sertifikalar da MDR 

uygulamaya geçtikten 4 yıl sonra geçersiz 
hale gelecektir. Dolayısıyla, mevcut Direktif-
ler kapsamında düzenlenmiş olan sertifika-
lar her hâlükârda 27 Mayıs 2024 tarihinde 
geçersiz olacaktır. Yani bu tarihten sonra bu 
direktifler kapsamında cihaz piyasaya arz 
edilemeyecektir. Ancak, mevcut Direktiflere 
uygun piyasaya arz edilen cihazlar 27 Mayıs 
2025 tarihine kadar piyasada bulundurulabi-
lir ya da hizmete sunulabilir. Tedarik zincirine 
girdiği halde 27 Mayıs 2025 tarihine kadar 
son kullanıcıya ulaştırılamayan cihazlar bu 
tarih itibariyle artık “pazarlanabilir” olamaya-
caktır. Sağlık Bakanlığının da Sektör Temsilci-
lerinin de AB’ye ihracat yapan firmaların Ma-
yıs 2024’e kadar geçiş sürecini tamamlaması 
gerektiğinin üstünde vurgu yapmaktadır. 
MDR geçiş süreçlerinin tıbbi cihaz üreticileri 
ve ihracatçıları tarafından doğru planlanması 
gerekmektedir. 
Memorial Klinik Araştırmalar Birimi Olarak 
geliştirilen fiziksel ve dijital sağlık ürünlerin, 
sınıf I, sınıf II ve sınıf III tıbbi cihazlar ile sınıf 
A, sınıf B, sınıf C ve sınıf D in vitro tanı cihaz-
ları için klinik çalışmaların tasarımı, yönetimi 
ve bakanlık başvuru süreçlerinin takibi gibi 
alanlarda firmalara rehberlik ve çözüm ortak-
lığı yapmaktadır. Memorial Sağlık Grubu 12 
hastanesi 1000 üstünde hekim ile Türk Sağ-
lık Sektörüne katkı sunmaktadır halihazırda 
bünyesinde birçok tıbbi cihaz kullanılmakta 
ve kullanım datası bulunmaktadır. Dolayısı 
ile cihazların retrospektif analizlerini yapmak 
veya prospektif yeni çalışmalar yapmak bizim 
zorlanmadığımız alanlardır. Memorial Klinik 
Araştırmalar Birimi İlaç Sektörüne verdiği 
değerli katkılarının aynısını Türk Tıbbi Cihaz 
sektörü için de vermeye hazırdır. Türkiye’de 
tıbbı cihaz üretim ekosisteminin geleceği, 
sürdürülebilirliği için klinik araştırmaların 
önemi, gerekliliği ve tıbbi cihaz klinik araştır-
malarının kolaylaştırıcı faktörlerinin yaşama 
geçirilmesi önemlidir. Sektöre destek vermek 
ve İlaç Sektöründe kazandığımız deneyimi 
Türk tıbbi cihaz Sektörüne de katkıda bulun-
mak bizim için önemlidir. Mevcut Durumda 
Üreticilerin Regülasyon değişikliğine uyum 
sorunlarını gidermek için deneyim paylaşı-
mına hazırız.

TIBBİ CİHAZ KLİNİK ARAŞTIRMALARI
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Türkiye’nin öncü plastik cerra-
hi sağlık kurumu Esteworld’ün 
Medikal Direktörü Dr. Burak 
Tuncer’in estetik cerrahi operas-
yonlardan cilt bakımına uzanan 

hizmet yelpazesine, sosyal medya dün-
yasının popüler kültüre etkisine kadar ele 
aldığı değerlendirmeleri, 2024 yılında este-
tikte kişiselleştirmenin ön planda olacağını 
ortaya koyuyor.
Hassas ve kişiselleştirilmiş hizmet
Bilimsel estetik değerlendirmelerin artan 
popülaritesinin temel nedenlerinden bi-
rinin, hassas ve kişiselleştirilmiş hizmet 
önerileri sunmak olduğunu söyleyen Dr. 
Burak Tuncer, “Gelişmiş teknolojik araç-
ları kullanan bilimsel değerlendirmeler, 
2024’te cilt bakımı ve estetik dünyasında 
kişiselleştirmeye yol açacak bir oyun değiş-
tirici olmaya hazırlanıyor. Estetik operas-
yon geçirenler, bedenlerinde gerçekleşen 
prosedürlerden kaynaklı değişimi koruyan 
bir yaşam tarzı oluşturmak isteyecek. Do-
layısıyla estetik ve sağlıklı yaşam işlemle-
rinin birleştiğini ve daha holistik bir açı ile 
ilerlendiğini göreceğiz. Bunu yapmanın bir 
yolu, işlem yapılan merkezlerin, sunduğu 
hizmetleri daha bütünsel yaklaşımlı mer-

kezlere dönüştürmesinden 
geçecek. Estetik merkezleri 
beslenmenin yanı sıra spor 
önerilerinin de sunulduğu bir 
yapıya dönüşecek” şeklinde 
konuştu. 
“Her geçen gün daha fazla 
gerçekliğini kaybetmiş 
talepler görüyoruz”
“Sosyal medya fenomenle-
rinin ve ünlülerin paylaştığı 
görseller, kullandığı filtreler, 
toplumdaki güzellik algısını 
dönüştürdü. Dijitalleşmenin 
etkisiyle sosyal medyaya eri-

şimin de artmasıyla estetiğin daha küçük 
yaşlara indiğini gözlemliyoruz. Bunun yanı 
sıra yine sosyal medyanın etkisiyle abartılı 
dolgu veya cerrahi işlem isteyenler de ön 
plana çıktı” diyen Dr. Burak Tuncer, “Yeni 
nesil, görsel dünyadan esinlenerek kafa-
larında yarattıkları güzellik algısını beden-
lerine de uygulamaya çalışıyor. Özellikle 
sosyal medya uygulamalarındaki filtreler 
bu duruma sebep oluyor. Her geçen gün 

daha fazla gerçekliğini yitirmiş talepler 
görüyoruz. Herkesin yüz yapısı birbirinden 
farklı. Estetik operasyonlar da bu doğrultu-
da kişiye özel planlanmalı. Bu bilincin 2024 
yılında daha fazla oturması için biz doktor-
lara daha fazla iş düşecek. Kişiselleştirilmiş 
uygulamaların ön plana çıkacağını, daha 
doğal ve yüzle uyumlu isteklerin geleceği-
ni düşünüyoruz” dedi. 
2024 yılında erkeklerde saç ekimi yine 
ön planda olacak 
Son yıllarda erkeklerde de estetik operas-
yonlara ilginin arttığını belirten Dr. Burak 
Tuncer, “Kadınların yaptırdığı neredeyse 
tüm estetik operasyonları, erkeklerde de 
görebiliyoruz. Yağ aldırma, yüz gençleş-
tirme, cilt mezoterapisi bunların başlıca 
örnekleri. Saç ekimi, 2024 yılında da erkek-
lerde ön plana çıkacak estetik olma özelli-
ğini koruyacak. Ancak yaş ve yaşam tarzı ile 
uyumlu daha doğal saçlar ön planda ola-
cak. Bu görüntüye ulaşmak için safir FUE 
saç ekimi, DHI saç ekimi (tıraşsız) ve bun-
ların kombine edildiği hibrid yöntemler 
daha fazla uygulandığını göreceğiz.”  

2024 yılında estetik ve sağlıklı yaşam 
daha holistik bir açı ile ilerleyecek 

2024 yılı estetik trendlerini değerlendiren Esteworld Medikal Direktörü Dr. Burak Tuncer, estetik ve sağlıklı 
yaşam işlemlerinin birleşeceğini ve daha holistik bir açı ile ilerleneceğini söyledi.
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Dış görünüşün hem sağlık hem 
de psikolojik açıdan birçok et-
kisi bulunuyor. Daha bakımlı, 
fit ve güzel görünmek isteyen-
ler ise estetik işlemlere yöneli-

yor. Plastik Rekonstrüktif ve Estetik Cerrahi 
Uzmanı Op. Dr. Mehmet Kaya, en popüler 
estetik ameliyatları açıklarken bunlar hak-
kında merak edilen detayları paylaştı.
Uluslararası Estetik Plastik Cerrahi Derne-
ği’nin yayınladığı verilerine göre, 2022’de 
dünyada 14,9 milyonun üzerinde estetik 
cerrahi işlem gerçekleştirildi. Liposuction 
(yağ aldırma), meme protezi, göz kapağı 
ameliyatı, karın germe ise ilk sıralara yer-
leşti. “Estetikle hayal edilen görünüme 
kavuşmak gün geçtikçe yaygınlaşıyor. 
Teknolojinin gelişmesi ise estetik ameliyat-
ların başarı oranını artırıyor” diyen Plastik 
Rekonstrüktif ve Estetik Cerrahi Uzmanı 
Op. Dr. Mehmet Kaya, söz konusu estetik 
ameliyatlar hakkında merak edilen detay-
ları anlattı. 
Aşırı kilo kaybı, yaşlılık, doğum, emzirme 
gibi sebeplerden bedensel olarak defor-
masyonların yaşanmasıyla hastaların dış 
görünüşlerinden rahatsızlık duyabildiğini 
belirten Op. Dr. Mehmet Kaya, “Kişiler hem 
sosyal hem de kişisel hayatlarında kendile-
rini iyi hissetmek istiyor. Sık ya da fazla kilo 
alıp verme sonrasında karın bölgesinde 
sarkmalar meydana gelebiliyor. Hastalar 
göğüslerin doğuştan küçük olması ya da 
istenilen boyutta olmaması gibi sebepler-
den meme ameliyatı olmak isteyebiliyor. 
Bu durumlarda kişiler, karın germe, meme 
büyütme ya da dikleştirme gibi estetik 
ameliyatları için kendilerini profesyonelle-
re emanet ediyor” dedi.

“Estetik ameliyatlar profesyonel 
hekimler tarafından yapılmalı”
“İnsanlar, estetik açıdan güzel göründük-
lerini düşündükçe kendilerini psikolojik 
olarak daha iyi hissederken, özgüvenleri de 
artıyor” diyen Plastik Rekonstrüktif ve Este-
tik Cerrahi Uzmanı Op. Dr. Mehmet Kaya, 
“Estetik kaygılar, kişilerin yaşamlarına çok 
etki ediyor. Dış görünüşlerini iyileştirmek 
isteyenler, estetik operasyonlarla daha fit 
vücut hatlarına kavuşabiliyor. Bu tür prose-
dürlerin ciddi adımlar olduğunu ve iyi araş-
tırılması gerektiğini unutmamakta fayda 
var. Mesela genel anestezi altında gerçek-
leştirilen karın germe operasyonu mutlaka 
profesyonel hekimler tarafından yapılmalı. 
Karın germe, bölgedeki sarkmalar, gevşe-
me ve yağ birikimini düzeltmek amacıyla 
yapılan cerrahi bir işlemdir. Bu uygulama, 
karın duvarındaki kasların sıkılaştırılması, 
fazla deri ve yağın çıkarılmasını içeriyor” 
şeklinde konuştu.

“Karın germe ameliyatı sırasında meme 
protezi de yapılabilir”
“Halk arasında karın germe olarak bilinen 
abdominoplasti genelde liposuction, meme 
küçültme veya kaldırma gibi ek cerrahi pro-
sedürlerle sıkça bir arada uygulanabilir” 
ifadelerini kullanan Plastik Rekonstrüktif 
ve Estetik Cerrahi Uzmanı Op. Dr. Mehmet 
Kaya, sözlerine şöyle devam etti: “Kilo kont-
rolü sağlamış ve genel sağlık durumu iyi 
olan kişilere karın germe ameliyatı yapılırken 
göğüs büyüklüğünden memnun değilse ya 
da emzirme sonrası aşırı küçülme sebebiyle 
rahatsızlık yaşıyorsa meme protezi uygula-
nabiliyor. Meme protez ameliyatı için meme 
büyütme, dikleştirme veya rekonstrüksiyonu 
gibi farklı seçenekler değerlendiriliyor. Yine 
karın germe gibi genel anestezi ile yapılan 
meme protez ameliyatında implantlar meme 
dokusu veya kas altına yerleştirilebiliyor.”
“Göz kapağı düşüklüğü kas zayıflığından 
olabilir”
Yaşlanma, genetik faktörler, kas zayıflığı gibi 
sebeplerden göz kapağı düşüklüğü yaşayan 
hastaların da sayısının bir hayli yüksek oldu-
ğunu belirten Plastik Rekonstrüktif ve Estetik 
Cerrahi Uzmanı Op. Dr. Mehmet Kaya, “Göz 
kapağı düşüklüğünde estetik veya fonksiyo-
nel olarak düzeltme isteği doğabiliyor. Kas 
zayıflığı ya da bazı sağlık sorunlarına bağlı 
olarak ortaya çıkan bu durum, genel ola-
rak lokal anestezi ile tedavi ediliyor. Üst ve 
alt göz kapaklarındaki sarkma, torbalanma 
veya düşüklükler düzeltiliyor. Böylece, göz 
çevresinde genç ve dinç bir görünüm elde 
ediliyor. İyileşme süreci kişiye göre farklılık 
gösterirken ameliyat sonrası şişlik, morluk, 
geçici görme bulanıklığı gibi yan etkiler ya-
şanabiliyor” dedi.

Dünyada 15 milyona yakın 
estetik işlem gerçekleştirildi

Uluslararası Estetik Plastik Cerrahi Derneği’nin yayınladığı verilerine göre, 2022’de dünyada 14,9 
milyonun üzerinde estetik cerrahi işlem gerçekleştirildi.
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Cilt sağlığı ve güzelliği genel 
sağlığımızın önemli bir göster-
gesi olarak kabul ediliyor. Sağ-
lıklı bir cilt, vücut fonksiyonla-
rının düzgün çalıştığını ve dış 

etkenlere karşı korunduğunu gösteriyor. 
Cildin parlak ve pürüzsüz görünmesi için 
son dönemlerde bazı kozmetik uygulama-
lar öne çıkıyor. Bunlardan biri olan ve “Altın 
iğne” olarak bilinen Fraksiyonel radyofre-
kans yöntemi kısa sürede cildiniz için do-
ğal ve kalıcı çözümler sunuyor. Memorial 
Ankara Hastanesi Dermatoloji Bölümü’n-
den Uz. Dr. İbrahim Özcan, cilt sağlığını 
korumak için dikkat edilmesi gerekenler ve 
“Altın iğne radyofrekans yöntemi” hakkın-
da bilgi verdi.
Cildiniz için bu adımları takip edin
Uzmanlar aynada daha sağlıklı ve parlak 
bir yüz görmek isteyenlere şu adımları ta-
kip etmelerini önermektedir;
• Sabah ve akşam olmak üzere günde iki 
kez yüz temizliği
• Cilt tipine uygun tonik ve nemlendirici 
kullanımı
• Yaz-kış güneş koruyucu kullanımı 
Bu basit ama etkili temel bakım rutinleri, 
cildin nem dengesini koruduğu gibi, yaş-
lanma belirtilerini azaltarak, cilt sağlığını 
da desteklemektedir. Ancak evde yapılan 
bakımın yeterli gelmediği ya da kişinin 
farklı beklentilere yöneldiği durumlarda 
ise devreye daha etkili sonuçlar elde edil-
mesine olanak tanıyan teknolojik cihazlar 
girmektedir. Bunlar arasında ameliyatsız, 
güvenli uygulamalarla, kısa iyileşme sü-

releri içerisinde, etkili ve doğal çözümler 
sunan yöntemler ise her geçen gün daha 
popüler hale gelmektedir. 
Fraksiyonel radyofrekans ile cildiniz 
altın gibi ışıldayabilir 
‘’Altın İğne’’ olarak da bilinen Scarlet X Frak-
siyonel Radyofrekans tedavisi, estetikte 
çeşitliğe imkan tanıyan farklı uygulama 
alanları, ilk seanstan itibaren ciltte göz-
le görülür değişiklikler sağlayan, hızlı ve 
etkili sonuçları sayesinde son yılların öne 
çıkan güzellik sırlarından biri olarak kabul 
edilmektedir. Cihaz başlığındaki mikro iğ-
nelerin cilde ani giriş-çıkışlar yapmasıyla 
eş zamanlı olarak radyofrekans enerjisi 
verilmesini kapsayan yöntem cilt lekele-
rinden, sivilce izlerine, ton farklılıklarından, 
gözenek sorunlarına ve ince kırışıklıklara 
kadar pek çok cilt problemine çözüm su-
nabilmektedir. 
Ameliyatsız, ağrısız yüz gençleştirme 
Altın İğne uygulaması öncesi anestezik 
krem sürülerek kişinin duyabileceği ağrı-
nın önüne geçilir. İşlem özel olarak tasar-
lanmış mikroiğnelerin olduğu bir başlık 
yardımıyla cildin farklı bölgelerine 0.1 ila 
4.0 mm arasında değişen derinliklerde 
ve gerektiği kadar radyofrekans enerji-
si verilmesiyle gerçekleştirilir. Altın uçlu 
mikroiğneler yardımıyla ciltte oluşturulan 
mikrotedavi kanalları ve hasarlı dokuya 
verilen radyofrekans enerjisi kolajen ve 
elastin üretimini başlatarak cilt yüzeyinin 
ve cilt altı dokuların iyileşmesini sağlar. Bu 
sayede işlem sonrası gözle görülebilen şu 
etkiler oluşur:

1. Gözeneklerde sıkılaşma
2. İnce kırışıklıklarda ve sivilce izlerinde 
azalma
3. Skar doku (yara izi) ve lekelerde hafifle-
me
4. Ciltte toparlanma
5. Aydınlanma ve ışıltılı bir görünüm
Öğle molasında bile güzelleşebilirsiniz
Uygulama sonrası hafif bir kızarıklık görül-
se bile cilt hızla normale döner, morarma 
veya kanama gibi istenmeyen etkiler ya-
şanmaz. Bu yönüyle daha güzel ve sağlıklı 
bir görünüme kavuşmak isteyip, estetik 
uygulamalara vakit ayıramayan ve günlük 
yaşantısına aynı şekilde devam etmek iste-
yen kişiler için öğle molasında bile uygula-
nabilecek kadar pratik bir yöntemdir. 
İlk seanstan itibaren ciltte gözle 
görülür iyileşme 
Scarlet X Altın İğne teknolojisinin ciltte ya-
rattığı fark ilk seanstan itibaren görülmeye 
başlar ve bu etki kademeli olarak her se-
ansla birlikte daha da etkin hale gelir.  Yeni 
kolajen üretimine paralel olarak cilt süratle 
hacim kazanır, olduğundan daha genç bir 
görünüme kavuşur. Toplamda 3 seans öne-
rilen altın iğne tedavisi ayda bir yapılır. Kişi-
sel tercihe bağlı olarak PRP ve mezoterapi 
gibi uygulamalarla kombinlenir ise daha 
başarılı bir sonuç elde edilebilir.
Vücudun diğer bölgeleri için de güvenli
Cilde gençlik ve güzelliğini yeniden kazan-
dırarak zamanın izlerini silmeye yardımcı 
olan Altın İğne teknolojisi aynı zamanda 
kişiyi rahatsız eden yara ve ameliyat izleri 
ile gebelikte ve sık kilo alıp vermeye bağ-
lı vücudun çeşitli bölgelerinde oluşabilen 
çatlakların tedavisinde de etkili sonuçlar 
verir. 
İşlem her mevsim uygulanabilir 
Altın İğne teknolojisi yaz dönemi de dahil 
olmak üzere her mevsim uygulanabilir. An-
cak takip eden günlerde mutlaka cilt tipi-
ne uygun 50 faktör bir güneş koruyucu ile 
nemlendirici kullanılması gerekir. 
Hamilelik ve emzirme döneminde 
kullanılmaz
Enfeksiyonu, uçuğu, egzaması, sedefi ve 
açık yarası olanlara Altın İğne uygulaması 
yapılmaz ya da hastalığın seyrine ve tedavi 
planına göre ertelenebilir. Ayrıca işlem rad-
yofrekans içerdiğinden kalp pili bulunan 
kişiler, hamileler ve emzirme dönemin-
dekiler için de uygun bir tedavi seçeneği 
değildir. 

Cildinize “Altın Dokunuş”un 5 faydası
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Hizmet verdiği her alanda, mü-
kemmeliyetçi, güvenilir, global 
ve lider bir marka olma amacı 
taşıyan Doku Clinic, güvenli, 
steril ve hayat değiştiren ope-

rasyonlar ile hastalarına ihtiyaçları olan her 
şeyi sunmaya devam ediyor.
İstanbul’un merkezi Şişli’de 5 bin metre-
kare genişliğindeki kliniği ile medikal es-
tetik ve plastik cerrahi alanında A+ hizmet 
sunan Doku Clinic, 400 sağlık çalışanı ve 
20’ye yakın uzman doktoru ile kalıplaşmış 
metotların dışına çıkarak ulusal ve ulusla-
rarası sağlık standartları doğrultusunda 
farklı çözüm önerilerini dünyanın dört bir 
yanından gelen hastaları ile buluşturuyor.
En son teknolojiyi etik değerler çerçeve-
sinde kullanan Doku Clinic, hastalarına en 
doğru ve en doğal çözümleri sunarak; saç 
ekimi, cilt gençleştirme, bölgesel incelme, 
lazer tedavileri, dolgu uygulamaları ve 
plastik cerrahi alanlarında başarılı çalışma-
ları ile adından sıkça söz ettiriyor.
Uzman doktorlarıyla sağlık sektöründe 
uluslararası deneyimi, geniş yelpazede-
ki son teknoloji medikal cihazları, şehrin 
merkezindeki şık konsepti ve dikkat çekici 
iç mimarisiyle alanında ilham kaynağı ola-

rak kalıplaşmış metotların dışına çıkan ve 
farklı çözüm önerileriyle hastalarına her 
zaman daha iyi bir yaşam kalitesi sağlama-
yı amaçlayan Doku Clinic’in Plastik Cerrahi 
alanında sunduğu popüler iki tedavisini 
sizler için derledik; 
Burun Estetiği
Rinoplasti, burun şekli ve boyutunu dü-
zeltmeyi amaçlayan cerrahi bir işlemdir ve 
genellikle estetik veya fonksiyonel sebep-
lerle gerçekleştirilir. Estetik rinoplasti, has-
tanın isteği doğrultusunda burnun daha 
dengeli ve uyumlu bir görünüme kavuş-
turulmasını hedefler. Bu işlemde, burun 
ucu, burun sırtı, burun kanatları ve çev-
resindeki dokuların düzeltilmesiyle kişiye 
istediği burun şekli verilir. Diğer yandan, 
fonksiyonel rinoplasti, burun solunumuy-
la ilgili sorunları çözmek amacıyla yapılır. 
Örneğin, burun içindeki septumda eğrilik 
veya burun kemiği deformiteleri, solunum 
zorluğuna neden olabilir. Rinoplasti, bu 
tür problemleri düzelterek solunumu iyi-
leştirebilir. Rinoplasti, hem estetik kaygıla-
rı gidermeyi hem de burun fonksiyonlarını 
iyileştirmeyi amaçlayarak her iki durumda 
da hastaların yaşam kalitesini artırmayı 
hedefler.

Meme Estetiği
Meme estetiği, meme dokusunun şekil, 
boyut ve görünümünü değiştirmeyi he-
defleyen cerrahi bir operasyon dalıdır. Bu 
cerrahi müdahaleler genellikle meme bü-
yütme, meme küçültme, meme dikleştir-
me ve jinekomasti gibi prosedürleri içerir. 
Meme estetiği, sadece dış görünümü iyi-
leştirmeyi amaçlamaz, aynı zamanda kişi-
nin beden imajıyla ilişkisini ve özgüvenini 
artırabilir. Meme büyütme işlemi genellikle 
implantlar veya yağ transferi yoluyla ger-
çekleştirilirken, meme küçültme cerrahisi 
fazla meme dokusunu çıkararak yapılmak-
tadır. Meme dikleştirme operasyonları ise 
memenin sarkmasını önlemek veya dü-
zeltmek için uygulanır. Jinekomasti ise er-
keklerde meme büyümesi durumunu ifa-
de eder ve cerrahi müdahale ile düzeltilir. 
Bu estetik operasyonlar, hastanın vücut 
algısını pozitif yönde etkileyerek kendine 
güvenini artırabilir ve psikolojik iyilik halini 
destekleyebilir. Titizlikle hazırlanmış her bir 
seans, doğal güzelliğinizin ışıltılı bir yan-
sıması olarak hizmet etmeyi amaçlarken, 
aynı zamanda canlandırıcı bir etki de sunar. 
Doğuştan gelen güzelliğinizi yalnızca ko-
rumakla kalmayıp geliştiren, mevcut çeki-
ciliğinizden ödün vermeden özelliklerinizi 
hassas bir şekilde vurgulayan lüks bir ba-
kımın keyfini çıkarmak istiyorsanız Doku 
Clinic’in sunduğu tüm hizmetler için www.
dokumedical.com web sitesini ziyaret ede-
bilirsiniz.

Güzelliğinizle bütünleşen estetik dokunuşlar…
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Zaman zaman aklınızla oynandı-
ğını mı düşünüyorsunuz? Yalnız 
değilsiniz. Ayarların bozulup, 
dengenin kaybolduğu günler-
de kullanılmak üzere, The Guar-

dian’dan derlediğim 25 ipucu...

1.Klasik müzik dinlemek
2.Açık havada yürümek veya egzersiz yap-
mak
3.Sabahları 2 dk. soğuk duş almak
4.Herkesin ilginç ve cazip olabileceğini dü-
şünmek
5.Aldığınız yiyecek paketlerinin içindekileri 
okumak
6.Her sabah sevdiğiniz şarkıyı dinleyerek 
uyanmak
7.Hergün biriyle kahve içmek
8.Belirsizlikle barışmak
9.Derin nefes almayı unutmamak
10.Gün içinde kestirmek veya dinlenme 
araları almak
11.Günde 10 dakikanızı, eşyalarınızı topla-
maya ayırmak
12.Arkadaşınızın köpeğini ödünç almak
13.Sabahları yazarak, içinizi dökmek
14.Her gün gün ışığı almak
15.Kendinize sesli mesajlar yollamak
16.Herkesi memnun edemeyeceğinize ka-
naat etmek
17.Neşeye odaklanmak
18.Kendinizi herhangi bir konuda tebrik 
etmek, teşvik etmek
19.İkinci el eşyalar satın almak
20.Hergün ilk ve son düşüncenizi bilinçli 
olarak seçmeye odaklanmak
21.Sigara ve içkiyi azaltmak
22.Yüz-sırt-ayak için masaj aleti kullanmak
23.Kahvaltıda taze meyvalı yoğurt yemek
24.1 dk. Kuralını uygulamak: Bir dakikada 
bitecek işleri yapıp, rahatlamak. Bekleyen 

bir mesaja cevap vermek, uzun süredir ara-
madığınız birini aramak, bulaşık makinası-
nı boşaltmak, çalışma masanızı toplamak 
gibi.
25.Uykuya dalmak için derin diyafram ne-
fesi egzersizi öğrenmek

İnternet çağında milyonlarca kişi ve şirket-
le rekabet etmek yetmiyormuş gibi, son 
rakibimiz ve belki de en çetini yapay zeka.  

Gelecek 5 yıl içinde, yapay zekanın tüm 
iş gücünün %44’ünden rol çalması bek-
leniyor. Etkilenecek meslekler arasında 
bilet, rezervasyon işleri, turizm acenteci-
liği, otomasyona bağlı bant işçilik, eğitim, 
hasta bakıcılık, garsonluk, temizlik işleri, 
şoförlük, pilotluk, editörlük, reklamcılık, 
televizyon, spikerlik, yazarlık, çevirmenlik, 
ofisler için emlak, yazarlık, baskılı yayınlar, 
film, müzik gibi sanat alanları, ressamlık, 
veri analizi, finans uzmanlığı, perakende, 
mağaza satış elemanı, müşteri temsilcisi, 
resmi ofis görevlisi, bakkal, esnaf, küçük iş-
letmeler ve çalışan sayısını azaltacak büyük 
işletmeler...   

Yapay Zekanın Yerini Alamayacağı İnsa-
nın 3 Süper Yeteneği

1.MERAKLI OLMAK: Yapay zekanın sizi sı-
kıcı, taraflı, öngörülür veya dar görüşlü 
yapmasına izin vermeyin. Meraklı olun ve 
siz, sıkıcı işlerinizi yapay zekaya yüklemeye 
çalışın. Yapay zekanın yönettiği rutin içine 
sıkışmayın. Yapay Zeka araçlarını esinlen-
mek için kullanıp, meraklı ve sorgulayıcı 
olun.

2.TEVAZU (Kibirden uzak durmak): Yapay 
zekanın bireysel farkındalığınızı küçüm-

semesine izin vermeyin. Kendinize, ‘hangi 
davranışlar bana yakışıyor?’ diye sorun. 
Nelerden ilham alıyorum? Nelerden hoş-
lanmıyorum? Başkalarının görüşlerine baş-
vurun. Yapay zeka, geribildirim almak ve 
uygulamak konusunda son derece başarılı; 
siz de öyle olun. Çevrenizdekilerin, neleri 
yapıp yapmamanız gerektiği konusundaki 
görüşlerine kulak verin.

3.DUYGUSAL ZEKA: İnsan olmanın ne ol-
duğunu unutmayın. Kişilerarası iletişim ve 
bağ kurma yeteneğiniz, empati kurabilme 
özelliğiniz ve duygu yönetimiz günümüz-
de herşeyden daha kıymetli.

2024 yılına İngiltere’den yeni bir ödülle 
girmenin mutluluğunu paylaşıyoruz. 
AA Executive Consulting, GlobalLi-
veWire, UK tarafından “2023/24 Yılının 
İş Yönetim Danışmanlık Şirketi” olarak 
seçildi. Desteği geçen herkese sonsuz 
minnettarız.

Umutla,

Referanslar:
1.’100 tiny changes to transform your life’, The Guar-
dian
2.’3 Human Super Talents AI Will Not Replace’ by To-
mas Chamorro-Premuzic and Reece Akhtar, HBR

Aylin Altuntaş
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4D yüz gençleştirme cilde sağlık ve ışıltı veriyor

Estetiğe dair farklı bakış açılarının 
doğması, yenilikçi tedavi yöntem-
lerinin geliştirilmesine kapı aralı-
yor. Cilt bakımı, gençleşme, yara izi, 
saç ekimi gibi alanlarda kullanılan 

kök hücre tedavisini bir adım ileriye taşıyan 
yeni nesil eksozom uygulaması da gün geç-
tikçe popülerleşiyor. Öyle ki The Business 
Research Company’nin paylaştığı verilerine 
göre, 2023’ü 60 milyon dolarla kapatma-
sı beklenen küresel eksozom teknolojileri 
pazarının 2027’ye kadar 104 milyon dolara 
ulaşması bekleniyor. Günümüzün çok yönlü 
tedavisi eksozom hakkında merak edilen-
leri anlatan Dermatoloji Uzmanı Dr. Babür 

Süer; saç ekimi, cilt bozukluklarının onarıl-
ması, daha genç görünüme ulaşılması gibi 
durumlarda bugüne kadar hep kök hücre 
tedavisinin uygulandığını belirterek, “Daha 
ulaşılabilir ve etkili olan eksozom tedavisi, 
kök hücre uygulamalarımızı bir adım öteye 
götürecek” dedi.
“Eksozom çok yönlü bir tedavi yöntemi” 
Eksozomun cilde enjekte edildiğinde hüc-
resel yenilenmeyi, kolajen üretimini ve 
doku onarımını desteklediğini aktaran Dr. 
Babür Süer şöyle konuştu: “Kök hücreyi bir-
çok dokuda bulunan ve çeşitli hücre türleri-
ne dönüşme yeteneğine sahip ana hücreler 
olarak tanımlayabiliriz. Bu hücreleri yara 
iyileşmesi, saç dökülmesi ve estetik tıp dahil 
olmak üzere çeşitli cilt hastalıklarının teda-
visinde kullanabiliyoruz. Artık bu yöntemi 
bir adım daha ileri götürerek eksozomları 
kullanmaya başladık. Eksozomlar, protein-
ler, büyüme faktörleri ve nükleik asitler gibi 
biyoaktif moleküllerden oluşan hücreler ta-
rafından salınan küçük keseciklerdir. Doğal 
kaynaklardan elde edildikleri için gelenek-
sel tedavilere kıyasla daha düşük yan etki 
riskine sahiptir. Ayrıca, hücreleri ve dokuları 
doğal bir şekilde onararak cildi yeniden inşa 
eder. Eksozomlar saç folikülünün yenilen-
mesini de teşvik ederek saç ekimi işleminin 

başarısını yükseltir. Tüm dünyada popüler 
olan eksozom tedavisinin cilt dokusunun 
iyileştirmesinden dolayı çok yönlü etkileri 
var. Cilt bozuklukları, yaşlanma karşıtı iş-
lemler, saç dökülmesi ve ekimi gibi farklı 
alanlarda kullanılabiliyor. Ancak, bu teda-
vilerin mutlaka uzman hekimler tarafından 
yapılması gerekiyor. Güzelleşmek uğruna 
çıkılan yolda işinde profesyonel olmayan ki-
şiler, uygulamalar sonrasında telafi edilme-
si zor hasarlara sebep olabilir. Bu sektörde 
20 yıllık tecrübeye sahip bir uzman olarak, 
estetik operasyon yaptıracakların alanında 
uzmanlarla çalışması kritik bir rol oynadığını 
vurgulamalıyım.”

Estetik arayışına çok yönlü tedavi: Eksozom

Lazer teknolojileri tıbbın birçok 
alanında kullanılıyor ve estetik 
uygulamalar bu alanların başında 
geliyor. Cilt gençleştirme, sıkılaştır-
ma, leke, yara izi, doğum çatlakları, 

kılcal damar tedavileri, çeşitli cilt hastalıkları 
ve epilasyon uygulamalarında lazer teda-
vi yöntemleri yıllardır güvenle kullanılıyor. 
Son dönemlerde lazer teknolojileri özellikle 
cilt gençleştirme ve sıkılaştırma gibi kozme-
tik uygulamalarda daha ön plana çıkıyor. 

Memorial Şişli Hastanesi Dermatoloji Bö-
lümü’nden Uzm. Dr. Füsun Bilgin Karahallı 
estetik uygulamalar için geliştirilen Fotona 
SP Dynamis lazer teknolojisi ile tüm yüze 
ve boyun bölgesine uygulanabilen 4D cilt 
gençleştirme hakkında bilgi verdi. 
Cildi alt ve üst katmanlarına etki ederek 
sıkılaştırıyor
Bu lazer kombinasyonu birbirini tamamla-
yan iki dalga boyunu birleştirmekte ve et-
kili tedaviler sunmaktadır. Erbium-YAG ve 
Nd-YAG lazer sistemleri cildin üst ve alt ta-
bakalarına etki ederek birbirini tamamlayan 
bir tedavi sağlamaktadır. Cerrahi müdahale 
gerektirmeyen, ağrısız ve ayaktan tedavidir, 
kişi tedavi sonrası gündelik hayatına ra-
hatlıkla dönebilmektedir. Anti-aging lazer 
tedavileri dolgu ve botoks gibi enjeksiyon 
uygulamaları tercih etmeyen hastalar için 
de uygundur. Bu tedavinin amacı ciltte kı-
rışıklık ve doku azalmalarını gidererek dol-
gunluk ve sıkılaşma sağlamaktır. Tedavi son-
rası yüz ve boyun yeniden şekillenir, sıkılaşır, 
parlak, pürüzsüz ve canlı görünür. 
Cilt 4 adımda gençliğine kavuşuyor
4 boyutlu cilt gençleştirme, güçlü bir lifting 
etkisi olan cerrahi işlem gerektirmeyen bir 
tedavidir. Bu tedavide yüz ve boyun aynı 
anda yenilenmektedir. Alın, yanaklar, ağız 
çevresi, dudaklar, burun, kulak önü, çene, 

göz çevresi ve kapakları, gıdı, boyun ve de-
kolte bölgesine uygulanabilmektedir. 4D 
yüz gençleştirme aşamalı bir tedavidir. Her 
adımı cildi gençleştirir ve cilde daha sıkı, 
daha hacimli ve daha genç bir görünüm 
kazandırır. 
1.Erbium-YAG Smoothlifting
Smoothlifting aşaması yüz bölgesinde de-
rinin üst tabakasını, ağız içinden de dudak 
diş etleri ve yanak mukozasını ısıtır. Isınan 
dokuda kolajen yapımı tetiklenir, belirli ısıya 
erişince kas iplikleri kasılır ve gerilme sağla-
nır. Tüm yüz bölgesi, göz kapakları dahil ve 
ağız içi bölgesine uygulama yapılmaktadır.
2. FFAC3 Nd-YAG rejuvenasyon
2. aşamada orta deri hedeflenir derin ısın-
ma ile non-ablatif kolajen uyarımı tetiklenir.
3. PIANO Nd-YAG sıkılaşma ve sıcak lipo-
liz
Piano modu ile alt deri tabakası ve cilt altı 
yağ dokusunun ısıtılması hedeflenir. Özel-
likle göz altı yağ torbaları, gıdı sarkmaları, 
boyun bölgesi, iç kol ve iç bacak cildinin 
sıkılaşmasında etkilidir.
4. Erbium-YAG yüzeyel peeling
Son aşamada cilde ufak delikler açarak yü-
zeysel bir soyma yapılır. Hafif lekelerin gide-
rilmesi ince kırışıklıkların açılması sağlanır 
ve cildin nem yağ dengesi kontrol altına 
alınır.
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Estetik dünyasında her geçen gün 
yeni teknolojiler ve yöntemler 
geliştiriliyor. Bunlardan biri de 
doku stimülasyonu olarak ad-
landırılan yöntem. Cildin yeni-

den yapılandırılması ve gençleştirilmesi 
üzerine odaklanan bu tekniğin, kolajen ve 
elastin üretimini artırarak cildin doğal gü-
zelliğini ortaya çıkardığını söyleyen Kaliteli 
Yaşam Kliniği Koordinatörü Medikal Estetik 
Hekimi Dr. Yasemin Savaş, doku stimülas-
yonu hakkında merak edilenleri anlattı.

Sıkı, genç ve sağlıklı 
bir cilde sahip olmak 
mümkün 
Özellikle kadınların 
gençlik ve güzellik ara-
yışında olduğu günü-
müzde, yaşlanma be-
lirtilerini gidermek, cilt 
sıkılığını artırmak ve 
gençleşmek isteyenler 
için popüler bir seçe-
nek haline gelen doku 
stimülasyonu, yaş veya 
genetik faktörlerin 
yanı sıra güneş, sigara, 
yanlış ürün veya uygu-
lama gibi dış etkenlere 
maruz kalan ciltlerde 
yaşlanma belirtilerini 
erken dönemde önle-
mek için tercih edile-
biliyor.
Doku stimülasyonu-
nun, medikal estetik 
hekimleri tarafından 
uygulanan bir tedavi 
yöntemi olduğunun 
altını çizen Dr. Yasemin 
Savaş, “Bu yöntem-
de, cildin altına cildin 
ihtiyacı olan peptit, 
vitamin, amino asit ve 
hyaluronik asit karışım-
larının enjekte edilerek 
cilt dokusunun yeni-
lenmesi ve canlanması, 
DNA hasarının onarımı 
sağlanır. Bu enjeksi-
yonlar, cildin içine yer-

leştirildiğinde kolajen ve elastin üretimini 
tetikler, böylece cilt daha sıkı, genç, parlak 
ve sağlıklı bir görünüm kazanır.” açıklama-
sını yapıyor.
Doku stimülasyonu cilt kalitesini 
artırıyor 
Dr. Yasemin Savaş, doku stimülasyonu te-
davisinin genellikle kısa süreli bir işlem 
olduğunu söylüyor. Yani uygulamanın ar-
dından hastalar hemen günlük yaşamla-
rına dönebiliyor. Etkisinin 3-5 gün içinde 

görülmeye başladığını söyleyen Dr. Savaş, 
15’inci günden sonra etkisinin tamamen 
ortaya çıktığını ve yaklaşık 4 ay kadar de-
vam ettiğini de sözlerine ekliyor.
Dr. Savaş uygulamayı şöyle anlatıyor: “Uy-
gulamada micro iğneler ve kanüller kulla-
nılıyor. Kullanılan temel bileşen ise, cildin 
taşıyıcı kolonları kolajen liflerini besleyen, 
destekleyen, nemlendiren harç maddesi 
hiyalüronik asit. Cildin ihtiyaçlarına göre 
hiyalüronik aside ek olarak özel cilt canlan-
dırıcı aktif bileşen içeren vitamin, antioksi-
dan, amino asit, peptit, mineral, büyüme 
faktörleri gibi karışımlar da kullanılabiliyor.
Cildine yatırım yapmak isteyenler için ideal 
bir uygulama. Yaklaşık 10 dakika süren bu 
uygulama cilt kalitesini artırarak yeni kola-
jen üretimini destekliyor, yeni damar olu-
şumunu ve cildin beslenmesini sağlıyor, 
cildi nemlendiriyor, sıkılaştırıyor ve taze bir 
görüntüye kavuşturuyor. Aynı zamanda 
yaşlanma etkilerini geciktiriyor. Yüz şeklin-
de, ifade ya da mimiklerde değişikliğe yol 
açmıyor. Tedavi sonrasında ciltteki iyileşme 
süreci başlıyor ve zamanla daha genç ve 
sağlıklı bir görünüm elde ediliyor. Ancak, 
en iyi sonuçlar için düzenli olarak belirle-
nen aralıklarla tekrarlanmasını öneriyoruz.”
Farklı yaş gruplarında uygulanabiliyor 
Yaşlanmaya karşı önlem almak, güneş ışın-
ları, kirlilik gibi çevresel faktörlerin zararlı 
etkilerinden korunmak, hasar görmüş cil-
dini onarmak, yenilemek ve yaşlanmanın 
etkilerini azaltmak isteyenlerin başvura-
bileceği doku stimülasyonu tedavisi bu 
yönüyle farklı yaş gruplarında uygulana-
biliyor.
Uygulama sıklığı ile sayısının kişiye ve cilde 
özel olup, cilt tipi, cilt yaşı, cilt kalitesi, kişi-
nin yaşam alışkanlıkları, sosyal yaşantısı ve 
benzeri parametrelere göre planlandığını 
söyleyen Dr. Yasemin Savaş, şu hatırlatmayı 
yapıyor: “Bununla birlikte, şunu asla unut-
mamalıyız ki her zaman kombine, tamam-
layıcı tedaviler daha etkili ve sonuçları 
daha uzun sürelidir. Yaşam şekli ve genetik 
faktörler uygulamanın etkilerinin kalıcılığı 
üzerinde belirleyici bir rol oynar. Olağanüs-
tü sonuç veren hiçbir tekli tedavi yöntemi 
yoktur.”

Cilt yenilenmesinin sırrı: Doku Stimülasyonu
Estetik uygulamaların önemli bir kısmı, cildin gençleştirilmesi ve yeniden yapılandırılması üzerine 
odaklanıyor. Son dönemlerde, doku stimülasyonu yöntemlerinin oldukça etkili bir rol oynadığını belirten 
Dr. Yasemin Savaş, doku stimülasyonunun, cilt altındaki kolajen ve elastin üretimini artırarak cildin 
sıkılaşmasını, gençleşmesini ve daha sağlıklı bir görünüm kazanmasını sağladığını söylüyor.
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Nadiriz, İçinizdeyiz” Sloganıyla 
2018’de yola çıkan Nadir Has-
talıklar Ağı, 2024 Şubat ayı 
itibarıyla Nadir Hastalıklar Fe-
derasyonu (NHF) olarak çalış-

malarına devam edecek. 
Nadir Hastalıklar Federasyonu’nun, nadir 
hasta dernekleri tarafından, nadir yaşam-
lara yönelik sorunlara akılcı, pratik, kalı-
cı çözümler üretmek ve bu çözümlerin 
hayata geçirilmesini sağlamak amacı ile 
kurulduğunu söyleyen Nadir Hastalıklar 
Federasyonu Başkanı Deniz Yılmaz Ata-
kay, Federasyonda; Ataksi Telenjiektazi ile 
Yaşam Derneği, Albinizm Derneği, PKU 
Aile Derneği, Pulmoner Hipertansiyon 
ve Skleroderma Hasta Derneği, Sistinozis 
Hastaları Derneği, Tay Sachs ve Sandhoff 
Yardımlaşma&Dayanışma Derneği ile Wil-
liams Sendromu Derneği olmak üzere 7 
derneğin yer aldığını belirtti.
Nadir Hastalıklar Federasyonu Başkanı 
Atakay, Dünya Nadir Hastalıklar Günü Do-
layısıyla yaptığı açıklamada nadir yaşam-
ların yaşadıkları zorluklara da dikkat çekti. 
Açıklamasında federasyonun amaçları, 
çalışma alanları ve vizyonuna değinen Ata-
kay, “Nadir Hastalıklar Federasyonu’nun en 
temel misyonu; Türkiye’de ve dünyada fark 
edilmeyen nadir yaşamlara dikkat çekmek, 
nadir hastalığa sahip bireylerin, yüksek 
yararlarına yönelik çalışmalar gerçekleş-
tirmek; onları, ortak bir çatı altında eşit ve 
adil olarak temsil etmek. Nadir Hastalıklar 
Federasyonu’nun en temel çalışma alan-
ları; Taşıyıcılık Taraması, Erken Tanı, Erken 
Tedavi, Tedaviye erişim, İlaca Erişim, Organ 
Bağışı, Görünmez Engellilik, Ayrımcılık, Eği-
tim ve İstihdam, Sosyal Haklara Erişim Top-
lumsal Farkındalık konularıdır” dedi.
Federasyonun amaçları
Başkan Atakay federasyonun amaçları-

nı şöyle özetledi; “Nadir 
Hastalıklar Ağı’nı ku-
rarken vizyonumuz bu 
oluşumu bir federasyon 
kimliğine taşıyarak nadir 
hastalıklarla ilgili daha et-
kin ve kapsamlı çalışma-
ları yürütebilmekti. Şubat 
2024 itibariyle bu vizyo-
numuzu gerçekleştirmiş 
olmaktan mutluyuz. Fe-
derasyon olarak amaçla-
rımız: Nadir hastalıklara 
ilişkin yasal mevzuatla-
rın düzenlenmesinde aktif rol almak, Tüm 
nadir bireylerin toplum tarafından görü-
nürlüğünü sağlamak amacıyla farkındalık 
çalışmaları yapmak. Haklarını korumak ve 
hak ihlallerini ortadan kaldırmaya yönelik 
çözümler üretmek. Kamu kurum, kuruluş-
ları ile özel sektör arasında işbirliğine dayalı 
faaliyetler yürütmek. İnsan ve hasta hakları 
temelinde öz savunuculuk bilincini geliştir-
mektir. Nadir Hastalıklar Federasyonu ola-
rak bu yıl da Dünya Nadir Hastalıklar Günü 
vesilesiyle nadir yaşamların temel sorun-
lardan olan Sağlığa Erişim, Sağlık Harcama-
larındaki Pahalılık ve Görünmez Engellilik 
konularına dikkat çekmek istiyoruz.”
“Sağlığa erişim her bireyin temel hakkı”
Federasyon Başkanı Atakay sözlerine şöyle 
devam etti: “Sağlığa erişim ülkemiz mevzu-
atlarında ve uluslararası sözleşmelerde dü-
zenlenen en önemli insan hakkıdır. Nadir 
hastalığa sahip bir bireyin ülkemizde tanı 
aldıktan sonra doğru ve güncel tedaviyi 
alması en doğal hakkıdır. Çünkü nadir has-
talıklar çoğunlukla çocuklar başta olmak 
üzere, bireylerin ölümüne sebebiyet ver-
mektedir. Her ne kadar Nadir Hastaların, 
sağlığa erişim süreçleri ile ilgili olumlu ha-
berler duyulsa da bu erişimin zorlu bir hu-

kuk mücadelesi ile elde edildiği bir gerçek-
tir. Ülkemizde bireyler, sağlığa erişebilmek 
için idari mercilere ve mahkemelere baş-
vurmak zorunda kalıyor.  Oysa sağlığa eri-
şim hakkının hukuki dayanağı, başta insan 
hakkı sözleşmeleri olmak üzere ulusal ve 
uluslararası mevzuatlardır. Nadir hastaların 
sağlığa erişebilmeleri için özellikle Birleş-
miş Milletler Engelli Hakları Sözleşmesi’nin 
55. Madde bağlamında yükümlülüklerin 
hatırlatılarak mevzuatların düzenlenmesi- 
uygulanması ve “Nadir Hastalıklar Ulusal 
Eylem Planı”nın sağlam bir hukuk teme-
linin üzerine kurularak hayata geçirilmesi 
gerekmektedir.”
Sağlık harcamalarındaki pahalılık nadir 
yaşamları zorlaştırıyor
Nadir Hastalığa sahip bireylerin, sağlık har-

camalarına ilişkin yıllık gider-
lerinin diğer bireylere oranla 
6 katı yüksek olduğuna dikkat 
çeken Deniz Yılmaz Atakay; 
“Yoksulluk sınırında olan ha-
nelerin; katkı paylarının, mua-
yene ücretlerinin yanı sıra ha-
yat boyu kullanmak zorunda 
oldukları özel besinden tıbbi 
cihaza kadar pek çok alanda 
gereksinim malzemelerinin 
temini için çok büyük bedeller 
ödediği tespitidir. Bu nedenle 
Nadir Yaşamların ekonomisine 
ve sağlığına katkı sağlamak 

için özel ve yaşamsal gereksinimlerine 
“vergi muafiyeti” uygulanması elzemdir” 
dedi.
Her engel görünür değildir
Federasyon Başkanı Atakay son olarak her 
engelin görünür olmadığını belirterek söz-
lerine şunları ekledi; “Nadir hastalığa sahip 
bireylerin görünmez engeli olabilmektedir. 
İç organlara yansıyan birtakım nadir hasta-
lıklarda mevcut olan görünmez engellilik, 
ülkemizde bir “engel türü” olarak kabul 
edilememektedir. Görünmez engele sahip 
hastalar, sağlığa erişim bakımından elzem 
olan “sağlık/engelli raporlarını” almak için 
çok uğraş vermektedir. Oysa her engel dış-
ta ve görünür olmayabilir çünkü bazı nadir 
hastalıklarda ve sendromlarda, fizyolojik, 
anatomik problemler sadece iç organları 
etkileyebilmektedir. Bu nedenle, bireyler 
sağlık/engelli raporu alırken bu durumu 
doktorlara her seferinde açıklama mecbu-
riyeti hissetmektedir. Bu sorunun çözümü, 
ilgili tüm sağlık sistemine ve hiyerarşisine 
bir “farkındalık çalışması” yapılarak, engel-
lerin “görünmez” de olabileceği bilincinin 
aşılanmasıdır.”

Nadir Hastalıklar Federasyonu kuruldu



Abdi İbrahim Vakfı, Down Sendromlu Çocuklar için 
‘Cesur Kulaçlar’ Yüzme Kursunu Hayata Geçirdi

Istanbul Kimyevi Maddeler ve Mamulle-
ri İhracatçıları Birliği (İKMİB) tarafından 
her yıl düzenlenen İKMİB İhracatın Yıl-
dızları Ödül Töreni’nin dokuzuncusu, 
Çırağan Palace Kempinski’de gerçekleş-

ti. 2023’te ilaç kategorisinde Sandoz Türkiye 
ikinciliği elde etti.    İKMİB İhracatın Yıldızları 
Ödülüyle ilgili konuşan Sandoz Türkiye Ülke 
Başkanı Cengiz Zaim “Türkiye’nin ilaç ihra-
catının yaklaşık yüzde 10’unu gerçekleşti-
riyoruz ve 2005 yılından bu yana aralıksız 
olarak Türkiye’nin ilaç ihracat şampiyonları 
arasında yer alıyoruz.  2023 sonu ihracat 
rakamlarımız önceki yıla göre yaklaşık 2 kat 
arttı. 1955 yılından bu yana ilaç sektörünün 
gelişimine katkıda bulunarak ülke ekono-
misine katma değer sağlıyor ve ülkedeki 
hastaların kaliteli ilaca erişimini mümkün kı-
lıyoruz.  İKMİB tarafından hak kazandığımız 
bu ödül Türkiye’ye olan bağlılığımızın ve 
inancımızın bir kanıtıdır. Bu önemli ve gurur 
verici çalışma için tüm ekip arkadaşlarıma 
teşekkür ederim” dedi.  
Gebze Fabrikasında dünya standartlarında 
üretilen ürünlerin Kanada’dan İngiltere’ye 
kadar 55’ten fazla ülkeye ihraç edildiğini 
belirten Cengiz Zaim, daha fazla üretim ka-
pasitesi sağlamak için Gebze Fabrikası’nda 

yatırımlara devam 
ettiklerini ve hali ha-
zırda 10 milyar tablet 
üretim kapasitesine 
sahip fabrikanın kapa-
sitesini kısa süre için-
de 15 milyar tablete 
çıkarmayı hedefledik-
lerini belirtti.  
1886 yılında kurulan 
ve 2023 yılı Ekim ayın-
dan bu yana yoluna 
bağımsız bir şirket 
olarak devam eden 
Sandoz, 22.000’in 
üzerinde çalışan ile 
100’den fazla ülkede 
400’den fazla eşdeğer 
ve 24 biyobenzer ilaç 
ile varlık gösteriyor. 
Sandoz ürünleri, her yıl yaklaşık 500 milyon-
dan fazla hastaya ulaşıyor ve dünya çapın-
da yılda 180 milyar ABD dolarından fazla 
olduğu öngörülen bir sosyal etki yaratıyor. 
1955 yılından bu yana Türkiye’de faaliyet 
gösteren Sandoz Türkiye, ilaç sanayinin 
gelişimine katkılar sağlarken, ülke ekono-
misine katma değer ve ülkedeki hastaların 

kaliteli ilaçlara erişimini sağlıyor. Sandoz, 
Türkiye’de 800’e yakın bir istihdam yarata-
rak, faaliyet gösteriyor. Yüksek üretim kapa-
sitesiyle Sandoz’un dünyadaki en önemli ilk 
üç tesisinden biri konumunda olan ve Sıfır 
Atık Sertifikasına sahip Sandoz’un Gebze 
fabrikasında, atık azaltma iyileştirilmeleri 
ve önemli su tasarrufu çalışmaları da yürü-
tülüyor.

Sandoz Türkiye ihracatını önceki yıla göre 
yaklaşık ikiye katlayarak ikinci oldu 

Abdi İbrahim, amacı dokundu-
ğu hayatları iyileştirerek ülke 
ve toplum için değer yaratmak 
olan toplumsal yatırım prog-
ramları çerçevesinde gerçekleş-

tirdiği fark yaratan projelerine Abdi İbrahim 
Vakfı altında bir yenisini daha ekledi. Abdi 
İbrahim Vakfı ve Türkiye Down Sendromu 
Derneği iş birliğinde hayata geçen “Cesur 

Kulaçlar” adlı proje ile 5-8 yaş arası Down 
sendromlu çocukların su ile tanışması ve 
yüzme becerileri kazanması hedefleniyor. 
Başvuruların Türkiye Down Sendromu Der-
neği aracılığıyla alındığı ve katılımcıların bi-
rebir görüşmeler sonucunda kriterler doğ-
rultusunda seçildiği projede, 17 Şubat - 8 
Haziran 2024 tarihleri arasında olmak üzere 
16 haftalık bir eğitim verilecek. Çocukların 
motivasyonunu arttırmak amaçlı, kurs süre-
since ihtiyaç duyacakları ürünlerden oluşan 
bir kit katılımcılara hediye edildi. Kurs biti-
minde de katılım belgesi verilerek bu güzel 
deneyimleri ölümsüzleştirilecek.
Antrenörlere de özel eğitim verildi
Çocukların, uzman kadro eşliğinde güven-
li bir ortamda suyla tanışıp yeni beceriler 
geliştirmelerine rehberlik edebilmek ama-
cıyla projede yer alan antrenörlere, Türkiye 
Down Sendromu Derneği tarafından özel 
bir eğitim verildi.
Abdi İbrahim İnsan Kaynakları, Kurumsal 
İletişim ve Sürdürülebilirlik Grup Başkanı 
ve Abdi İbrahim Vakfı Yönetim Kurulu Baş-
kanı Dr. M. Oğuzcan Bülbül proje hakkında 

şunları söyledi: “Daha fazla değer yaratmak 
amacıyla hayata geçirdiğimiz toplumsal 
yatırım programlarımızdan biri olan ‘Sağlık 
ve Yüzme Sporu’ başlığı altında düzenledi-
ğimiz bu anlamlı projenin, Türkiye’de bir 
ilk olduğunu belirtmek isterim. 112 yıldır 
birçok ilke imza atan bir firma olarak sek-
törümüze de bu proje ile öncülük etmenin 
mutluluğunu yaşıyoruz.  Çocukların sudaki 
yolculuğuna ilk adımı olacak bu güzel de-
neyimde bir yandan eğlenip çok özel anı-
lar biriktirirken bir yandan da yeteneklerini 
keşfedip, onları geliştirme fırsatı bulacaklar. 
Spora erken yaşta başlamanın ve sporla 
tanışmanın önemini vurgularken, belki de 
bu kurs onlara bir yol çizerek kariyer yolcu-
luklarını da şekillendirecek. Zira biliyoruz ki 
güzel yolculuklar, Cesur Kulaçlar’la başlar. 
Türkiye’nin iyileştiren gücü olarak, bir asrı 
aşan deneyim ve uzmanlığımız ışığında 
sektörümüze öncülük ederken, gelecek ne-
sillere daha iyi bir dünya bırakma hedefiyle 
çalışıyoruz. Çocuklarımızın ve ülkemizin ya-
rınlarına yatırım yapmaya bundan böyle de 
devam edeceğiz.”  
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Diagnostik radyoloji, nükleer tıp 
ve radyoterapi uygulamaların-
da kullanılan ve iyonlaştırıcı 
radyasyon üreten veya yayan 
tıbbi cihazların piyasaya arz 

edildikten sonra sağlık hizmet sunucusuna 
kurulumundan itibaren kullanımları süre-
since; hastaların, kullanıcıların ve üçüncü ki-
şilerin sağlığı ve güvenliği açısından ortaya 
çıkabilecek tehlikelere karşı korunmalarını 
sağlamak için yapılması gereken test, ka-
lite güvence ve denetimlerine dair usul ve 
esasların düzenlenmesi amacıyla “Diagnos-
tik Radyoloji, Nükleer Tıp ve Radyoterapi 
Grubu Tıbbi Cihazların Kalite Uygunluk ve 
Kalite Kontrol Testleri Hakkında Yönetme-
lik” 23/12/2021 tarihli ve 31698 sayılı Resmi 
Gazete’de yayımlanarak yürürlüğe girmiştir.
İlgili Yönetmelik hükümlerinin uygulanma-
sında ortaya çıkan bazı gereksinimler doğ-
rultusunda “Diagnostik Radyoloji, Nükleer 
Tıp ve Radyoterapi Grubu Tıbbi Cihazların 
Kalite Uygunluk ve Kalite Kontrol Testleri 
Hakkında Yönetmelikte Değişiklik Yapılma-
sına Dair Yönetmelik” 20/12/2023 tarihli ve 
32405 sayılı Resmi Gazete’de yayımlanarak 
aynı gün yürürlüğe girmiştir.
Yapılan değişiklik kapsamında; Kalite uy-
gunluk ve kalite kontrol testlerinin mezkur 
Yönetmeliğe uygun olarak yürütülmesine 
ilişkin başlatılacak zorunluluğun sağlık hiz-
met sunucularında kullanılan cihazların ve 
yetkilendirilmiş kişi ve kuruluşların sayıları-
nın dikkate alınarak ihtiyaca binaen Kurum 
tarafından kaldırılmasına, Lisansüstü eği-
time ilişkin gerekliliklere, Geçiş hükümleri 
kapsamında Kuruma yapılacak başvurular-
daki gerekliliklere
ilişkin olarak düzenleme yapılmıştır.
Değişikliğin tam metni aşağıdaki şekildedir;
---23/12/2021 tarihli ve 31698 sayılı Resmî 

Gazete’de yayımlanan Diagnostik Radyolo-
ji, Nükleer Tıp ve Radyoterapi Grubu Tıbbi 
Cihazların Kalite Uygunluk ve Kalite Kontrol 
Testleri Hakkında Yönetmeliğin 5’inci mad-
desine aşağıdaki fıkra eklenmiştir.
“(12) Sağlık hizmet sunucularının, cihazların 
kalite kontrol testlerini medikal fizikçilere, 
kalite uygunluk testlerini kalite uygunluk 
kuruluşlarına yaptırma zorunluluğu, sağlık 
hizmet sunucularında kullanılan cihazların 
ve yetkilendirilmiş kişi ve kuruluşların sayı-
ları dikkate alınarak ihtiyaca binaen Kurum 
tarafından geçici olarak kaldırılabilir. Zorun-
luluğu kaldırılan cihazlar Kurum tarafından 
ilan edilir. Zorunluluğun kaldırılması duru-
munda; bu cihazların kalite kontrol ve kali-
te uygunluk işlemleri ulusal ve uluslararası 
protokol, kılavuz ve standartlar ile üretici 
kriterlerinin öngördüğü şekilde gerçekleş-
tirilir.”
---Aynı Yönetmeliğin 6’ncı maddesinin bi-
rinci fıkrasının (b) bendinde yer alan “ve tez 
konusunu gösterir belge” ibaresi yürürlük-
ten kaldırılmıştır.
---Aynı Yönetmeliğin 10’uncu maddesinin 
birinci fıkrasının (a) bendi aşağıdaki şekilde 
değiştirilmiştir.
“a) Kalibrasyon işlemleri, imalatçısı veya 
Kurum tarafından aksi belirtilmediği süre-
ce ulusal veya uluslararası referans ölçüm 
standartlarına uygunluğunun metrolojik 
izlenebilirliği sağlanacak şekilde yılda en az 
bir kez yaptırılır.”
--- Aynı Yönetmeliğin 13’üncü maddesinin 
birinci fıkrasına aşağıdaki bent eklenmiştir. 
“h) Bu Yönetmelik kapsamında kalite uy-
gunluk testlerini kalite uygunluk kuruluşu-
na yaptırma zorunluluğu bulunan cihaz-
lardan yetki belgesinde yazılı olmayanlara 
hizmet vermez.”
--- Aynı Yönetmeliğin 14’üncü maddesinin 

birinci fıkrasına aşağıdaki bent eklenmiştir. 
“d) Bu Yönetmelik kapsamında kalite uy-
gunluk ve kalite kontrol testlerini medikal 
fizikçiye yaptırma zorunluluğu bulunan 
cihazlardan çalışma belgesinde yazılı olma-
yanlara hizmet vermez.”
--- Aynı Yönetmeliğin 19 uncu maddesinin 
birinci fıkrasının (ç) bendi aşağıdaki şekilde 
değiştirilmiştir.
“ç) Bu Yönetmelik kapsamında kalite uy-
gunluk testlerini kalite uygunluk kuruluşu-
na yaptırma zorunluluğu bulunan cihazlara, 
yetki belgesi kapsamı dışında veya yetki 
belgesi askıda iken, kalite uygunluk testi 
gerçekleştirdiği tespit edildiğinde,”
--- Aynı Yönetmeliğin 20’nci maddesinin 
birinci fıkrasının (c) bendi yürürlükten kal-
dırılmış ve aynı fıkranın (ç) bendi aşağıdaki 
şekilde değiştirilmiştir.
“ç) Çalışma belgesi kapsamı dışında veya 
çalışma belgesi askıda iken bu Yönetmelik 
kapsamında kalite kontrol testlerini medi-
kal fizikçiye yaptırma zorunluluğu bulunan 
cihazlara kalite kontrol testi; kalite uygun-
luk testlerini kalite uygunluk kuruluşuna 
yaptırma zorunluluğu bulunan cihazlara da 
kalite uygunluk testi gerçekleştirdiği tespit 
edildiğinde,”
--- Aynı Yönetmeliğin geçici 1’inci madde-
sinin birinci fıkrasında yer alan “bu Yönet-
meliğin yayımlandığı tarih itibarıyla son beş 
yılda” ibaresi yürürlükten kaldırılmış ve aynı 
fıkrada yer alan “yirmi dört ay içinde” ibaresi 
“31/12/2024 tarihine kadar” şeklinde değiş-
tirilmiştir.

DİAGNOSTİK RADYOLOJİ, NÜKLEER TIP VE RADYOTERAPİ GRUBU 
TIBBİ CİHAZLARIN KALİTE UYGUNLUK VE KALİTE KONTROL 

TESTLERİ HAKKINDA YÖNETMELİKTE DEĞİŞİKLİK YAPILMASINA 
DAİR YÖNETMELİK

YASAL BAKIŞ
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İstanbul’a 2 yeni acil 
durum hastanesi 
yapılacak

Nörobilim Uzmanı 
Dr. Şöhret Karaduman’dan 
“Cinsiyeti Terk 
Etme” kitabı

Nörobilim Uzmanı Dr. Şöhret 
Karaduman’ın “Cinsiyeti Terk 
Etme” adlı yeni kitabı okuyu-
cularla buluştu. Karaduman 
kitabında çocuklarıyla iletişim 

kurmada zorlanan, dijital dünyanın etkile-
ri konusunda endişeli olan ve çocuklarına 
daha sağlıklı bir dijital deneyim sunmak 
isteyen ebeveynlere sesleniyor. Davranış/
Sosyal ve Nörobilimci Dr. Şöhret Karadu-
man’ın, tüm ünvanlarından önce bir anne 
olarak, ebeveynlere çaresiz olmadıklarını 
göstermek amacıyla kaleme aldığı “Cinsi-
yete Sahip Çık”, cinsiyet karşıtı akımların 
ortaya çıkışından toplumsal dinamiklere, 
çocuk gelişiminden ebeveyn modelleri-
ne kadar içerdiği konularla kapsamlı bir 
rehber niteliği taşıyor. Dr. Şöhret Karaduman’ın samimi bakış açısı 
ve derin uzmanlığıyla donatılan, yalnızca cinsel yönelim karmaşası 
yaşama potansiyeli olanlar için değil, yeni dünyayı anlamaya çalışan 
ve çocuk yetiştirme konusunda kafası karışık olan tüm ebeveynlerin 
faydalanabileceği “Cinsiyete Sahip Çık”, ebeveynlerin başucu kitabı 
olmaya aday.

Onkoday’dan 
Anlamlı Ziyaret

Onkoday, Atatürk’ün ebedi istirahat yeri olan Anıtkabir’i 
ziyaret etmek isteyen kanser hastalarına sanal ger-
çeklik ile benzersiz bir deneyim yaratmak üzere tek-
nolojik bir projeye imza attı. BMS Türkiye’nin koşulsuz 
desteğiyle gerçekleşen VR Anıtkabir ziyareti projesi ile 

Onkoday, Hasta Konuk Evleri’nde kalan hasta ve hasta yakınlarına 
unutulmayacak anlar yaşattı. Proje kapsamında Cumhuriyetin 100. 
yılında 100 kanser hastası ve aileleri, VR gözlükler ile Anıtkabir Şeref 
Holü, Barış Parkı, Aslanlı Yol, Atatürk Müzesi ve avludaki heykeller-
den oluşan 360 derecelik bir video prodüksiyonu ulu önder Mustafa 
Kemal Atatürk’ü ebedi istirahatgahında ziyaret etti. Cumhuriyet’in 
100. yılına özel olarak gerçekleştirilen proje ile kanser tedavisi gören 
hastalar ve yakınları, Atatürk’e ve Cumhuriyet’e duydukları duygusal 
bağlılığı derinden hissederek Anıtkabir’de 100. yıl vesilesiyle düzen-
lenen anma etkinliklerinin yarattığı pozitif duyguları bulundukları 
yerden yaşayabildi. Onkoday Başkanı Füsun Önen projeyle ilgili 
olarak “Kanser hastaları Anıtkabir’e yaptıkları sanal ziyaret ile günlük 
yaşamlarında hissettikleri kısıtlamalardan uzaklaşabildiler. Türk tari-
hinin önemli bir dönemi için yapılan kutlamalara sanal teknolojilerin 
desteğiyle dahil olmaktan büyük bir mutluluk duydular.” dedi.

KISA

Istanbul Büyükşehir Belediye 
Başkan Adayı Murat Kurum 
düzenlenen “Türkiye Yüzyılı 
İstanbul Vizyonu” tanıtım lans-
manında İstanbul’a dair proje-

lerini açıkladı. Kurum, İstanbul’a 2 
yeni acil durum hastanesi yapıla-
cağı müjdesini verdi. Kurum şunları 
söyledi: “İstanbul’umuzu mevcut 2 
acil durum hastanemize ek olarak 
biri Arnavutköy’de diğeri Pendik’te 
olmak üzere 2 yeni acil durum has-
tanesine daha kavuşturacağız. Her 

iki yakaya dörder adet olmak üzere, afet zamanlarında acil müdaha-
le ekiplerimizin konaklayacağı; normal zamanlarda ise; kalacak yer 
bulamayan hasta yakınlarının ücretsiz faydalanacağı 8 hasta yakını 
konaklama merkezini hemen inşa edeceğiz. Vatandaşımızın İstan-
bul’un yaşayabileceği olası tüm afetlere karşı farkındalık edineceği; 
Afet Farkındalık Akademisi’ni kuracağız. Yine iklim değişikliği kay-
naklı afetlerle mücadelemizi de yenilikçi bir planlamayla gerçekleş-
tireceğiz.”

CCN İnşaat, Romanya’da 
450 yataklı hastane 
inşaatı üstlendi

CCN Altyapı Yatırımları ve İnşaat A.Ş., Romanya’nın en bü-
yük hastane projesini gerçekleştirecek. Konuyla ilgili söz-
leşme Bükreş’te imzalandı. Sözleşmeye CCN İnşaat adına 
CCN İnşaat ve Dias Technology Yönetim Kurulu Üyesi 
Mehmet Burak Vardan imza koydu.

Hastane projesinin imza törenine Romanya İçişleri Bakanı Catalin 
Predoiu, Devlet Sekreteri Dr. Raed Arafat ve Türkiye’nin Romanya 
Büyükelçisi Özgür Kıvanç Altan da katıldı.
Büyükelçi Özgür Kıvanç Altan, CCN İnşaat’ı tebrik edip başarılar 
diledi. Romanya İçişleri Bakanlığı tarafından Avrupa Birliği fonları 
ile nZEB Nearly Zero Energy Building standartlarında hayata geçi-
rilecek olan Prof. Dr. Dimitrie Gerota Acil Durum Hastanesi Projesi, 
başkent Bükreş’te yaklaşık 93 bin metrekare kapalı inşaat alanına 29 
ayda inşa edilecek ve toplam 450 yatak kapasitesine sahip olacak. 
Yeni hastane, uzman sağlık personeli ve son teknoloji ekipmanlar-
la, tıbbi hizmetleri en üst düzeyde sunan mükemmel bir tıbbi birim 
olmayı hedefliyor.



Karaciğerinizi yağlanmaya 
karşı koruyun!

Academic Group’un “sağlıklı yarınlar 
için sağlıklı toplumlar” hedefiyle her 
ay düzenlediği “Academic Söyleşi-
ler”in Şubat ayı konuğu, gastroente-
roloji alanında uluslararası çapta çalış-

maları bulunan, Dünya Gastroenteroloji Derneği 
tarafından “Master of WGO” ödülüne layık görülen 
ilk Türk ve kadın hekim Sindirim Hastalıkları Uzma-
nı Prof. Dr. Nurdan Tözün oldu. Academic Hospi-
tal’da “Yüzyılın Hastalığı: Yağlı Karaciğer” başlığıyla 
herkese açık ve ücretsiz olarak düzenlenen etkinli-
ğin ev sahipliğini Academic Group Yönetim Kurulu 
Başkanı, Kadın Hastalıkları, Doğum ve Perinatoloji 
Uzmanı Prof. Dr. Zehra Neşe Kavak yaptı. Prof. Dr. 
Nurdan Tözün, yağlı karaciğeri “yüzyılın hastalığı” olarak tanımladı ve 
uyarıda bulundu: “Sinsi gelişen ve belirti vermeyen yağlı karaciğer 
için günümüzde henüz uygulayabileceğimiz mucizevi bir ilaç yok. 
O nedenle AST ve ALT dediğimiz karaciğer testlerini düzenli yaptı-
rın, günde bir saat yürüyün ve diyetinize dikkat edin. Vücudumuzda 
500’den fazla rolü üstlenmiş olan karaciğerimizi korumamız lazım.”

Hataylı kadınlar, meme 
kanseri farkındalık hareketi 
için bir araya geldi

KISA

VASERlipo® minimal invazif estetik 
vücut şekillendirme için ultrason 
enerjisinden yararlanarak çarpıcı 
sonuçlar verir. Geleneksel liposu-
ction’a göre daha hızlı iyileşme 

süresine sahip, minimum ağrı ve maksimum 
hasta konforu ile sonuçlanır. Tek bir prosedürde 

birden fazla vücut bölgesini tedavi edebilir ve 
böylelikle hassas vücut şekillendirme ile 1 haf-
ta gibi erken bir sürede daha pürüzsüz hatlara 
sahip olabilirsiniz. www.mezoklinik.com.tr, Ins-
tagram Hesabı: mezoklinik.medikal, Facebook 
Hesabı www.facebook.com/mezoklinik/

TRPharm’ın Medikal 
ve Bilimsel Geliştirme 
Direktörü 
Doç. Dr. Tolga Tunçel oldu

Onkoloji, hematoloji, immünolo-
ji, metabolizma gibi nadir has-
talıklar başta olmak üzere göz, 
çocuk sağlığı ve medikal este-
tik alanlarında sunduğu ilaç ve 

ilaç dışı inovatif çözümlerle sağlık alanının 
öncü şirketi TRPharm, global inovatif bir 
sağlık şirketi olma vizyonu doğrultusunda 
Medikal Birimi’nin adını Medikal ve Bilimsel 
Gelişim Birimi, Medikal Direktör olarak gö-
rev yapan Doç. Dr. Tolga Tunçel’in unvanını 
ise Medikal ve Bilimsel Geliştirme Direktörü 
olarak değiştirdi. Yaklaşık 8 yıldır TRPharm’da 
görev yapan Doç. Dr. Tunçel, 2001 yılında 
Gülhane Askeri Tıp Fakültesi’nden mezun 
oldu. Uzmanlığını Haydarpaşa Gata Eğitim 

Araştırma Hastanesi’nde iç hastalıkları ve tıbbı onkoloji alanında 
tamamlayan Tunçel, 2015 yılında AstraZeneca’da onkoloji alanında 
grup medikal müdürü olarak çalışmaya başladı.

Avrupa en iyi dijital sağlık 
inovasyon ödülü 
Liv Hospital’in

Hastaları, hastaneleri ve doktorları küre-
sel olarak birbirine bağlayan 360 dere-
celik bir çevrimiçi platform olan Healt-
hverse PanoramicWEB ile Liv Hospital, 
Roterdam’da gerçekleşen ve 50’den 

hastanenin katıldığı Avrupa Dijital Sağlık Üstün 
Başarı Forumu’nda jürinin degerlendirmesiyle 
“2024 Yılının En İyi Avrupa Dijital Sağlık İnovasyo-
nu” ödülünü aldı. Liv Hospital Grup Koordinatörü 
Meri İstiroti, “Biz Liv Hospital olarak, Healthverse 
PanoramicWEB ile hastalarımızın bire bir sağlıkla 

ilgili sorunlarını dinleyerek ve ihtiyaçları olan tedaviyi anlatarak son 
teknolojik donanıma sahip hastanelerimizi gösterme fırsatı bulduk. 
Böylece hastalarımız hem onları en iyi şekilde anladığımızı ve gel-
diklerinde A’dan Z’ye hangi süreçlerin onları beklediğini uluslararası 
hasta danışmanlarımızdan, doktorlarımızdan birebir deneyimleye-
rek dinlediler ve gördüler. Bu, bize olan güveni inanılmaz destekledi” 
diye konuştu.

Ihtiyaç Haritası ve Kanser 
Savaşçıları Derneği tara-
fından AstraZeneca Tür-
kiye’nin koşulsuz desteği 
ile hayata geçirilen “Ken-

dini Tanı, Erken Tanı Meme 
Kanseri Farkındalık Hareketi” 
projesi kapsamındaki dör-
düncü buluşma bir kez daha 
Hatay’daki kadınlarla gerçekleşti. İhtiyaç Haritası Koordinasyonu ile 
Hatay’ın Samandağ ilçesindeki Etnospor Dayanışma Obası’nda dü-
zenlenen etkinlikte Kanser Savaşçıları Derneği’nin gönüllü hekimi 
Dr. İbrahim Çolhan tarafından 2 farklı oturumda yaklaşık 200 kadı-
na meme kanseri farkındalık eğitimi verildi ve böylelikle eğitimlerle 
ulaşılan toplam kadın sayısı 700’e yükseldi. Eğitimde kadınlar; meme 
kanseri görülme sıklığı, başlıca risk faktörleri, erken tanının önemi, 
meme kanseri tarama (mamografi) ve elle muayene gibi konularda 
bilgilendirildi. AstraZeneca Türkiye Medikal Direktörü Dr. Deniz Er-
türk Erem, “Hatay’da ikinci kez eğitimleri tamamlamanın mutluluğu-
nu yaşıyoruz. Eğitimlerimiz önümüzdeki dönemde bölgedeki diğer 
illerde de sürecek” dedi.

VASERlipo® ile geleceğinizi yeniden 
şekillendirin
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